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روزنامه صبح ایران

امیری فر روحانی نزدیک به محمود احمدی نژاد: 

نظام دوباره احمدی نژاد را امتحان نمی کند 

نماینده ولی فقیه در هلال احمر:

عملکرد اقتصادی هلال احمر نامطلوب است

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی:

تحریم ظریف موقتی است

آقای فیلسوف چگونه با مخالفانش کنار خواهد آمد ؟

علی لاریجانی
سوژه اختلاف اصولگرایان  
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یک مدرس حوزه علمیه قم گفت: باید معلوم شود که چگونه 
است آنها از طرفی تحریم برخی شخصیت ها را برنمی تابند ولی 
برای برخی دیگر از تحریم ها کف  می زنند؟ این ها همان هایی بوده 
که همیشه در این فضا حضور دارند و به قول جناب حافظ »خوش 
بود گر محک تجربه آید به میان، تا سیه روی شود هرکه در او غش 
باشد«حجت الاسلام والمسلمین مرتضی جوادی آملی اظهارداشت : 

شرایط و اتفاقاتی که برای کشوری با یک انقلاب بزرگ...

سخنگوی دولت گفت: تهاجم بی سابقه و تحریم ناشیانه ظریف 
در حقیقت تهاجم به یک شخص نیست، تهاجم به بنیادهای دولت- 
ملت ایران است.»علی ربیعی« پیش از ظهر روز  یکشنبه در نشست 
خبری در جمع خبرنگاران با اشاره به تاریخ انتخابات در ایران گفت: 
انتخابات دوازدهم مرداد 1358 اگر چه نخستین انتخابات آزاد در 
تاریخ ملت ایران نبود، اما بدون تردید کامل ترین و آزادترین انتخابات 

در جغرافیای منطقه بود.سخنگوی دولت افزود: بی سبب نیست...

مرتضی جوادی آملی :

موفقیت برجام رفع تحریم ها و 
نجات از ابر سیاه جنگ بود

سخنگوی دولت :

تحریم ظریف تهاجم به بنیادهای 
دولت- ملت ایران است
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شهردار قم گفت :براساس بخشنامه شهرداری و مصوبه کمیسیون ماده پنج استان اجرای نماهای 
موسوم به رومی در شهر قم ممنوع بوده و از ارائه پایان کار به ساختمان های با این نماها خودداری 
می شود.دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد اظهارداشت : نماهای رومی در برابر خطرات محیطی بسیار 
آسیب پذیر هستند اما چون ازنظر ظاهری زیبایی دارند مورد اقبال برخی از شهروندان قرار می 
گیرند، کمبود الگو و جایگزین به جای نماهای رومی یکی از مشکلات معماری و عمران در قم است. 
شهرداری برنامه ریزی های ویژه ای را برای طراحی الگوهای اسلامی و ایرانی معماری و شهرسازی 
آغاز کرده است.سقاییان نژاد افزود: براساس بخشنامه شهرداری و مصوبه کمیسیون ماده پنج استان 
اجرای نماهای موسوم به رومی در شهر قم ممنوع بوده و از ارائه پایان کار به ساختمان های با این 

نماها خودداری می شود.وی با اشاره به برنامه ریزی شهرداری برای کنترل و ...

استاندار قم گفت: با توجه به اینکه قم مرکز جهان تشیع محسوب می شود، توریسم درمانی و 
توسعه گردشگری سلامت یکی از اولویت های مهم این استان به شمار می آید. بهرام سرمست روز 
یکشنبه در حاشیه بازدید از مرکز تخصصی و فوق تخصصی چشم پزشکی جوادالائمه )ع( قم در 
گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: این مرکز دارای امکانات پیشرفته و ازنظر کادر پزشکی نیز از 
پزشکان بسیار ماهر و زبده است.وی بیان داشت: حجت الاسلام والمسلمین سید جواد شهرستانی 
نماینده مرجع عالی قدر حضرت آیت الله سید علی سیستانی بانی این مرکز بوده و در سطح استان 
امکانات پزشکی خوبی را فراهم آورده و هدف از این بازدید نیز قدرانی از خدمات تیم پزشکی، 
خیران و در راس آن ها حجت الاسلام شهرستانی است.وی پشتیبانی از خیران و جامعه پزشکی را 

وظیفه دولت عنوان کرد و افزود: درصد بالایی از مراجعان به این مرکز چشم پزشکی ...

شهردار قم اعلام کرد

ممنوعیت  ساخت 
نمای رومی در قم

استاندار:

توسعه گردشگری سلامت 
از اولویت های مهم قم است
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بدون تعارف با فساد اقتصادی 
ساختاری برخوردکنیم

عماد افروغ :

چه زمانی می توان از مزایای طرح کاهش تعداد صفرها از پول ملی بهره مند شد؟

خداحافظی با صفرها؛ پاک کردن 
صورت مسئله یا آبی بر آتش

»اصلحِ پایداری ها« در رویای ریاست مجلس

مطالعات نشان می دهد تمام کشورهایی که اقدام به 
طرح  مزایای  از  توانستند  زمانی  کرده اند،  پولی  اصلاح 
و  اقدامات  با  را  تورم  نرخ  ابتدا  کـه  بهـره منـد شوند 

سیاست های اصلاحی، کنترل کرده اند.چهارشنبه گذشته 
هیئت دولت لایحه پیشنهادی بانک  مرکزی مبنی  بر تغییر 

واحد پول ملی از ریال به تومان و حذف چهار صفر...

 علی لاریجانی هنوز به صراحت درباره احتمال حضورش در انتخابات مجلس یازدهم و ریاست جمهوری، حرفی نزده 
 است. با این وجود، به نظر می رسد حمایت او از دولت روحانی و مراوده اش با برخی اصلاح طلبان، حالا سوژه اختلاف 

اصولگرایان تندرو با او شده  است...
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عکس: امیر پورمند

در عدالت اجتماعی زیر سطح توقع مردم هستیم
با انقلاب اسلامی همه امام و امام زاده شدند؟

در نظر دارد یک باب فروشگاه را با مشخصات و شرایط کلی زیر ، از طریق 
برگزاری مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط اجاره دهد.

موضوع مزایده :  اجاره عرصه و اعیان فروشگاه همشهری 6 با کاربری لوازم 
خانگی و  جهیزیه عروس .

مدت قرارداد ، بهای پایه اجاره طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ، 
میزان تضمین شرکت در مزایده و میزان افزایش اجاره بهاء سالیانه به شرح 

ذیل می باشد:

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار 
شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان 

میادین- واحد درآمد  ، تلفن 36641174 .
نوع تضمین شرکت در مزایده: به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با 
حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به 
شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین  می باشد که باید به ضمیمه  

پیشنهاد تسلیم گردد. 
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادات: تا  پایان وقت اداری 98/05/26 می باشد.

-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان 
مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را مهر و امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود 
ارائه نمایند. مهر و امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
محل تسلیم پیشنهادها: قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز 

طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی - واحد حراست. 

سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مزایده نوبت دوم

 
 

مساحت تقریبی  آدرس مکان موضوع مزایده
 متر مربع

مدت 
 قرارداد

 

 اجاره بهاء پایه ماهیانه
 )ریال(

مبلغ تضمین شرکت در 
 مزایده به )ریال(

افزایش اجاره بهاء ماهیانه طبق 
  مبلغ پیشنهادی در سال های بعد

واقع در انتهای شهرک فاطمیه  6همشهری 
 بلوار همت جنب کارواش .

 0011عرصه 
  001اعیانی 

% افزایش نسبت به  00هر سال  111/111/50 111/111/30 سال 0
 سال قبل

 
 

 
١- خدمات تخصصي اطفال و كودكان با امكانات ويژه 

٢- ارتودنسي ثابت و متحرك با شرايط ويژه پرداخت
٣- درمانهاي زيبايي جهت طراحي خط لبخند شامل لمينيت سراميكي 

ونير كامپوزيت  و بليچينگ)سفيدكردن(مطبي و خانگي
٤- انواع ترميم ها و درمان ريشه )عصب كشي (

كلينيك تخصصي دندانپزشكي آوا

٥- درمانهاي پروتز ثابت و متحرك شامل انواع روكش ها و پلاك ها 
جهت فضاهاي بي دنداني 

٦- درمانهاي دندانپزشكي مخصوص سالمندان محترم
٧- درمان ايمپلنت و جراحي هاي دندانهاي عقل نهفته 

٨- جرم گيري و درمان التهاب و خون ريزي لثه ،جراحي هاي لثه و...

قيطريه- بلوار اندرزگو- نبش كوچه عبدالهی جنوبی - پلاك ٧٢ - ساختمان پارسيان - طبقه اول - واحد6
0٢١٢٢٢٣٥٤06 -0٢١٢٢٣9٨٣6٤

ارائه كليه خدمات دندانپزشكي 

دکتر فلاح سابق

Ava Dental Clinic

طرف قرارداد بابيمه بانكهای 
تجارت،ملت و صادرات

   ava_dentalclinic:اينستاگرام
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پاسخی به تحریم
 سردار دیپلماسی 

سراسیمگی رژیم امریکا از شکست برنامه جاه طلبانه و 
زورگویانه اش در به زانو انداختن ملت ایران، سرانجام صورت 
کریه و عریان خود را با قرار دادن نام محمد جواد ظریف در 

لیست تحریمی وزارت خزانه داری امریکا نشان داد. هیچ کس حتی شاید عاملان تحریم 
انتظار ندارند که این اقدام کودکانه و حسدورزانه، فعالیت های طوفانی ظریف را در دفاع از 
منافع ملی تحت تأثیر قرار دهد. علت نفوذ کلام او تاکنون این نبوده که در لیست تحریم 
امریکا جای نداشته بلکه این نفوذ، به خاطر نیروی منطق ظریف و جهان پسندی آن است 
که اتفاقاً تحریم او، یک بار دیگر بر حق بودن آن را اثبات می کند. ظریف و بیان گیرای 
او نمود بیرونی گفتمان دولت تدبیر و امید در نمایش دادن  شأن شایسته ملت ایران 
است؛ جایگاهی که برجام آن را احیا کرد و با  وجود عهدشکنی امریکا و خسارت های وارد 
شده به آن هنوز در تارک جهانی به  عنوان نماد قانونمندی و صلح دوستی ملت ایران 
می درخشد. نه خشم افراطیون امریکا، اسرائیل و عربستان سعودی از برجام شگفت انگیز 
بود و نه نفرت پراکنی دشمنان درمانده از مذاکره کنندگان ارشد ایرانی در برجام؛ آنچه 
موجب شگفتی است همنوایی کسانی است که شانه به شانه دشمنان شناخته شده ملت 
ما، از هیچ اقدامی در تخریب و توهین به نمایندگان و منتخبان ملت در دولت کوتاهی 
نکردند. آنهایی که کوشیدند برجام را سند تحقیر ملی جا بزنند و تا آنجا پیش رفتند 
که تمییز میان واژگان و ادبیات آنها و دشمنان قسم خورده ایران و نظام میسر نبود. اما 
نه متحد کردن همه فرقه های متخاصم با ایران در آن سوی مرزها از تیرانا تا واشنگتن 
اراده دولت را در پیگیری حقوق و خواسته های ملت متزلزل خواهد کرد - دیشب دیدم 
چگونه در هشتگ سازی واژگان سخیفی مانند »ماله کش« با بیانیه وزارت امور خارجه 
امریکا همداستان شدند - و نه اختصاص پول های کلان بیت المال برای تبلیغات و 
مستندسازی های هماهنگ با خواست بیگانگان در اهانت و افترا به مسئولان عالی دولت 
و نظام در داخل، دولت را گامی در مسیر حق، به عقب خواهد راند. برخلاف خواست 
اقلیت های آکنده از کینه و نفرت در خارج و اتهام زنی های ناآگاهانه در داخل، امروز دولت، 
نیروهای مسلح و رهبری در دفاع از تمامیت سرزمینی، حفظ حقوق قانونی ایران در جهان 
و تلاش برای پشت سرگذاشتن این دوران سخت تا رسیدن به قله امنی که ملت ما سزاوار 
آن است، دوشادوش هم ایستاده اند.تحریم وزیر امور خارجه اما هدف نهان دیگری را هم 
دنبال می کند؛ هدف شکستن نماد گفت و گو و دیپلماسی موفق و عصبی کردن ما تا جایی 
که راهبرد همیشگی و ذاتی جمهوری اسلامی به حل و فصل صلح آمیز اختلافات را کنار 
بگذاریم. هرچند که خروج امریکا از برجام و تحریم های مکرر پیش از این هم اثبات کرده 
است که رژیم امریکا کمترین صداقت لازم برای مذاکره و دیپلماسی را ندارد اما پی بردن 
به این حقیقت مانع تداوم راهبرد ایران برای مذاکرات عادلانه، عزتمندانه و قانونی نخواهد 
شد. تحریم رهبری و ظریف، اعتقاد راسخ ما به دیپلماسی و گفت و گو به جای راه حل های 
خشونت آمیز را سست نمی کند اما زحمت رژیم امریکا برای برچیدن این تحریم ها در 
کنار تحریم های پیشین به هدف اثبات آمادگی برای مذاکره را بیشتر خواهد کرد. ایران 
هنوز و هرگاه تحریم کنندگان بخواهند خود را از انزوای اخلاقی در جهان و سیر قهقرایی 
سیاست های شکست خورده نجات دهند، آماده گفت و گو بر اساس روش های متمدنانه 
و مطابق با قوانین و هنجارهای جامعه بین المللی است و البته در آن روز هیچ گریزی 
از مذاکره با ظریف، این سردار دیپلماسی ایران نخواهند داشت؛ سرداری که با تحریم، او 
را محبوب تر، قوی تر و مصمم تر کردند تا یک بار دیگر ثابت کند که ملت ایران در هیچ 

مذاکره ای شکست نخواهد خورد.
* سخنگوی دولت

آقای تلویزیون! 
چاه مکن بهر کسی... 

به نظر شما اگر در رسانه ای مثلا یک روزنامه یا یک 
سایت، مصاحبه شونده ای می گفت:»طعم سه تا چیز تو 
دنیا متفاوته یکی پنیر یکی شراب یکی زن« تلویزیون چه 

برخوردی می کرد؟به نظر شما اگر در رسانه ای مثلا یک روزنامه یا یک سایت، مطلبی 
نوشته می شد که صدای اعتراض تقریبا نیمی از جامعه را بلند می کرد، تلویزیون چه 
برخوردی می کرد؟به نظر شما اگر در یکی از تلویزیون های اینترنتی اتفاقی مانند شبکه 
کیش می افتاد، تلویزیون چه برخوردی می کرد؟ بگذارید برایتان بگوییم. این اتفاق ها را 
آنقدر بزرگ می کرد تا آن رسانه تعطیل و احتمالا فرد اشتباه کننده راهی زندان شود. 
کافی است یک هفته پشت سر هم اخبار 20:30 شبکه دو تلویزیون را نگاه کنید تا متوجه 
شوید چه می گویم.وقتی نوبت به اشتباهات خود تلویزیون می رسد، این اشتباهات فردی 
خطاب می شود و مجریان می گویند نباید آن را به کل سازمان صداوسیما تعمیم داد. 
کاری که دقیقا خود تلویزیون انجام نمی دهد.در برنامه های سیاسی تلویزیون که الان 
رسما در اختیار جریانی خاص است هرگاه به مسؤولانی که زمانی در ایران پست داشتند 
و الان در خارج از کشور هستند می رسند، آنها را به اصلاح طلبان وصل می کنند و 
می گویند تفکر اصلاح طلبی یعنی این! بخش خنده دار ماجرا این است که خود تلویزیون، 
مهاجران زیادی به خارج از مرزهای ایران داشته است.  مزدک میرزایی آخرین نمونه آن 
و سید محمد حسینی مشهورترین آن. چه بازیگرانی که سابقه کار در تلویزیون را داشتند 
راهی شبکه های ماهواره ای شدند. یک ضرب المثل قدیمی  است که خوب است مدیران 
تلویزیون آن را یک بار دیگر مرور کنند:» چاه مکن بهر کسی، اول خودت، دوم کسی« 
تلویزیون وقتی به خودش می رسد سکوت می کند و با به سرعت با ماست مالی کردن 
ماجرا، سعی می کند به گونه ای القا کند که گویی نه خانی آمده است نه خانی رفته است. 
اما وقتی نوبت به دیگران می رسد به خاطر یک دستمال قیصریه را به آتش می کشد.

گزارش یک از مجری های ورزشی در مورد ماندن سعید معروف در آمریکا و یا برخی از 
گزارش های فرهنگی در مورد تئاترها، فیلم های سینمایی و کتاب ها، نمونه بارز رفتار آقای 
تلویزیون با دیگران است.رخ دادن اشتباه و وصل کردن آن به زمین و زمان  آسان ترین 
کار ممکن است. کار آسانی که تلویزیون در آن استاد است.شوخی نابه جای مجری شبکه 
سه با لوگوی باشگاه استقلال، یک اشتباه بود. مجری فکر می کرد با این کری خواندن 
برنامه را جذاب می کند و فکر نمی کرد احساسات استقلالی ها با این شوخی جریحه دار 
می شود. با عذرخواهی و جبران اشتباه، مسئله حل می شود و تمام.تلویزیون و همه ما باید 
بدانیم که در هر کاری مثل کار رسانه، اشتباه رخ می دهد و نباید با این اشتباه به گونه ای 

برخورد کنیم که کار به اخراج و تعطیلی برسد.
به قول حضرت حافظ:

گناه اگر چه نبود اختیار ما حافظ // تو در طریق ادب باش و گو گناه من است
سهو و خطای بنده گرش اعتبار نیست // معنی عفو و رحمت آمرزگار چیست

امیری فر روحانی نزدیک به محمود احمدی نژاد: 

نظام دوباره احمدی نژاد 
را امتحان نمی کند 

 روحانی نزدیک به محمود احمدی نژاد در دولت های نهم و دهم، می گوید که 
حاکمیت نسبت به ورود احمدی نژاد به انتخابات مجلس یازدهم حساسیت دارد و این 
حساسیت مانند حساسیت انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ است. عباس امیری فر 
همچنین از تذکر اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام به محمود احمدی نژاد خبر 

می دهد و می گوید نظام دوباره احمدی نژاد را امتحان نمی کند. 
امیری فر در پاسخ به سوالی درباره هدف احمدی نژاد از دیدار با قالیباف گفت: 
احمدی نژاد فهمیده همه درها به روی او بسته شده، بنابراین دنبال حرکت های پوپولیستی 
و مطرح کردن خود است. آنها در محافل خصوصی به قالیباف فحش می دادند و در دو 
سال آخر دولتش، قالیباف را عامل اصلی گرانی طلا می دانستند. این کار را اخیراً درباره 
آقای باهنر نیز انجام دادند. آنها باهنر را قبول نداشتند و چه حرف هایی که علیه او نمی زدند! 
اما امسال برای افطاری او رفتند و آن بساط را راه انداختند که از ما دعوت کردند و آن 
حرکت های پوپولیستی که خود را مطرح کنند. اما آقای باهنر جواب آنان را داد. هدف 

احمدی نژاد انتخاباتی است و بس.
رئیس شورای فرهنگی نهاد ریاست جمهوری در دولت نهم، می افزاید: انتخابات که 
نزدیک می شود، ایشان سفرهای استانی را شروع می کند، سوار وانت می شود و کارهای 

پوپولیستی می کند. اما نظام دوباره احمدی نژاد را امتحان نمی کند. 
انتخابات  در  برای حضور  احمدی نژاد  نهی  به  توجه  با  اینکه  به  پاسخ  وی در 
ریاست جمهوری این حساسیت درباره او برای انتخابات مجلس نیز وجود دارد، می گوید:  
بله. این حساسیت بیشتر هم شده است. قول می دهم ایشان برای انتخابات مجلس اگر 
بیاید، ردصلاحیت خواهد شد. آن زمان مدتی مرحوم هاشمی شاهرودی از او دفاع می کرد 
که بعد از گذشت مدتی حتی یک رای موافق هم در شورای نگهبان نداشت. حتی کسانی 
که ایشان معرفی کنند هم رد صلاحیت خواهند شد. مگر اینکه بخواهند چهره های سفید 

بیاورند و چراغ خاموش حرکت کنند.
امیری فر درباره شایعه تذکر آیت الله جنتی به وی در یکی از جلسات مجمع می گوید: 
همه اعضای مجمع به ایشان تذکر داده اند؛ آقای مصباحی مقدم و دیگر اعضا. اصلًا وقتی 

ایشان به مجمع می رود کسی مایل نیست در جلسات کنار ایشان بنشیند.
وی درباره دیدار رئیس جمهور سابق با رهبر انقلاب مدعی است: ایشان چند سال 
است تلاش می کند وقت جلسه خصوصی با مقام معظم رهبری بگیرد، اما به ایشان 

وقت نمی دهند.

نماینده ولی فقیه در هلال احمر:

عملکرد اقتصادی هلال احمر نامطلوب است
نماینده ولی فقیه در هلال احمر با غیرقابل قبول دانستن عملکرد هلال احمر در حوزه  
مسائل اقتصادی خاطرنشان کرد: عملکرد هلال احمر در حوزه  مسائل اقتصادی بسیار 

نامناسب و نیازمند امداد و نجات است.
 حجت الاسلام والمسلمین »عبدالحسین معزی« در گردهمایی مدیران عامل 
استان های جمعیت هلال احمر تاکید کرد و گفت: فعالیت های اقتصادی هلال به اعتبار 
عمومی و مردمی هلال احمر آسیب می رساند. باید در این حوزه بازنگری جدی صورت 
بگیرد. ما نیازمند قوانین منسجم و پویاتری هستیم. نمی توان با این سرمایه ملی بر اساس 
تصمیم گیری های شتاب زده و انفرادی و مدیریت منفعلانه برخورد کرد.وی  ادامه داد: 
حوزه  نمایندگی ولی فقیه به دستور مقام معظم رهبری ماموریت نظارت بر امور جمعیت 
هلال احمر را دارد و صیانت از اعتبار و جایگاه آن را از وظایف ذاتی خود می داند.نماینده 
رهبر معظم انقلاب در هلال احمر ضمن تبریک حلول ماه پربرکت ذی الحجه و هم چنین 
تسلیت شهادت امام جواد)ع(، با اشاره به تلاش های صورت گرفته توسط هلال احمر 
در جریان حادثه  سیل اخیر و حضور شایسته و قابل  تقدیر همه  استان ها در این حادثه  
غم انگیز، گفت: متخصصان و دانشمندان این حوزه باید به بررسی اصولی و علمی این 
حادثه بپردازند تا کشور حادثه خیز ما در آینده، از چنین مخاطراتی کمتر آسیب ببیند.

وی با اشاره به اهمیت و نقش نقد کردن به خصوص نقد منصفانه گفت: انتقاد و نقد کردن 
دیگران زمانی ارزش و اثر دارد که منصفانه باشد؛ یعنی به قصد بهبود اوضاع و شرایط و نه 
به قصد اهانت و تخریب گفته شود. باید سره از ناسره، کاستی ها از فزونی ها و زشتی ها از 
زیبایی ها تشخیص داده شود. جمعیت هلال احمر خود باید پیشتاز حوزه  نقد در چگونگی 

ورود و پرداختن به حوادث این چنینی باشد. 
حجت الاسلام والمسلمین معزی با تحلیل وضعیت و شرایط کنونی جمعیت هلال 
احمر در سه حوزه اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی گفت: باید پذیرفت فعالیت هلال احمر 
در حوزه ی امداد و نجات چشمگیر و امیدوار کننده است. اما نکته ای که قابل پیگیری 
است، به روز کردن ابزار و وسایل امدادرسانی است. با وسایل قدیمی نمی توان به نحو 
شایسته ای به نجات مردم حادثه دیده پرداخت. باید امکاناتمان متناسب با زمان و آگاهی و 
علم ما به روز باشد.وی با اشاره به کمک چشمگیر مردم و خیرین در حادثه ی سیل اخیر 
تاکید کرد: ارتباط با خیرین احتیاج به بازنگری دارد. این ارتباط باید پویا و سازنده باشد. 
اعتبار هلال احمر بسیار مهم است و باید روز به روز به این اعتبار افزوده شود تا همکاری با 
خیرین میسر شود. انتقاداتی به این ارتباط وجود دارد و باید بتوانیم این همکاری را موثرتر 
برقرار کنیم، اما در زمینه مسایل اقتصادی عملکرد هلال بسیار نامناسب و نامطلوب است

معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد 

پروژه قطار سریع السیر تهران - قم - اصفهان 
هرچه سریعتر تعیین تکلیف شود

 معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد: پروژه قطار سریع السیر تهران - قم - اصفهان 
به عنوان پروژه ای ملی باید هرچه سریعتر تعیین تکلیف شود. 

اسحاق جهانگیری در جلسه عصر یکشنبه بررسی پروژه قطار سریع السیر تهران - 
قم - اصفهان با اشاره به مدت زمان طولانی سپری شده از زمان تصویب و نیز پیشرفت 
فیزیکی اندک این پروژه، بر لزوم بررسی دقیق ابعاد فنی، اقتصادی و اجرایی این پروژه و 
تعیین تکلیف آن تاکید کرد.جهانگیری با تاکید بر اهمیت این پروژه بعنوان پروژه ای ملی 
و نیز انتظار مردم برای اجرای آن، از وزارت راه و شهرسازی خواست در اسرع وقت همه 
جوانب این پروژه را مورد بررسی قرار داده و گزارشی جامع الاطراف در خصوص میزان 
سرمایه گذاری مورد نیاز، نحوه تأمین مالی، نحوه بازپرداخت تسهیلات و برنامه زمانبندی 
اجرای طرح به سازمان برنامه و بودجه ارائه دهد تا این سازمان تصمیم گیری نهایی را 
در خصوص نحوه اجرا و تخصیص اعتبار مورد نیاز انجام دهد.در این جلسه که وزاری 
امور اقتصادی و دارایی، رییس سازمان برنامه و بودجه و رییس کل بانک مرکزی نیز 
حضور داشتند، وزیر راه و شهرسازی گزارشی از آخرین وضعیت پروژه قطار سریع السیر 
تهران - قم - اصفهان، میزان پیشرفت فیزیکی و اعتبار مورد نیاز برای تکمیل آن ارائه 
کرد.در این نشست پس از بحث و تبادل نظر در خصوص جزئیات فنی، مسائل اجرایی 
و ضرورت های اجرای این پروژه، مقرر شد وزارت راه و شهرسازی ظرف مدتی کوتاه 
گزارش دقیقی از ابعاد و جوانب مختلف این پروژه شامل نحوه تامین مالی، مدت زمان 
اجرا، میزان پیشرفت و فیزیکی و برنامه زمانبندی برای تکمیل تدوین و به سازمان برنامه 
و بودجه ارائه دهد تا این سازمان پس از بررسی نظر نهایی خود را در خصوص نحوه اجرا 

و تامین مالی پروژه اعلام کند.
 

با ابلاغ بانک مرکزی صورت می گیرد

ممنوعیت  برداشت
 مطالبات بانک ها از حساب ضامن ها 

 بانک مرکزی با صدور بخشنامه ای برداشت مطالبات غیرمستقیم بانک ها و موسسات 
اعتباری از موجودی قابل برداشت هر یک از حساب های انفرادی مشتری و یا ضامنین را 
غیرمجاز اعلام کرد.مدیر کل مقررات، مجوزهای بانکی و مبارزه با پولشویی اداره مطالعات 
و مقررات بانکی بانک مرکزی در بخشنامه ای به مدیران عامل تمامی بانک ها و موسسات 
اعتباری اعلام کرد: براساس رای دیوان عدالت اداری، بانک ها و موسسات اعتباری تنها 
می توانند مطالبات مستقیم خود را پس از سررسید و در صورت عدم برداشت از موجودی 
قابل برداشت هر یک از حساب های انفرادی مشتری یا ضامنین برداشت کنند و برداشت 
مطالبات غیرمستقیم از این حساب ها مجاز نیست.برپایه بخشنامه قبلی بانک مرکزی آمده 
بود »مؤسسه های اعتباری موظف بودند به منظور کاهش مطالبات غیرجاری، قراردادهای 
اعطای تسهیلات بانکی را به گونه ای منعقد کنند که مشتری، ضامن و یا ضامنین با شرط 
ضمن عقد به طور غیرقابل رجوع به مؤسسه اعتباری اختیار دهد که هرگونه مطالبات 
خود اعم از مستقیم و یا غیرمستقیم را پس از سررسید و در صورت عدم پرداخت، از 
موجودی قابل برداشت هر یک از حساب های انفرادی مشتری و یا ضامنین )ریالی و 
ارزی(، اموال و اسناد آنان نزد مؤسسه اعتباری رأساً و بدون نیاز به حکم قضایی یا اجرایی 
برداشت کرده و به حساب بدهی مشتری منظور کند.«اما پس از رسیدگی دیوان عدالت 
اداری این آیین نامه اصلاح شده است که بر اساس آن، برداشت غیرمستقیم ممنوع شده 

و تنها امکان برداشت مستقیم مطالبات وجود دارد.

فرمانده نزاجا:

نیروهای مسلح قاطعانه به تهدید پاسخ می دهند
 فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی ایران) نزاجا( با اشاره به آمادگی 
نیروهای مسلح گفت: نیروهای مسلح ایران در رکاب فرمانده معظم کل قوا به هر تهدیدی 
قاطعانه پاسخ می دهند.امیر سرتیپ کیومرث حیدری صبح یکشنبه در حاشیه مراسم 
تجلیل از برگزیدگان جشنواره مالک اشتر در جمع خبرنگاران اظهارداشت: همه نیروهای 
مسلح در رکاب ولی امر مسلمین در بهترین شرایط ممکن آمادگی رزمی قرار دارند.

وی افزود: نیروهای مسلح امروز این آمادگی  را دارند که به هر تهدیدی در کمترین زمان 
ممکن قاطع ترین پاسخ را دهند.فرمانده نیروی زمینی ارتش با اشاره تغییراتی در نیروی 
زمینی ایجاد شده است، گفت: تغییراتی در ماهیت نیروی زمینی ایجاد کرده و آن را به 
نیرویی چابک پا در رکاب ولاین محور و گوش به فرمان تبدیل شده است و امادگی 
نیروهای ما در بیشترین حد قرار دارد.امیر حیدری عنوان کرد: نیروی زمینی ارتش نیز 
همچون دیگر نیروهای مسلح در اوج آمادگی است و در صورت بروز تهدید آن را در نطفه 
خفه می کند.وی در بخش دیگری از صحبت های خود با تاکید بر اینکه نزاجا نیرویی 
محوری است که روح ولایت مداری را در خود دارد، گفت: امروز از تعدادی از فرماندهان 
نیروی زمینی که توانسته اند در راستای فرمایشات مقام معظم رهبری گام بردارند و از 

خود روحیه ایثار نشان دهند تجلیل شد.

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی:

 شناور توقیف شده در حال 
انتقال سوخت به کشورهای منطقه بود

 سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با انتشار بیانیه ای با اعلام اینکه یک شناور خارجی 
در اطراف جزیره فارسی توقیف شده است، اعلام کرد که این شناور از کشتی های دیگر 
سوخت دریافت می کرد و در حال انتقال آن به کشورهای عربی حوزه خلیج فارس بود.

سردار سرتیپ دوم پاسدار »رمضان زیراهی« فرمانده منطقه دوم نیروی دریایی 
سپاه اعلام کرد: شامگاه چهارشنبه ۹ مرداد ساعت 2۱و 30 دقیقه نیروهای گشتی 
پایگاه منطقه دوم دریایی سپاه با اشراف اطلاعاتی یک کشتی خارجی حامل سوخت 
را توقیف کردند.فرمانده منطقه دوم نیروی دریایی سپاه در بیان جزئیات خبر اظهار 
داشت: این شناور خارجی که از کشتی های دیگر سوخت دریافت و درحال انتقال آن 
به کشورهای عربی حوزه خلیج فارس بود، با هماهنگی مراجع قضایی در حوالی جزیره 

فارسی توقیف شد.
وی افزود: این کشتی حامل 700 هزار لیتر سوخت توقیف و هفت خدمه که تبعه 

خارجی بودند نیز دستگیر شدند.
سردار زیراهی تصریح کرد: یگان های شناوری منطقه دوم نیروی دریایی سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی طبق روال جاری با اشراف اطلاعاتی همه جانبه در راه صیانت از 
منافع ملی و با تمام توان در حال انجام وظیفه و پاسداری می باشد و لحظه ای از این امر 

خطیر درنگ نخواهند کرد.

یک فعال اصلاح طلب درباره ضرورت 
نواصلاح طلبی می گوید: جریان اصلاح طلبی 
نتوانسته امکان گردش نخبگان را فراهم 
کند. اینکه فردی 30 سال قبل وزیر بوده 
و امروز نیز وزیر است، نمی تواند از اندیشه 
اصلاح طلبی سخن بگوید. اصلاح طلبی با 
گردش نخبگان و ایده های جدید برای اداره 

کشور عجین شده است. 
علی تاجرنیا، عضو شورای مرکزی حزب 
اتحاد ملت ایران درباره اظهارنظرهای اخیر 
اصلاح طلبان درباره نواصلاح طلبی و معنای 
اصلاح طلبی، به ایرناپلاس می گوید: به نظر 
من معنای اصلاح طلبی کاملًا مشخص 
است و در مقابل بنیادگرایی و در واقع، 
اصولگرایی قرار دارد. ما با توجه به شرایط 
زمانی، مکانی و در راستای منافع ملی 
کشور نیازمند تغییر و اصلاح امور هستیم 
و بهترین نوع آن، اصلاح درون ساختار 
حکومت است؛ چرا که وقتی ساختار کشور 
قابل نقد و نظارت باشد، دموکراتیک تر است. 
تفاوت اصلاح طلبی با سایر نگرش هایی که 
تغییر را دنبال می کنند، در این است که 
ادامه  به تغییر گام به گام اعتقاد دارد.وی 
می دهد: ما اعتقاد داریم تغییر گام به گام 

درون ساختار جمهوری اسلامی و بدون اتکا 
به قدرت های دیگر دنبال شود. از این جهت، 
معتقدم اصلاح طلبان نیز باید متناسب با 
شرایط موجود و خواست جامعه، تغییر در 

نگرش خود را نیز دنبال کنند. 
این تغییر هم در نگرش افراد و هم 
افراد آن گروه است. طبیعتاً چهره هایی که 
سابقه شان تغییر را برنمی تابد و به شکل 
سنتی در این جریان قرار دارند، نسبت 
به گردش نخبگان مقاومت می کنند.این 
نماینده پیشین مجلس تأکید می کند: 

باید  مستمر  اصلاح طلبی  معتقدم  من 
خود را به روز کند و بخشی از آن هم در 
گرو حضور چهره های جدید است. وی 
در پاسخ به این پرسش که اصلاح طلبان 
باید در مقابل کسانی که نسبت به گردش 
کنند،  چه  می کنند،  مقاومت  نخبگان 
مشکلی  ما  کشور  در  می دهد:  توضیح 
وجود دارد که هم زمان با تغییر و اصلاح، 
اسباب و نیروهای انسانی مناسب را در 
اختیار نداریم. شرایط برای اصلاح طلبان 
دست  ناگزیر  ما  و  شده  فراهم   کمتر 

به گزینشی می زنیم که ظرفیت های لازم 
را برای تغییرات ندارد. بخشی از آن، به 
مقابل  جریان  که  است  کارهایی  دلیل 
برنامه های جریان  ناکارآمد کردن  برای 
با  می دهد.تاجرنیا  انجام  اصلاح طلبی 
نواصلاح طلبی  جریان  اینکه  به  اشاره 
کند،  مطرح  را  جدیدتری  راه های  باید 
می افزاید: به عنوان مثال ما می بینیم برخی 
چهره ها در حوزه تصمیم گیری و مدیریت 
کلان، دو یا سه دهه هست که حضور 
دارند و امکان حضور چهره های جدید را 
نمی دهند. در نتیجه با تغییرات ظاهری  
نمی توان تأثیرات عمیق و اساسی ایجاد 
کرد. فردی که 30 سال قبل وزیر بوده 
و امروز نیز وزیر است، نمی تواند از اندیشه 
اصلاح طلبی سخن بگوید. اصلاح طلبی با 
گردش نخبگان و ایده های جدید برای 

اداره کشور عجین شده است. 
وی می افزاید: اینکه جریان اصلاح طلبی 
نتوانسته امکان حضور چهره های نو را فراهم 
کند، مشکلی است که وجود دارد.  بخش 
دیگری از علل به بن بست رسیدن ها ناشی 
از این است که با اصرار بر روش های ناکارآمد 

پیشین نمی توان تغییری ایجاد کرد.

علی تاجرنیا :

جریان اصلاح طلبی نتوانسته امکان گردش نخبگان را فراهم کند 

یک مدرس حوزه علمیه قم گفت: باید 
معلوم شود که چگونه است آنها از طرفی 
تحریم برخی شخصیت ها را برنمی تابند 
ولی برای برخی دیگر از تحریم ها کف  می 
زنند؟ این ها همان هایی بوده که همیشه در 
این فضا حضور دارند و به قول جناب حافظ 
»خوش بود گر محک تجربه آید به میان، 

تا سیه روی شود هرکه در او غش باشد«
مرتضی  والمسلمین  حجت الاسلام 
جوادی آملی اظهارداشت : شرایط و اتفاقاتی 
بزرگ،  انقلاب  با یک  برای کشوری  که 
فرهنگ و تمدنی ریشه دار و اندیشه ای بسیار 
وسیع و فراگیر به وجود آمده، در طول 40 
سال گذشته پیروزی ها و موفقیت هایی 
را به همراه داشته است؛ گرچه آسیب ها 
و لطمات فراوانی هم به کشور زده است. 
درباره جناب آقای دکتر ظریف نیز تاریخ و 
آینده باید قضاوت کند که توانسته در چنین 
زمانی چه نقش موثر و عظیمی برای کشور 

و انقلاب داشته باشد.
وی با بیان اینکه 4 مرحله کاری برای 
اول  مرحله  گفت:  داشته،  وجود  ظریف 
بر اساس تحریم ها و ناجوانمردی هایی 
است که علیه کشور اتفاق افتاد و بخش 
قابل توجهی از آن نیز به دلیل جهالت و 
ناآگاهی عده ای بود که تحریم ها را جدی 
نمی گرفتند و با نظامات جهانی و قوانین و 

مقررات بین المللی آشنا نبودند.
* این جهل جاهلان بود که سنگ ها 

را در جامعه و انقلاب ما انداخت
افراد  این  داد:  ادامه  آملی  جوادی 
کاغذهایی  یکسری  صرفا  را  تحریم ها 
می دانستند که پاره کردنی است. لذا این 
امر باعث شد که چند سنگ جهالت در 
کشور ما انداخته شود و به بیانی دیگر این 
جهل جاهلان بود که سنگ ها را در جامعه 
و انقلاب ما انداخت.وی با بیان مرحله دوم 
گفت: در این مرحله عاقلان باید جمع 
می شدند و همفکری می کردند و با مشورت 
و رایزنی های جهانی، سنگ ها و موانعی 
را که در راه کشور ایجاد شده بود، کنار 
می زدند و این اتفاق به دست خردمندان و 
عاقلان که بر مبنای عقلانیت و بر اساس 

تدبیر حرکت می کردند، رقم خورد.
جوادی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
آملی گفت: همانگونه که امام )ره( در مورد 
جنگ فرمودند که چند نفر جاهل سنگی را 

به کشور انداختند؛ الحمدالله جمعیت ایران 
اسلامی با عزت و قدرت برخاستند و این 
جریان ظلم و جهلی که از بیرون کشور بر ما 
تحمیل شده بود را در 8سال دفاع مقدس 
کنار زده و پیروزی و ظفرمندی را برای ما به 
ارمغان آوردند. هرچند در پایان »صلح« لقب 
گرفت اما جامعه آن را پیروزی و ظفرمندی 
خواند. برای اینکه نظام جمهوری اسلامی 
به همه اهداف خود رسید و بیگانگان را 
محکوم و ظالمان را بر سرجای خود نشاند و 
جایگاه عزت مندانه کشور را بدون واگذاری 

ذره ای از خاک کشور حفظ کرد.
* موفقیت برجام رفع تحریم ها و 

نجات از ابر سیاه جنگ بود
وی با بیان اینکه در بحث برجام نیز 
شد،  حفظ  کشور  مندانه  عزت  جایگاه 
گفت: تلاش ارزشمند و قهرمانانه ای که 
تیم دیپلماسی کشور به رهبری جناب 
آقای ظریف داشتند هم نهایتا به رفع ظلم 
و جهالت هایی منجر شد که بخشی از آن 
به تفکر درون کشور و بخشی به خارج 
بازمی گشت. همانطور که در پایان 8سال 
دفاع مقدس آن صلح برای ما پیروزی و 
ظفرمندی بود، موفقیت برجام نیز رفع 
تحریم ها و نجات از ابر سیاه جنگ بود. حال 
می خواهیم نامش را »صلح«، »مذاکر« یا 

»برجام« بگذاریم.
جوادی آملی در گفت و گو باجماران با 
بیان اینکه برجام یک موفقیت بود، گفت: 
آنچه در این قرارداد اهمیت داشت باطن و 
روح این مساله بود که عزت مندی، اقتدار 
و صلابت را در پرونده کشور ثبت کرد و 
سیه رویی را برای سه جریان ارتجاع سرخ 
استکبار جهانی و صهیونیسم بین الملل و 

ارتجاع سیاه جهالت ها و رادیکالیسم منطقه 
و همچنین کسانی که از درون تنش هایی 

را ایجاد می کردند، حاکم کرد.
* امروز بدنه جامعه ما از تلاش های 

دکتر ظریف آگاه است
وی گفت: حضور تیم ظریف با هدایت 
های مقام معظم رهبری، عزت را برای 
کشور به ارمغان آورد. حتی اگر ما نام برجام 
را صلح بگذاریم، هیچ گاه این به منزله نقص 
و ضعفی برای ما نیست. بلکه هم جنگ هم 
مذاکره برای کشور ما موفقیت و ظفرمندی 
را به ارمغان آورده و نشانه آن نیز غیض و 
غضبی بود که استکبار جهانی و صهیونیسم 
بین الملل داشتند که در نهایت هم دولت 
ننگین آمریکا چنین عکس العملی را نشان 
داد و تحریم شخصیت هایی نظیر دکتر 

قاسم سلیمانی و دکتر ظریف اتفاق افتاد.
این مدرس حوزه علمیه قم با اشاره به 
امور خارجه کشورمان  تلاش های وزیر 
از  کاملا  ما  جامعه  بدنه  امروز  گفت: 
تلاش های جناب آقای دکتر ظریف آگاه 
تا  گرفته  تقلید  عظام  مراجع  از  و  بوده 
شخصیت های علمی، دانشگاهی، فرهنگی 
و سیاسی با قدرت دیپلماسی و قدرت 
چانه زنی در عرصه سیاست آشنا هستند 
و این را می دانند که برای پیروزی در 
صحنه جهانی چاره ای جز بهره مندی از 
خرد و عقلانیت بین المللی نداریم و باید 
مشاوره های شایسته ای در این رابطه داشته 
باشیم که آقای دکتر ظریف در این زمینه 

بسیار کارآمد و موثر هستند.
* چرا عده ای در کشور ناآگاهی و 

نابخردی به خرج می دهند؟
زدن  برای  آمریکا  داد:  ادامه  وی 

چون  ظریف،  دکتر  نظیر  چهره هایی 
نمی تواند با منطق و قدرت اندیشه و فکر 
با آنها روبه رو شود، چاره ای جز تحریم 
ندارد. معمولا کسانی که دست به چاقو 
است.  تحریم  اقدامشان  اولین  هستند، 
ولی فراموش نکنیم چنان که آقای دکتر 
ظریف در توئیت های خود گفته و دیگران 
نیز اظهار کرده اند، این تحریم ها هرگز برای 
آقای ظریف و تیمی که همراهش است، 
نقص و ضعفی محسوب نخواهد شد. بلکه 
آنها مقتدرانه مسیر دفاع از جامعه اسلامی را 

ادامه خواهند داد.
جوادی آملی در ادامه با ابراز تعجب 
از اینکه چرا عده ای در کشور ناآگاهی و 
باید  به خرج می دهند، گفت:  نابخردی 
معلوم شود که چگونه است آنها از طرفی 
تحریم برخی شخصیت ها را برنمی تابند 
ولی برای برخی دیگر از تحریم ها کف  می 
زنند؟ این ها همان هایی بوده که همیشه 
در این فضا حضور دارند و به قول جناب 
حافظ »خوش بود گر محک تجربه آید به 
میان، تا سیه روی شود هرکه در او غش 
باشد«. بنابراین ما باید تلاش کنیم افرادی 
که تحت عنوان غشّ در جامعه اغتشاش 
و نگرانی ایجاد می کنند و باعث کدورت و 
تیرگی برای نظام و شخصیت های انقلابی 

می شوند را متوجه کنیم.
* باید مقاومت، همدلی و همزبانی را 

بیش از پیش در کشور نهادینه کنیم
وی با بیان اینکه ما باید بحث مقاومت، 
همدلی و همزبانی را بیش از پیش در 
کشورمان نهادینه کنیم، گفت: امروز رسالت 
و تولیتی که نظام اسلامی در عرصه جهانی 
دارد، بسیار سنگین است و خردمندی 
و عقلانیت باید شأن اول جامعه ما باید 
محسوب شود. به گونه ای که جهان ما را 
آزاد، عدالت خواه، صلح طلب و نوع دوست 
اشاره  با  پایان  در  جوادی آملی  بشناسد. 
به اینکه نباید بهانه ای برای کسانی که 
جنگ طلبی و خشونت و امثالهم را القاء و 
اسلام هراسی، شیعه هراسی یا ایران هراسی 
را تشویق می کنند ایجاد کنیم، گفت: باید با 
اقتدار معنوی، عقلانیت اجتماعی و حضور 
همگان در صحنه سیاست از طریق به 
دست آوردن وحدت همه جریانات فکری 
بتوانیم عزت و عظمت جامعه اسلامی را 

بیش از پیش حفظ کنیم.

مرتضی جوادی آملی :

موفقیت برجام رفع تحریم ها و نجات از ابر سیاه جنگ بود
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه وزارت کشور در حال تلاش برای ایجاد 
ساز و کاری در جهت اعتمادآفرینی بیشتر برای انتخابات مجلس شورای اسلامی است، 
گفت: امید ما این است که شورای نگهبان مانند وزارت کشور در جهت شفاف سازی و 

اعتمادآفرینی عمل کند.
علی محمد حاضری با اشاره به جلسه ۱5 نفر از اصلاح طلبان با وزیر کشور و معاون 
سیاسی وی، اظهار کرد: گویا در دیداری که وزیر کشور پیش از این  با حسین مرعشی 
داشته، درباره برگزاری این جلسه بحث می شود، البته پیش از این جلسه، جلسه وزیر 
کشور با اصولگرایان نیز برگزار شده بود.وی با اشاره به طرح مباحث از سوی اصلاح 
طلبان در این جلسه، اظهار کرد: من در این جلسه گفتم که قانون جدید احزاب حد 
نصابی را برای احزاب مشخص کرده است. در قانون قبلی تعریف از حزب مشخص 
نبود و تجمعات صنفی و جمع های چند نفره هم به عنوان حزب فعالیت می کردند، اما 
اکنون احزاب خود را با قانون جدید تطبیق دادند. از سویی قانون جدید انتخابات هم 
تصویب نشد اما وزارت کشور در حدود اختیارات خود می تواند از ظرفیت احزاب برای 
برگزاری انتخابات و در زمینه تشکیل هیئت های اجرایی یا حضور در پای صندوق های 
رای استفاده کرده و احزاب در این زمینه فعال شوند.این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه 
داد: پیشنهاد دیگر من برگزاری انتخابات الکترونیک بود. انتخابات شورایاری ها که به 
صورت الکترونیکی برگزار شد، نگرانی های فنی را تا حدود زیادی رفع کرد، البته که 
گستره برگزاری انتخابات شورایاری با مجلس متفاوت است. ما از وزارت کشور خواستیم 
با توجه به اینکه در سیاست های کلی انتخابات بر استفاده از ظرفیت های الکترونیکی 
تاکید شده است، انتخابات مجلس شورای اسلامی به صورت الکترونیکی برگزار شود 
تا اطمینان خوبی برای شفافیت و سلامت انتخابات به وجود آیند.این عضو شورای 

مرکزی انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها در ادامه تصریح کرد: بحث دیگر من در 
مورد مسئله بررسی صلاحیت ها توسط شورای نگهبان بود. من مطرح کردم اکنون که 
بین نظام و آمریکا رویارویی جدی ایجاد شده است. مشارکت مردم می تواند معادلات 
بین المللی را به نفع نظام رقم بزند. ما باید حداکثر تلاش خود را برای ایجاد رغبت برای 
مشارکت مردم انجام دهیم که تایید صلاحیت ها می تواند نقش مهمی در این زمینه 
داشته باشد.وی با اشاره به ترکیب هیئت نظارت شورای نگهبان، چنین ابراز عقیده کرد: 
اعضای این هیئت به طرفداری از یک جریان خاص شناخته شده اند؛ بنابراین اگر شورای 
نگهبان می خواهد اعتماد جامعه را با تصمیم گیری های خود همراه داشته باشد، نباید از 
چهره هایی استفاده کند که به طرفداری از این جریان شناخته شده اند. در سال 88 چون 
این ایراد وجود داشت، جامعه نمی پذیرفت که شورای نگهبان موضع بی طرفی دارد.این 
فعال سیاسی اصلاح طلب همچنین درباره اظهارات وزیر کشور در این دیدار خاطرنشان 
کرد: صحبت های وزیر کشور نشان داد که وی روند انتخابات و مسائلی که می تواند در 
انتخابات مشکل ساز باشد را خوب می شناسد. توضیحات وزیر کشور نشان داد که وزارت 
کشور در حال تلاش برای ایجاد سازوکاری در جهت اعتماد آفرینی بیشتر است، البته 
وزارت کشور مجری انتخابات بوده و فقط یک طرف ماجراست، اما صحبت های وزیر قانع 
کننده و امیدوار کننده بود. مطالبه اصلاح طلبان از وزارت کشور تعامل بیشتر با شورای 
نگهبان برای انتقال حساسیت ها به این نهاد است. امید ما این است که شورای نگهبان 
مانند وزارت کشور در جهت شفاف سازی و اعتمادآفرینی عمل کند.وی در پایان با بیان 
اینکه من برداشت مثبتی از این جلسه داشتم و فضای جلسه هم یک فضای تفاهمی بود، 
گفت: قول قطعی برای ادامه این جلسات از سوی وزارت کشور داده نشد، اما وزارت کشور 

بر اصل تداوم ارتباط خود با جریان های سیاسی در امر برگزاری انتخابات تاکید داشت.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب  تشریح کرد

جزئیات دیدار وزیر کشور با اصلاح طلبان

علی ربیعی *

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه آمریکایی ها 
مذاکرات قبلی را بر هم زده اند، گفت: آنها در حالی از مذاکره 
مجدد سخن می گویند که اخیرا مسئول اصلی مذاکرات 
کشورمان یعنی محمدجواد ظریف را تحریم کرده اند که 

خود نشانه دروغگویی و دغل کاری آنها است.
خبری  نشست  در  روزشنبه   عصر  لاریجانی  علی 
مشترک خود با فضل هادی مسلم یار رئیس مجلس مشرانو 
جرگه)سنا( افغانستان، افزود: کشور دوست، همسایه و برادر 
ما افغانستان سال های بسیار سختی را طی کرد که در 
تمام این مدت، ملت ایران در کنار ملت افغانستان بود و از 

یکپارچگی، استقلال و امنیت این کشور حمایت کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با اشاره به 
سیاست راهبردی جمهوری اسلامی ایران در رابطه با 
افغانستان اظهار داشت: ایران از هرگونه تحرکی در این 
کشور که با محوریت دولت افغانستان باشد حمایت می 
کند. وی افزود: در دیداری که با رئیس مجلس سنا داشتیم، 

مذاکرات خوبی در حوزه همکاری های اقتصادی و گسترش 
سایر همکاری ها صورت گرفت و ضمن اینکه تمهیدات 
جدیدی برای تسهیل روابط تجاری میان دو کشور در نظر 
گرفته شد مقرر گردید کمیته های پنج گانه مسیر خود را 
سریع تر طی کنند.لاریجانی در ادامه با بیان اینکه طی گفت 
وگوهای صورت گرفته مقرر شد مسائل امنیتی و موضوعات 
پیرامون آب نیز سامان یابد، عنوان کرد: امروز بحث صلح 
پایدار در منطقه مطرح است که جمهوری اسلامی در کنار 
دولت افغانستان است ،از شورایی که در این کشور برای 

ایجاد صلح در نظر گرفته شده است، حمایت می کند.
وی در ادامه با بیان اینکه آمریکایی ها بدون در نظر 
گرفتن دولت افغانستان، مسیری را با گروه های حاضر در 
این کشور در پیش گرفته اند، ابراز داشت: چیزی که آنها 
به دنبال آن هستند صلح نیست و در واقع تحقیر ملت 

افغانستان است.
لاریجانی همچنین با بیان اینکه آمریکایی ها همواره 

شعار مذاکره سر می دهند اما در مسیر صحیح آن حرکت 
نمی کنند، گفت: در خصوص ایران مذاکرات هسته ای 
شکل گرفت اما آنها بعد از سال ها آن را بر هم زدند و اکنون 
مجددا از مذاکرات جدید سخن می گویند؛ این در حالی 
است که مسئول اصلی مذاکرات کشورمان یعنی آقای 
ظریف را تحریم کرده اند لذا آنها دروغ می گویند و از اینگونه 
دغل کاری ها بسیار دارند.وی در ادامه با اعلام حمایت ایران 
از رایزنی های سیاسی برای  توسعه افغانستان، تصریح کرد: 
برگزاری انتخابات اخیر مجلس در افغانستان و تشکیل 
هیأت رئیسه پارلمان را تبریک می گوییم و امیدواریم 
انتخابات ریاست جمهوری این کشور نیز در زمان مقرر و بر 

اساس برنامه ریزی ها برگزار شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی در پایان با تأکید بر حفظ 
ثبات در کشورهای منطقه، خاطرنشان کرد: مسیر همکاری 
برای برقراری صلح و ثبات در منطقه میان دو کشور ادامه 

خواهد یافت.

علی لاریجانی: 

تحریم ظریف نشانه دغل کاری آمریکا است
مصطفی داننده
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علمی و سلامت 

خوب و بدهایی از جنس حبوبات!

برای  و منبعی عالی  برخوردار هستند  توجه ای  قابل  تغذیه ای  ارزش  از  حبوبات 
فیبرهای سالم و پروتئین محسوب می شوند.

حبوبات از جمله مواد غذایی بحث برانگیز در محافل خاص هستند. برخی افراد حتی 
آنها را به طور کامل از رژیم غذایی خود حذف می کنند. با این وجود، حبوبات یکی از 

ارکان اصلی رژیم غذایی در بسیاری از فرهنگ ها محسوب می شوند.
شاید شما نیز درباره مفید یا مضر بودن حبوبات فکر کرده باشید. در ادامه با این مواد 

غذایی بیشتر آشنا می شویم.
حبوبات چه هستند؟

خانواده حبوبات از گیاهانی تشکیل شده است که غلافی حاوی دانه ها تولید می 
کنند. اصطلاح حبوبات برای تعریف دانه های این گیاهان استفاده می شود.

از حبوبات خوراکی رایج می توان به عدس، نخود، نخود فرنگی، لوبیا، سویا و بادام 
زمینی اشاره کرد. انواع مختلف این مواد غذایی از نظر ارزش تغذیه ای، ظاهر، مزه و 

کاربرد بسیار متفاوت هستند.
سرشار از پروتئین و فیبر

برای  و منبعی عالی  برخوردار هستند  توجه ای  قابل  تغذیه ای  ارزش  از  حبوبات 
فیبرهای سالم و پروتئین محسوب می شوند.

به عنوان مثال، یک پیمانه )198 گرم( عدس پخته حاوی:
کالری: 230- پروتئین: 18 گرم-فیبر: 16 گرم-کربوهیدرات: 40 گرم-آهن: 37 
درصد از ارزش روزانه-فولات: 90 درصد از ارزش روزانه-منیزیم: 17 درصد از ارزش روزانه

پتاسیم: 16 درصد از ارزش روزانه
 ،B3 ،B1 افزون بر این، مقدار مشابه از عدس 10 درصد از ارزش روزانه ویتامین های

B5 و B6 و همچنین فسفر، روی، مس، و منگنز را تامین می کند.
حبوبات از جمله بهترین منابع گیاهی برای تامین پروتئین هستند. آنها نه تنها مغذی 
بوده، بلکه ارزان نیز هستند، از این رو، در بسیاری از کشورهای در حال توسعه یکی از 

ارکان اصلی رژیم غذایی مردم محسوب می شوند.
حاوی ضد مغذی ها

کیفیت تغذیه ای حبوبات به واسطه برخی ترکیبات خاص می تواند مختل شود.
حبوبات خام حاوی موادی به نام ضد مغذی ها هستند که می توانند در گوارش و 

جذب مواد مغذی دیگر اختلال ایجاد کنند.
اسید فیتیک

اسید فیتیک یا فیتات در تمام دانه های گیاهی خوراکی، از جمله حبوبات وجود دارد.
این ماده می تواند در جذب آهن، روی، و کلسیم از وعده غذایی اختلال ایجاد کرده 
و ممکن است خطر کمبود مواد معدنی را در افرادی که به حبوبات یا دیگر مواد غذایی 

سرشار از فیتات به عنوان یکی از اجزا اصلی رژیم غذایی وابسته هستند، افزایش دهد.
اما این شرایط بیشتر زمانی رخ می دهد که میزان مصرف گوشت افراد کم بوده و مواد 
غذایی سرشار از فیتات به طور منظم بخش بزرگی از وعده های غذایی روزانه آنها را 

تشکیل دهد که البته شرایطی شایع در کشورهای در حال توسعه است.
افرادی که به طور منظم گوشت مصرف می کنند در معرض خطر کمبود مواد معدنی 
ناشی از اسید فیتیک قرار ندارند. شما می توانید محتوای اسید فیتیک حبوبات را به چند 
طریق کاهش دهید که از آن جمله می توان به خیساندن، جوانه زدن و تخمیر اشاره کرد.

لکتین ها
لکتین ها خانواده ای از پروتئین ها هستند که ممکن است تا 10 درصد از کل محتوای 
پروتئین حبوبات را تشکیل دهند. آنها در برابر گوارش مقاومت می کنند و ممکن است بر 

سلول هایی که دستگاه گوارش شما را پوشش می دهند، تاثیرگذار باشند.
فیتوهماگلوتینین یکی از لکتین هایی است که مطالعات بسیاری درباره آن انجام شده 
و در لوبیا قرمز یافت می شود. مقادیر زیاد از آن سمی است و چندین نمونه مسمومیت 
پس از مصرف لوبیا قرمز خام یا به خوبی نپخته گزارش شده اند. مقدار لکتین ها در 
حبوبات قابل مصرف دیگر به اندازه ای زیاد نیست که موجب بروز علائم شود. گفته شده 
است که لوبیاها باید تنها زمانی که به طور کامل پخته شده اند، مصرف شوند. خیساندن 
آنها به مدت یک شب و جوشاندن در دمای 100 درجه سلسیوس برای حداقل 10 دقیقه 

موجب تخریب فیتوهماگلوتینین و لکتین های دیگر می شود.
سرشار از فیبرهای سالم

به طور خاص، حبوبات سرشار از فیبرهای سالم، مانند نشاسته مقاوم و فیبرهای 
محلول هستند. هر دو نوع به صورت گوارش نشده از معده و روده کوچک عبور می کنند 

و به روده بزرگ می رسند، که در آنجا باکتری های خوب روده را تغذیه می کنند.
از عوارض جانبی ناخوشایند مصرف این فیبرها می توان به تولید گاز و نفخ اشاره کرد، 
اما آنها به تشکیل اسیدهای چرب زنجیره کوتاه، مانند بوتیرات، نیز کمک می کنند که 

ممکن است سلامت روده را تقویت کرده و خطر سرطان روده بزرگ را کاهش دهد.
افزون بر این، نشاسته مقاوم و فیبرهای محلول به تقویت احساس سیری کمک می 
کنند. همچنین، آنها در تعدیل سطوح قند خون پس از وعده های غذایی موثر عمل 

کرده و ممکن است حساسیت به انسولین را بهبود ببخشند.
از دیگر فواید سلامت حبوبات

حبوبات با فواید سلامت مختلفی، از جمله کاهش خطر بیماری قلبی و سطوح 
کلسترول پیوند خورده اند.

آزمایش های کنترل شده تصادفی نشان داده اند که مصرف منظم این مواد غذایی 
گیاهی ممکن است سطوح فشار خون و تری گلیسیریدها را کاهش دهد. به واسطه 
محتوای فیبر و پروتئین زیاد، حبوبات به تقویت احساس سیری کمک می کنند و ممکن 

است مصرف غذا را کاهش داده و در بلند مدت به کاهش وزن کمک کنند.

رئیس انجمن اپتومتری ایران هشدار داد 

عینک آفتابی از دستفروشان نخرید
رئیس انجمن اپتومتری ایران هشدار داد: برای خرید عینک آفتابی نباید مردم به 
دستفروش کنار خیابان مراجعه کنند چرا که 90 درصد فروشندگان عینک های آفتابی 

توان نسخه خوانی چشم پزشک و اپتومتریست را ندارند.
علی میرزاجانی روز شنبه در یک نشست خبری افزود: با توجه به سابقه طولانی رشته 
اپتومتری در ایران، باعث تاسف است که از خدمات همکاران اپتومتریست استفاده نمی 
شود.   وی با بیان اینکه افراد بالای 40 سال در معرض خطر فشار چشم و ابتلا به آب 
سیاه هستند، تاکید کرد: افراد بلای 40 سال باید مورد معاینه قرار گیرند. میرزاجانی 
افزود: آب سیاه به مثابه دزد مخفی بینایی است و چون بدون علامت است تا 50 درصد 
به میدان بینایی چشم آسیب می  زند، افراد 40 سال به بالا از سنجش فشار چشم خود با 
مراکز به اپتومتری اطمینان حاصل کنند. وی گفت: آب سیاه بیماری جدی برای چشم 
محسوب می شود که با تشخیص و درمان به موقع می توان جلوی آسیب رساندن به 

بینایی را گرفت.
تجویز عینک برای کودکان ضروریست

وی با بیان اینکه تجویز عینک برای کودکان بسیار مهم است، گفت: کودکانی که 
چشم آن ها مشکل دارد، بر اساس تجویز پزشک یا اپتومتریست باید عینک بزننند در 
غیر اینصورت سیستم بینایی آن ها آسیب می بیند که قابل درمان نیست. دانشیار 
دانشگاه علوم پزشکی ایران تصریح کرد: اگر والدین نسبت به بینایی کودک مشکوک 
هستند باید فرزند خود را برای معاینه نزدیک چشک پزشک یا اپتومتریست ببرند و عینک 
از مراکز مطمئن تهیه شود. میرزاجانی با اشاره به اینکه استاندارد طلایی برایی سنجش 
بینایی تابلوی دید است، گفت: همچنین والدین می توانند برای سنجش بینایی کودک 
را به مراکز غربالگری مربوطه که از هزینه های کمتری برخوردار هستند، ببرند. ابراهیم 
جعفرزاده پور استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران نیز در این نشست گفت: آب سیاه 
دومین دلیل نابینایی در کشور است و باید با مداخلات درست، بینایی فرد را نجات داد. 
وی افزود: متاسفانه کشورمان شرایط نامناسب در زمینه بینایی چشم دارد به طوری که 
دولت هزینه های زیادی متحمل می شود و مردم نیز هزینه های بالا را بدون دریافت 
خدمات مناسب، پرداخت می کنند. جعفرزاده پور ادامه داد: به عنوان مثال یک کودک 
به همراه والدینش برای معاینه چشم نزد من آمد، پس از سنجش بینایی، نسخه عینک 
برای وی تجویز شد، متاسفانه عینک فروشی، به دلیل عدم مهارت در خواندن نسخه، 
بر اساس تجربیات خود، عینکی را برای این کودک تهیه کرد، پس از مدتی با مراجعه 
والدین نزد من، متوجه شدم، درصد بالایی از بینایی این کودک از بین رفته است، بنابراین 
چارچوب خدماتی که به بیماران ارایه می شود، باید تعریف مشخصی داشته باشد. 
وی تاکید کرد: ایران جزء پیشروترین کشورها در زمینه اپتومتری است و باید جایگاه 
اپتومتریست ها شناخته شود. این استاد دانشگاه گفت: امسال سال رونق تولید است 
و پیشنهاد می کنم بسیاری از هزینه ها که به صورت سوداگری در زمینه فروش عینک 
وجود دارد، در زمینه تولید فرم و عدسی بکار رود. وی افزود: مواد اولیه فرم در کشور تولید 
می شود و در هند، پاکستان، ترکیه و چین تبدیل به فرم می شود و باید چندین هزار 
برابر پول عینک بدهیم، باید سیاست گذاری درست در این زمینه وجود داشته باشد از 
هدر رفت سرمایه جلوگیری کرد. جعفرزاده پور تصریح کرد: متاسفانه وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی نظارت درستی بر روی فرم و عدسی ندارد. وی همچنین در مورد 
مشکلات بینایی و تنبلی چشم گفت: درمان تنبلی چشم فقط بستن چشم و عینک زدن 

نیست، بلکه باید بازی های مهارتی تحت نظر والدین انجام شود تا درمان موثرتر باشد.

اولین اتفاقی که با خوردن چربی می افتد چیست؟ خوشحال 
می شوید! چربی با پوشش دادن دهان و کمکی که به شما می کند 
تا طعم غذا مدت طولانی تری در دهان تان بماند، باعث می شود 

احساس لذت بیشتری بکنید.
مزه  آن  کنند،  حمل  خود  با  را  مزه ای  هر  چربی  مولکول های 
بیشتر توسط پرزهای چشایی جذب و احساس می شود و طعم 
غذا را شدیدتر و ماندگارتر می کند. مثلا مزه ی سیری را که در روغن 
زیتون خوابانده اید تصور کنید! ضمنا تحقیقات نشان می دهد ما 
گیرنده های خاصی داریم که فقط مزه ی چربی ها را دریافت و حس 
می کنند، یعنی چربی هم مانند شیرینی و شوری و ... برای خودش 
گیرنده های خاصی روی زبان دارد. وقتی شما مشغول مزه کردن 
غذای چرب و خوشمزه تان هستید و با لب های تان ملچ و ملوچ 
می کنید، بدن تان در حال آماده شده برای فرایند طولانی تجزیه ی 
چربی ها و تبدیل آن به ذراتش یعنی اسیدهای چرب و گلیسرول 
می باشد. از نظر گوارش و جذب، چربی ها ماندگارترین درشت 
مغذی در بدن هستند. محیط سیستم گوارش و خون، آبکی است 
و حتما می دانید که چربی و آب با هم خوب ترکیب نمی شوند. 
بنابراین به دلیل نامحلول بودن چربی در آب، در بدن ما مکانیسم 
بسیار پیچیده ای برای امولسیون کردن و تجزیه ی چربی ها روی 
می دهد تا این ذرات جذب شده و در تمام بدن منتشر شوند. تا 
حدودی به همین علت است که ما غذاهای چرب را آهسته تر هضم 
می کنیم و احساس می کنیم مدت بیشتری در معده مان می ماند. 
کربوهیدرات ها برای تامین فوری انرژی عالی هستند اما چربی ها 
خیلی دیرتر معده را ترک می کنند و به همین خاطر بعد از خوردن 

غذای چرب، ما مدت بیشتری احساس سیری می کنیم.
چربی های سالم چربی های تک غیراشباع و امگا 3 هستند و 
برخی از غذاهای پُرچرب به دلیل دارا بودن ویتامین ها، املاح و 
سایر مواد مغذی، سالم و مفید تلقی می شوند. به دنبال بهانه ای 
چه  می گوییم  شما  به  می گردید؟  چرب  غذاهای  خوردن  برای 

غذاهای پُرچربی وجود دارند که در واقع برای تان مفیدند.
کره بادام زمینی

شاید تصور کنید کره بادام زمینی، این خوراکی دوست داشتنی، 
به دلیل پُرچرب بودن برای تان زیاد خوب نیست؛ اما کره بادام 
زمینی در واقع سالم و سیرکننده است. فقط هنگام خرید توجه 
داشته باشید که کره بادام زمینی که انتخاب می کنید، کمترین 
ترکیبات را داشته باشد، ترجیحا فقط بادام زمینی و نمک! موزی که 
روی آن کره بادام زمینی مالیده اید می تواند یک میان وعده بسیار 
عالی برای پیش از تمرین تان باشد. می توانید از کره بادام زمینی در 

اسموتی ها نیز استفاده کنید.
زیتون سیاه

دارد  که  خوبی هایی  همه  این  با  سیاه  زیتون  عاشق  نباید  چرا 
باشید؟! زیتون سیاه با اینکه 90 درصد چربی است؛ اما خوردنی 
بسیار سالمی محسوب می شود. در انواع سالاد می توانید از زیتون 
سیاه استفاده کنید. زیتون سیاه تقریبا با بیشتر غذاها سازگاری دارد.

آووکادو
تقریبا تمام چربی های موجود در آووکادو از نوع تک غیراشباع 
هستند که برای سلامت قلب تان مفیدند. آووکادو به طور طبیعی، 
می کند  کمک  بنابراین  است،  پتاسیم  از  سرشار  و  سدیم  کم 
فشار خون تان را تنظیم کنید. ضمنا آووکادو دارای چندین نوع 
ویتامین B به همراه ویتامین E و ویتامین K است. از آووکادو در 

اسموتی های تان می توانید استفاده کنید.
ماهی سالمون

ماهی سالمون به خاطر اسیدهای چرب امگا 3 از نوع EPA و 
DHA که دارد معروف است. سالمون ترکیبی از پروتئین بدون 
چربی و چربی های سالم است. امگا 3 از التهاب در بدن تان کم 
می کند و می تواند ریسک بیماری های مزمن را پایین بیاورد. به 
هر حال بی دلیل نیست که سالمون یکی از غذاهای مدیترانه ای 

معروف به شمار می رود.
پنیر طبیعی

بله پنیر هم در لیست غذاهای پُرچرب مفید قرار دارد. کمتر غذای 
خوشمزه ای وجود دارد که از پنیر سیرکننده تر باشد، مخصوصا از 
پنیر کاملا طبیعی و کامل! مصرف پنیر طبیعی همراه با میوه ها و 
سبزی ها می تواند یک غذای کامل محسوب شود. پنیر، یک منبع 
غنی از کلسیم و پروتئنی است که به شیوه های بسیار متنوعی 

می توانید در هر وعده ی غذایی تان از آن استفاده کنید. 
روغن زیتون

این هم یک چربی مفید و دوست داشتنی دیگر! روغن زیتون پای 
ثابت رژیم غذایی مدیترانه ای است. روغن زیتون بکر می تواند در هر 

سالاد و غذایی به کار برده شود.
تخم مرغ

یکی از خوردنی های پُرچرب دیگری که سرشار از مواد مغذی 
لوتئین، کاروتنوئید  است، تخم مرغ می باشد. تخم مرغ دارای 
و زاگزانتین است و می توانید در هر سه وعده ی غذایی تان از آن 

استفاده کنید.
شکلات تلخ

خوشبختانه شکلات تلخ هم در لیست چرب و چیلی های مفید 

جای دارد! خیلی ها ممکن است تصور کنند شکلات غذای سالمی 
نیست؛ اما اگر در حد تعادل آن را مصرف کنید، بسیار هم عالیست. 
شکلات تلخ دارای مواد معدنی مانند مس و سلنیوم است و ضمنا 
منبع خوبی از آنتی اکسیدان ها به شمار می رود و البته به کاهش 

وزن تان هم کمک می کند.
ماست یونانی

ماست یونانی خیلی سیرکننده تر از ماست معمولی یا ماست کم 
چرب است و می تواند تا ساعت ها سیر نگه تان دارد. ضمنا ماست 

یونانی دارای مقدار قابل توجهی پروتئین و کلسیم است.
روغن جلبک دریایی

روغن جلبک دریایی یک چربی سالم است که طعم خاصی ندارد و 
نقطه ی دود آن نیز بالاست. روغن جلبک دریایی دارای بالاترین میزان 
چربی تک غیراشباع در میان روغن های پخت و پز است و یک قاشق 
غذاخوری از آن، 13 گرم چربی تک غیراشباع دارد که معادل همین 

اندازه چربی تک غیراشباع را در آووکادو نیز می توانید پیدا کنید.
بذر کتان

کنید  استفاده  غذاهای تان  از  خیلی  در  بذرکتان  از  می توانید 
داده  نشان  تحقیقات  دهید.  افزایش  را  غذا  آن  امگا 3  و  فییر  و 
فیتواستروژن های موجود در بذرکتان می توانند به شما کمک کنند از 

سرطان های مرتبط با هورمون مانند سرطان سینه پیشگیری کنید.
بادام هندی

بادام هندی ترکیبی از چربی های تک غیراشباع مفید برای قلب 
و پروتئین است که باعث می شود میان وعده ای سیرکننده باشد. 
بادام هندی منبع خوبی از منیزیم است که نقش مهمی در سلامت 
قلب و استخوان تان دارد. محتوای پُرچرب بادام هندی بهانه ی 

بسیار خوبی است که از آن در تهیه انواع سس ها استفاده کنید.
گردو

گردو یکی از بهترین منابع اسیدهای چرب امگا 3، مخصوصا 
آلفالینولئیک اسید است که در گیاهان پیدا می شود. مطالعات 
و  روز می تواند کلسترول کل  نشان داده اند یک مشت گردو در 
کلسترول LDL را کاهش داده و عملکرد رگ های خونی را بهبود 
بخشد. خوردن گردو، ریسک لخته شدن خون را که سبب حمله 
تقویت  را  عروق  دیواره ی  سلامت  و  آورده  پایین  می شود  قلبی 

می کند.
تخم آفتابگردان

چربی  گرم   15 حدود  آفتابگردان  تخمه   فنجان  چهارم  یک 
غیراشباع، 6 گرم پروتئین و 3 گرم فیبر دارد. دانه های آفتابگردانرا 

روی سالادتان بپاشید یا یک مشت از آن هر روز بخورید.

وقتی چربی می خورید چه اتفاقی در بدن تان می افتد؟

سالم ترین چرب و چیلی هایی که باید بخورید

 

ابداع یک اسکوتر برقی که در یک کوله پشتی 
جا می شود

 یک اسکوتر برقی موسوم به "مینی فالکون" ابداع شده است که به راحتی می توان آن را 
پس از استفاده در یک کیف دستی یا کوله پشتی قرار داد.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، اگرچه اسکوترهای برقی تاشو چیز جدیدی 
نیستند، اما کاربران تاکنون مجبور بودند در نهایت آنها را بین دو استفاده در دست بگیرند. 
در حالی که "مینی فالکون")MiniFalcon( به گونه ای طراحی شده است که در سه 

مرحله کاملا جمع می شود و در یک کوله پشتی مخصوص خود قرار می گیرد.
طول "مینی فالکون" در حالت تا شده به لطف فرمان تلسکوپی، دستگیره های تاشو، 
چرخ های تاشو و دسته و کفه تقریبا کوچک، تنها حدود 60 سانتی متر است. این کفه 
در واقع برای قرار گرفتن یک پا به اندازه کافی بزرگ است، اما پای دیگر بالای ترمز عقب 

دوتایی)دستی و برقی( معلق می ماند.
"مینی فالکون" در حالت آماده به کار 115 سانتی متر ارتفاع دارد و طول دسته های آن 
به 44 سانتی متر می رسد. فاصله دو چرخ آن نیز 62 سانتی متر است. ضمن اینکه وزن 

این اسکوتر تنها 8 کیلوگرم است و به راحتی تا 100 کیلوگرم تحمل وزن دارد.
بدنه "مینی فالکون" از آلومینیوم مورد استفاده در ساخت بدنه هواپیما ساخته شده 

است و لاستیک های پلی اورتان آن ضد پنچری هستند.
موتور 250 واتی تعبیه شده روی چرخ عقب این اسکوتر، آن را به حداکثر سرعت 25 
کیلومتر در ساعت می رساند. همچنین دارای سه دنده دستی است که به کاربران امکان 

می دهد دنده متناسب با مسیر را انتخاب کنند.
باتری های 5.2 آمپر ساعتی"مینی فالکون" برای یک سواری گرفتن 15 کیلومتری 
کافی است. در حالی که هر بار شارژ کامل آن با روش شارژ سریع تنها 2 ساعت طول 
می کشد. البته این اسکوتر هنگام ترمز گرفتن یا قرار گرفتن در سراشیبی، انرژی جنبشی 

را ذخیره می کند تا به باتری کمک کند.
یک سیستم ضد قفل ABS امکان کنترل بهتر در هنگام ترمز قوی را فراهم می کند. 
کاربران نیز به لطف کمک فنرهای ضربه گیر جلو و عقب می توانند سواری نرم و آرام تری 
داشته باشند. همچنین یک صفحه نمایش دیجیتال روی دسته فرمان کاربر را از اطلاعات 

کلیدی سیستم مطلع می کند.
پروژه "مینی فالکون" در حال حاضر در حال جمع آوری بودجه برای تولید انبوه است. 
اگر همه چیز طبق برنامه ریزی پیش برود، تخمین زده می شود که عرضه این اسکوتر برقی 

از ماه نوامبر شروع شود.

رباتی که با نور تغییر شکل می دهد
محققان آمریکایی نوعی ربات کنترل از راه دور منعطف ساخته اند که با نور کنترل می 

شود و تغییر پیکربندی و شکل آن به سادگی ممکن است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شینهوا، چنین رباتی می تواند کاربردهای گسترده 

ای در برخی صنایع و مشاغل مانند زیست فناوری و صنعت هوافضا داشته باشد.
این ربات از نوعی پلیمر تولید شده که در درون آن نانوذرات مغناطیسی کار گذاشته 

شده اند و کنترل ربات مذکور از طریق نور و ایجاد میدان مغناطیسی انجام می شود.
ربات یادشده را می توان به اشکال مختلف و تقریبا هر شکلی درآورد و در نهایت بعد 
از انجام وظایف محوله این ربات به وضعیت اولیه بازمی گردد. هدف از تغییر ظاهر ربات 

مذکور تسهیل حرکت آن در فضاها و نقاط مختلف است.
تابش نور ال ای دی بر روی این ربات آن را گرم و منعطف کرده و کنترل آن از طریق 
میدان مغناطیسی را بدون هیچ گونه مشکلی ممکن می کند. تغییر ظاهر این ربات تبدیل 
آن به چنگک برای بلند کردن اشیای مختلف و سپس گلبرگ های خم شونده و تشکیل 

یک گل را ممکن کرده است.
با تقویت یا تضعیف میدان مغناطیسی، افزایش یا کاهش ضخامت پلیمر و برخی 

دستکاری های دیگر می توان کاربردهای جدیدی برای این ربات تعریف کرد.

پروتز سفارشی فک پایین )مندیبل( به روش پرینت 
کشور  دانشگاه  سه  پژوهشگران  همکاری  با  سه بعدی 

ساخته شد.
پروتز سفارشی مندیبل به روش پرینت سه بعدی که 
کار تحقیقاتی مشترک پژوهشگران دانشگاه های تهران، 
صنعتی شریف و علوم پزشکی تهران است، 5 مرداد ماه 
کار  بیمار  یک  صورت  در  موفقیت آمیز  جراحی  در   98

گذاشته شد.
دانشکده  علمی  هیأت  عضو  کریم پور،  مراد  دکتر 

این  اعلام  ضمن  تهران،  دانشگاه  مکانیک  مهندسی 
خبر گفت: این بیمار به علت وجود یک تومور بدخیم که 
نیمی از استخوان فک پایین خود را از دست داده بود، 
 Hemimandibulectomy جراحی  تحت  گذشته  سال 
قرار گرفت. با نظر جراح معالج و نظر به تجربه قبلی تیم 
مهندسی، تصمیم گرفته شد پروتز سفارشی برای ترمیم 

استخوان مندیبل بیمار طراحی و ساخته شود.
وی افزود: پس از طراحی پروتز بر اساس هندسه اندام 
بیمار و تأیید توسط پزشک، پروتز مذکور به روش پرینت 

سه بعدی و با تکنیک SLM از جنس فلز تیتانیوم ساخته 
شد. پروتز مذکور مفصل TMJ را نیز شامل است که از 

جمله نوآوری های آن محسوب می شود.
به گفته این پژوهشگر، پروتز ساخته شده پس از تکمیل، 
شست وشو داده شد و با استفاده از اشعه گاما استریل و 
طی یک عمل جراحی در بیمارستان سینا در صورت بیمار 
کار گذاشته شد. هم چنین برای حصول اطمینان از دقت 
جراحی، موقعیت قرارگیری پروتز با استفاده از سیستم 

Surgical Navigation مورد بررسی قرار گرفت.
پژوهشی  تیم  همکاری  سابقه  به  اشاره  با  کریم پور، 
ساخت پروتز خاطر نشان کرد: در بهمن ماه سال 97 نیز 
پروتز سفارشی برای استخوان مندیبل خانم 70 ساله با 
موفقیت طراحی، ساخته و طی جراحی در صورت این 

بیمار جاگذاری شد.
ساخت پروتز سفارشی مندیبل )فک پایین( با روش 
پرینت سه بعدی، حاصل تلاش تیم پژوهشی محققان 
سه دانشگاه کشور است که در آن دکتر مراد کریم پور از 
دانشگاه تهران، دکتر فرزام فرهمند از دانشگاه صنعتی 
شریف و دکتر سیدعلیرضا پرهیز از دانشگاه علوم پزشکی 

تهران حضور دارند.

خودروی مسابقه برقی شرکت فولکس واگن موفق شد در پیست "نوربورگ رینگ" رکورد 
بهره وری را بین خودروهای برقی بشکند.

به گزارش ایسنا و به نقل از انگجت، خودروی مسابقه برقی موسوم به "ID.R" که توسط 
شرکت فولکس واگن در پیست نوربرگ رینگ واقع در منطقه نوربورگ آلمان در ماه ژوئن 
آزمایش شد، فقط برای رصد عملکرد بین خودروهای الکتریکی نبود، بلکه این خودروساز 

تأیید کرده است که این خودروی مسابقه برقی رکورد بهره وری و بازدهی را شکسته است.
به گفته فولکس واگن، این خودرو نه تنها یک دور را در این پیست ظرف شش دقیقه و 
5.34 ثانیه طی کرد، بلکه آن را سریع تر از خودروی پورشه GT3 911 و تنها با یک چهارم 
انرژی مصرفی آن پیمود. بخشی از این اتفاق به لطف ذخیره و احیای انرژی در هنگام ترمزها 
صورت گرفته است. خودروی آی دی.آر 9.2 درصد از انرژی مورد نیاز خود را از طریق این کار 

تولید کرد. حتی ژنراتور تأمین کننده برق تعبیه شده در "ID.R" نیز سازگار با محیط زیست 
است و به جای بنزین که آلاینده است از گلیسیرین که تقریباً انتشار آلودگی ندارد، استفاده 
می کند. همانطور که اغلب از چنین خودروهایی انتظار می رود، شرکت فولکس واگن نیز تنها 

به دنبال نمایش آن نیست، بلکه می خواهد این فناوری را به تولید انبوه برساند.
فولکس واگن)Volkswagen( که به صورت مخفف VW نوشته می شود، یک شرکت 
خودروسازی آلمانی است که مهم ترین برند متعلق به گروه فولکس واگن است. این گروه 

هم اکنون بزرگترین شرکت خودروسازی جهان محسوب می شود.
این کارخانه در سال 1930 به درخواست رهبر وقت آلمان نازی "آدولف هیتلر" بنا نهاده 
شد. او از "فردیناند پورشه" تقاضا کرد خودرویی بسازد که عموم مردم آلمان، توانایی خرید آن 
را داشته باشند. بنابراین این شرکت تأسیس شد و فولکس واگن نامیده شد که در زبان آلمانی 

به معنای "خودروی مردم" است.

پروتز فک پایین با روش پرینت سه بعدی ساخته شد

شکسته شدن رکورد بهره وری توسط خودروی مسابقه برقی فوکس واگن

انگور در رنگ ها و اشکال مختلفی وجود دارد. مواد مغذی موجود در انگور فواید سلامتی 
فراوانی را به همراه دارد. مصرف انگور سبب پیشگیری از سرطان، بیماری های قلبی، فشار 
خون بالا و یبوست می شود. انگورمانند سایر میوه ها و سبزیجات، منبع خوبی از فیبر و آب 

است.
انگور می تواند از بروز بیماری های زیر جلوگیری کند:

سرطان: انگور حاوی آنتی اکسیدانهای قدرتمندی است که به پلی فنول ها معروف هستند 
که خاصیت ضد التهابی و آنتی اکسیدانی دارند. یکی از اینها رسوراترول است که در پوست 

انگور قرمز یافت می شود.
مطالعات آزمایشگاهی نشان داده اند که رسوراترول قادر به کندی یا جلوگیری از رشد تومورها 
در لنف ، کبد، معده، سینه، روده بزرگ، پوست و لوسمی است. یکی دیگر از ضد التهاب های 
طبیعی که در انگور موجود است، کوئرستین فلاونوئید است. مطالعات نشان داده اند که این 

نیز ممکن است به جلوگیری یا کند شدن رشد سرطان کمک کند.
سلامت قلب: مطالعات نشان داده اند که کورستین و رسوراترول می توانند خطر ابتلا به 

آترواسکلروز را کاهش داده و از آسیبهای ناشی از لیپوپروتئین با چگالی کم )LDL( یا کلسترول 
“بد” محافظت کنند.

فشار خون: انگور از پتاسیم بالایی برخوردار است. این نشان می دهد که آنها می توانند به 
کاهش اثرات سدیم در افرادی که فشار خون دارند ، کمک کند.

یبوست: انگور حاوی آب و فیبر است که حرکات روده را به طور منظم نگه داشته و خطر 
یبوست را کاهش می دهد.

آلرژی: به دلیل اثرات ضد التهابی کورستین، مصرف انگور ممکن است به کاهش علائم 
آلرژی از جمله آبریزش بینی و کهیر کمک کند.

دیابت: مادامی که مقدار کربوهیدرات به عنوان بخشی از برنامه غذایی افراد دیابتی باشد، 
مصرف انگور برای آن ها مشکلی ایجاد نمی کند.

سلامت چشم: انگور حاوی آنتی اکسیدان های لوتئین و زاکزانتین است که می تواند به 
حفظ سلامت چشم کمک کند. 

آکنه: رسوراترول می تواند به درمان آکنه کمک کند.

خواص بی نظیر انگور

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. 

 ـرأی شماره 139860330001005234 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001000671 آقای مهدی کفاش زاده فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان  1
بمساحت 313 مترمربع پلاک شماره  10738 اصلی واقع در بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی به موجب سند قطعی 11642 مورخ 

96/04/11 .)م الف2085(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه 
یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 

تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشارنوبت اول: 1398/04/29 تاریخ انتشارنوبت دوم: 1398/05/14
 ـرئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم محمدرضا ادیبان 

----------------------------------------------------------------------------------------------
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

در تاریخ 1398/04/18 جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 با حضور امضاء کنندگان 
زیر در وقت مقرر / فوق العاده در دبیرخانه هیات تشکیل، رای شماره 1397114430002028981 پرونده کلاسه 1391114430002016025 مربوط به تقاضای آقای 

محمد یولچی مبنی بر صدور سند مالکیت ششدانگ / قسمتی از پلاک شماره فرعی از پلاک 1947 اصلی واقع تحت بررسی است. 
پس از مطالعه پرونده و ملاحظه سوابق گزارش شماره 2/7286 – 1398/4/18 دبیر هیات مبتنی بر تاییدنامه مذکور تاکنون به اجرا در نیامده است. مشخص شد در رای 

صادره شماره 1397114430002028981  اشتباهاتی به شرح زیر صورت گرفته است: 
رای اصلاحی 

در خصوص کلاسه 16025 سال 91 پلاک 1947- اصلی بخش دو قم در سهم آقای محمد یولچی قرار گرفته است در رای مذکور پلاک فرعی و مساحت قید نگردیده است. 
طبق اعلام کارشناسان مربوطه پلاک 1947/255- اصلی بخش دو به مساحت 119 مترمربع صحیح می باشد و بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی است. 

 عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 



دوشنبه -چهاردهم مرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4856
اجتماعی 44

آیت الله اعرافی:

رابطه مقاومت اسلامی با حوزه های قم و نجف 
تقویت شود

 مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور تقویت رابطه مقاومت اسلامی با حوزه های قم 
و نجف را ضروری دانست و افزود: مقام معظم رهبری تأکید بسیاری بر حرکت در خط 

مرجعیت دارند.
ر سخنگوی مقاومت اسلامی  آیت الله علیرضا اعرافی شامگاه شنبه در دیدار نصر الشِمَّ
نُجَباء که در سالن جلسات مرکز مدیریت حوزه های علمیه برگزار شد، احیای تمدن اسلامی 
را نیازمند حرکت جهادی در ابعاد مختلف دانست و افزود: مقابله با جنگ نرم دشمن مهم تر 
از ورود به عرصه سیاست است. وی مواجهه با آمریکا و رژیم صهیونیستی را بر فرزندان امت 
اسلامی واجب دانست و تصریح کرد: مواجهه با آمریکا و رژیم صهیونیستی نیازمند نگاه 
عمیق علمی و ابزارهای مختلف است. عضو فقهای شورای نگهبان ضمن تأکید بر حل 
مشکلات بر اثر مقاومت، افزود: حوزه علمیه قم با طلاب و مراکز علمی خود برای کمک به 
مقاومت اسلامی آمادگی لازم را دارد. وی با بیان اینکه کشور عراق نقش زیادی در پیشرفت 
جهان اسلام و تأسیس حوزه های علمیه داشته است، گفت: حشد الشعبی و ملت عراق به 

ندای مرجعیت پاسخ مثبت دادند و هنوز نیز در این جبهه فعالیت دارند.
آیت الله اعرافی بیان کرد: مجاهدت رزمندگان مقاومت در رفع فتنه داعش و توطئه های 
استکباری قابل ستایش است و باید این زحمات را گرامی داشت. وی تقویت رابطه مقاومت 
اسلامی با حوزه های قم و نجف را ضروری دانست و افزود: مقام معظم رهبری تأکید 

بسیاری بر حرکت در خط مرجعیت دارند و نجبا نیز در خط مرجعیت فعالیت می کنند.

در دیدار فرمانده یگان ویژه با مدیرکل حفظ آثار دفاع مقدس قم مطرح شد؛

اسناد شهدای یگان ویژه قم به موزه دفاع 
مقدس منتقل می شود

اسناد شهدا و ایثارگران یگان ویژه شامل حماسه آفرینی کمیته های انقلاب و پس از آن 
در دوران دفاع مقدس تاکنون، به موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس استان قم منتقل 

می شود.
سرهنگ موسی مرتضایی کیا فرمانده یگان ویژه انتظامی قم در دیدار با حجت الاسلام 
ضمن  قم،  استان  مقدس  دفاع  ارزش های  نشر  و  آثار  حفظ  مدیرکل  لقمان پور،  علی 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدای دفاع از عرصه امنیت، اظهار داشت: فرهنگ ایثار و 

شهادت همچون چراغی فروزان فراروی پرسنل یگان ویژه نیروی انتظامی است.
وی افزود: یگان ویژه در راستای انجام مأموریت های محوله و حفاظت از دستاوردهای 
خون مطهر شهدا و همچنین ترویج فرهنگ حماسه در بدنه یگان، از هیچ اقدامی فروگذار 
نخواهد کرد. مرتضایی کیا ادامه داد: نیروهای پرتوان این یگان تمام همت خود را برای 
خدمت بیشتر به استان قم و حرم اهل بیت)ع( و ترویج فرهنگ عاشورایی ایثار و شهادت 
به کار خواهند بست. حجت الاسلام لقمان پور نیز با اشاره به نقش اثربخش روحیه جهاد 
و شهادت در مقابله با آشفتگی ها و بحران های اجتماعی تأکید کرد: ترویج این فرهنگ 
ارزشی مسئولیتی همگانی برگرفته از آموزه های الهام بخش مکتب، رهنمودهای ولایت و 

وصایای شهداست و ان شاءالله با همدلی بیش از پیش به آن دست خواهیم یافت.
وی با اشاره به موضوع احداث و تکمیل مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی ودفاع 
مقدس استان گفت: شایسته است ضمن معرفی رابط یگان ویژه با موزه، یک نسخه از 
اسناد شهدا و ایثارگران یگان ویژه بخصوص مربوط به کمیته های انقلاب اسلامی، جهت 

ثبت و نگهداری و ارتقاء محتوایی موزه، در اختیار این مرکز قرار داده شود.
در این دیدار چهار جلد کتاب »آن سوی آسمان« شامل خاطرات و زندگینامه شهدای 

یگان ویژه سراسر کشور به اداره کل حفظ آثار دفاع مقدس قم اهدا شد.

بخشدار جعفریه قم:

دکه های مستقر درحاشیه جاده قم،جعفریه 
ساماندهی می شود

بخشدار جعفریه قم گفت:  دکه های موجود در حاشیه جاده قم،جعفریه خطرآفرین است 
و باید هرچه سریع تر مکان استقرار آن ها ساماندهی شود.

سید جمال موسوی بیان کرد: متأسفانه هنوز بخش هایی از جاده قم جعفریه دوطرفه 
است و حضور برخی دکه های فصلی در این مناطق،  احتمال بروز تصادف به خصوص 
در هنگام شب را افزایش می دهد. وی با اشاره به این که ضرورت دارد تا بخش های کوتاه 
دوطرفه جاده قم جعفریه هرچه سریع تر یک طرفه شود، بیان کرد: دکه های ایجادشده در 
حاشیه جاده این بخش عمدتاً فروشنده محصولات کشاورزی درایام خاصی از سال هستند 
که باید با ساماندهی مکان استقرار آن ها،  مانع از تعطیلی کسب وکارشان شد. وی ادامه 
داد:  باید با مشخص کردن حریم جاده قم جعفریه کاری کرد تا دکه های فصلی در محدوده 
ایمنی از جاده مستقر شوند تا توقف خودروها برای خرید از آن ها به خصوص در تاریکی 
شب،  موجب تصادف نشود. موسوی گفت: رونق یافتن کسب وکار در بخش جعفریه یکی 
از مهم ترین وظایف مسئولان منطقه است و به همین دلیل ساماندهی دکه داران به معنای 
توقف فعالیت آنان نخواهد بود و تنها مکان استقرارشان ایمن خواهد شد. وی بیان کرد:  از 
رانندگان گرامی نیز می خواهیم برای توقف در حاشیه جاده قم جعفریه به قوانین راهنمایی 
و رانندگی توجه لازم را داشته باشند تا شاهد کاهش تصادفات در این راه ارتباطی به دلیل 

توقف نابجای خودروها باشیم.
 

معاون  اداره کل بهزیستی قم خبرداد

افزایش سقف پرداخت تسهیلات خوداشتغالی 
به مددجویان 

معاون مشارکت های مردمی اداره کل بهزیستی قم گفت: به منظور ایجاد اشتغال و 
خودکفایی معلولان و مددجویان تسهیلات خوداشتغالی کم بهره تا سقف ۵۰۰ میلیون 

ریال پرداخت می شود.
احمد حیدری روز یکشنبه در گفت وگویی با اشاره به معرفی ۵۹۰ تن از مددجویان 
بهزیستی در سال ۹۷ به بانک های عامل جهت اخذ تسهیلات خوداشتغالی  خاطرنشان 

کرد: از این تعداد ۴۴۷ تن موفق به اخذ تسهیلات و ایجاد شغل پایدار برای خود شدند.
وی ادامه داد: طبق مصوبات ابلاغی  سقف تسهیلات اشتغال مددجویان بهزیستی 
امسال  تا ۵۰۰ میلیون ریال است  و سهمیه استان قم در این حوزه هم تقریبا در همین حدود 
۴۵۰ تن تعیین شده است. معاون مشارکت های مردمی بهزیستی قم  افزود: دریافت این 
تسهیلات مستلزم ارائه مدارک فنی و حرفه ای یا جواز کسب معتبر می باشد و جهت سهولت 
کار طبق توافق بهزیستی با اداره کل فنی و حرفه ای گذراندن دوره های مهارت آموزی و فنی 
برای مددجویان بهزیستی رایگان است و  چنانچه مددجویان با گذراندن این دوره ها بتوانند 
برای خود اشتغال ایجاد کنند، می توانند تسهیلات خوداشتغالی دریافت کنند که کارمزد 
این تسهیلات هم ۴ درصد است . حیدری با اشاره به پرداخت حق بیمه خویش فرمایی 
مددجویان و همچنین پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی توسط بهزیستی افزود: در سال 
گذشته ۴۳۱ تن از خدمات پرداخت حق بیمه خویش فرمایی و ۱۸۶ تن هم از خدمات 

پرداخت حق بیمه سهم کارفرما توسط بهزیستی قم بهره مند شده اند.

در بازدید مهندس یزدی زاده از دو پروژه در دست اجرای شرکت عنوان شد:

پولاد مردان ذوب آهن اصفهان از دل هر 
تهدیدی فرصتی نو می آفرینند

با برنامه ریزی های انجام شده در ذوب آهن، طرح های تولیدی ، توسعه ای، بهسازی 
و نوسازی این کارخانه بزرگ همزمان و هم سو با اهداف شرکت در حال اجراست . تقریبا 
هیچ جای ذوب آهن اصفهان را نمی توان یافت که شور تولید و اشتیاق توسعه و نوسازی 
در آن نمود نداشته باشد. گویی کارکنان توانمند و چالاک این شرکت هر مانع مرتفعی را 
به سخره می گیرند و از دل هر تهدیدی ، فرصتی نو می آفرینند. بی گمان هیچ نوشته 
ای نمی تواند بیانگر تلاش بی نظیر همکاران در جای جای شرکت  باشد و هرگز زوایای 
این حماسه آفرینی در گستره صنعتی قابل ترسیم نیست. فرهنگ سازمانی خاصی در 
ذوب آهن اصفهان  نهادینه شده است، تعلق خاطر به ذوب آهن را می شود با جان و دل 
از کلام و تلاش کارکنان آن دریافت.  به نظر می رسد بر اساس نقشه راه شرکت ، هر کسی 
رسالت ، وظیفه خود را در همراهی با سایرین در ذوب آهن اصفهان به خوبی می شناسد 
و به درستی به آن واقف است. این رویکرد عمومی همکاران باعث شده هیچگاه در تامین 
مواد و تجهیزات ، مالی ، نقشه های طراحی و ساخت ، مدیریت پروژه ها فروش و صادرات 
و ... عرصه را بر خود  سخت و بحرانی نبینند. آری، اینجا ذوب آهن است جبهه اول صنعت 
و مادر با تجربه و دلسوز صنعت ایران زمین.  مهندس یزدی زاده ، مدیر عامل ذوب آهن 
اصفهان با همراهی جمعی از مسئولین شرکت برای بررسی پیشرفت و مشکلات پروژه های 
مسیر سرباره کوره بلند شماره ۳ و نوسازی سرندهای قسمت دانه بندی بخش تولیدات 

کک و مواد شیمیایی از این دو پروژه بازدید کردند. 

رشد شتابان دنیای دیجیتال در هزاره سوم، نه تنها 
فیلتر  تحدید،  اینترنت،  دنیای  به  بدبینان  نگاه  دیگر 
فضای مجازی و تهدید را برنمی تابد بلکه والدینی را 
می طلبد که ضمن آشنایی با قابلیت ها و پیامدهای 
ارتباطات و برآوردسنجی مزایا و آسیب های آن، مربیان 
دیجیتال خوبی برای فرزندان خود باشند تا یک شهروند 

آگاه تربیت کنند.
دسترسی به اطلاعات از طریق اینترنت به  سادگی، 
و  محدودیت  هیچ  بدون  روز،  شبانه  از  زمانی  هر  در 
جداسازی سنی امکان پذیر است و کودکان و نوجوانان 
به عنوان کنجکاوترین قشر جامعه، از مشتریان دائمی 
این فضای نوظهور به شمار می روند که اگر دست یاریگر 
و هدایتگری برای شناخت اقیانوس اینترنت بر شانه های 
آنان نباشد، سرنوشتی نامعلوم در انتظارشان خواهد بود.
در واقع می توان گفت امروزه شبکه های اجتماعی و 
رسانه های دیجیتال بخش جدایی ناپذیر زندگی انسان 
و رشد شتابان دنیای دیجیتال،  عصر حاضر هستند 
پیوسته چالش های ناشناخته ای را پیش روی کاربران و 
خانواده ها قرار داده است که یکی از دلایل عمده آن، 

ناآگاهی والدین از دنیای مجازی است.
با  مواجهه  در  امروزی  والدین  کارشناسان،  باور  به 
و واکنش های  ارتباطی جدید رویکرد  تکنولوژی های 
مختلفی از خود نشان می دهند، برخی کودکان خود 
را از تکنولوژی های جدید محروم می کنند و برخی دیگر 

آنها را رها می کنند تا آزادانه به فعالیت آنلاین بپردازند.
نکته حائز اهمیت در بیانات کارشناسان این که تجربه 
نشان داده هر دو رویکرد محدودگر و آسان گیر را نادرست 
و رویکرد سوم معروف به »مربیان دیجیتال« را پیشنهاد 
می کنند که بر پایه این رویکرد حرکت  کردن پا به پای 
و  است  آنلاین  رفتار  آموزش  و  شناسایی  تکنولوژی، 
بخشی از وظایف والدین در دنیای امروز به شمار می رود.
موضوعی که »محمد آزمون« کارشناس و فعال فضای 

مجازی کودک و نوجوان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا به 
آن اشاره کرد و گفت: والدین محدودگر، نگاه بدبینانه ای 
همین  از  دارند  مجازی  فضای  و  دیجیتال  دنیای  به 
رو سعی می کنند کودکان خود را از اینترنت دور نگاه 
دارند و زمان استفاده از ابزارهای دیجیتال را به شدت 
محدود کنند، آنها ترجیح می دهند فرزندشان همیشه 
آفلاین باشد و تلاش می کنند تا استفاده فرزندشان از 
تلفن هوشمند و تبلت را محدود کنند. وی افزود: این 
اینترنت  و  تکنولوژی  در  جستجو  به  علاقه ای  والدین 
نوجوان  یا  کودک  فرزند  با  تکنولوژی  مورد  در  ندارند، 
خود صحبت نمی کنند و به فکر ارتقای دانش دیجیتال 
او نیستند. در نتیجه فرزندان این نوع والدین، به دلیل 
ندیدن آموزش های سواد دیجیتال، در فضای مجازی 
در  اینترنت  در  آنچه  برای  و  نیستند  مسئولیت پذیر 
اختیار دارند، آمادگی ندارند و ممکن است در بزرگسالی 
رفتارهای پیچیده ای از قبیل تهدید اینترنتی، دسترسی 
به محتوای غیراخلاقی و گرومینگ که فردی به صورت 
آنلاین با کودک یا نوجوانی به نیت سوءاستفاده جنسی 

ارتباط برقرار می کند، از آنان سر بزند.
را  آسان گیر  والدین  ضعف  آشیل  پاشنه  آزمون، 
تربیت فرزندانی پرخطر دانست و تصریح کرد: درست 
در  کودک  کردن  شنا  اجازه  که  محدودگرها  برخلاف 
دریای دیجیتال را نمی دهند، آسان گیرها کودک خود 
را به امواج می سپارند. والدین آسان گیر یا درکی از ابعاد 
مشکلات و خطرات فعالیت در فضای مجازی ندارند یا 
تصور می کنند رهاکردن کودک باعث خودشکوفایی او 

می شود.
این کارشناس فضای مجازی خاطرنشان کرد: کودکان 
این والدین، انتخاب های آنلاین خود را دارند و به سختی 
این سبک بی تفاوت  را ترک می کنند.  فضای مجازی 
در تربیت فرزند، باعث می شود که کودکان به راحتی از 
طریق چت، ایمیل یا بازی های آنلاین با غریبه ها ارتباط 

برقرار کنند.
کنترل  عدم  می دهد،  نشان  مطالعات  افزود:  وی 
کودکان در استفاده از وسایل تصویری دیجیتال مثل 
موبایل و تبلت با افسردگی نوجوانان و خودکشی ارتباط 

مستقیم دارد.
*هر چه اطلاعات دیجیتالی والدین بیشتر، خطر 

کمتر
این کارشناس و فعال فضای مجازی کودک و نوجوان 
در ادامه این گفت و گو، دسته سوم والدین را با عنوان 
مربیان دیجیتال معرفی کرد و گفت: مربیان دیجیتال 
دسته ای از پدران و مادران هستند که می دانند ورود به 
دنیای آنلاین اجتناب ناپذیر است، آنها تلاش می کنند 
با قابلیت ها و پیامدهای ارتباطات دیجیتال آشنا شوند، 
از  این دسته  را درک  کنند.  آن  و آسیب های  خوبی ها 
والدین تلاش  می کنند فرزندشان از جوانب مثبت دنیای 
دیجیتال بهره گیرد و به یک شهروند دیجیتالی خوب 

تبدیل شود.
والدین  دیجیتال،  مربیان  که  این  بر  تاکید  با  وی 
پیشرویی هستند که نه تنها از همراهی کودک خود در 
دنیای آنلاین لذت می برند بلکه به طور فعال به آموزش 
مهارت های دیجیتال او می پردازند، اظهار داشت: این 
مربیان در اپلیکیشن ها و سایت ها تحقیق می کنند و 
قبل از اینکه فرزندشان از این امکانات استفاده کند، 
ملزومات حضور صحیح او در این فضا را به او آموزش 
می دهند. آنها به جای ترس از فن آوری های دیجیتال، 
سعی می کنند آگاهانه تصمیم بگیرند و فرزند خود را 

آماده مواجهه با آن کنند.
برای  خطر  بروز  کاهش  را  عمل  این  نتیجه  آزمون، 
تربیتی،  روش  این  شد:  یادآور  و  کرد  عنوان  فرزندان 
دیجیتالی  دغدغه های  که  می دهد  پرورش  کودکانی 
دارند و احتمال کمتری دارد که به آسیب های اینترنت 
را  مجازی  فضای  خطرات  کودکان  این  بشوند.  دچار 
می شناسند و راه حل مقابله با آن را می دانند و ضمن 
شناخت نحوه رفتار درست در اینترنت، حقوق شهروندی 

را نیز رعایت می کنند.
دیجیتال  مربیان  این  مشخصه  توصیف  در  آزمون، 
توضیح داد: والدین دیجیتالی به این باور رسیده اند که 
زندگی  جدانشدنی  بخش  دیجیتال،  ابزارهای  امروزه 
فضای  که  هستند  آگاه  نیز  دیگر  طرف  از  اما  است 
دیجیتال حاوی اقیانوسی از اطلاعات است، اطلاعاتی 
آنها  را هدف قرار دهد.  که شاید معصومیت کودکش 
دنیای  در  و جستجو  مطالعه  به  دانش آموز  مانند یک 

دیجیتال می پردازد.
وی به برخی ابزارها و مکانیزم های کنترلی که برای 
استفاده بهینه و مدیریت شده از فضای مجازی وجود 
دارد، اشاره کرد و گفت: والدین دیجیتال می توانند از 
یک یا چند ابزار مثل تبلت های ویژه کودک و نوجوان، 
یا سیم کارت های کودک و نوجوان برای دسترسی به 
اینترنت دوستدار کودک و نوجوان یا برنامه های کنترل 

توسط والدین برای محافظت از فرزندان استفاده کنند.

 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

تسهیلات ازدواج در قم رشد ۳۸ درصدی 
داشته است  

 مدیرکل ورزش و جوانان قم با بیان اینکه پرداخت تسهیلات ازدواج در ۲ سال گذشته 
رشد چشمگیری داشته و از سه میلیون به ۳۰ میلیون تومان افزایش یافته است، گفت: 

در استان قم میزان تسهیلات سال ۹۷ نسبت به سال ۹۶ رشد ۳۸ درصدی داشته است.
رسول منعم شنبه شب در آیین افتتاحیه دومین نمایشگاه »ازدواج آسان، عشق پایدار« 
در سالن بعثت فرهنگسرای جوان، با تبریک هفته ازدواج و تقدیر از دست اندرکاران و سمن 
 های فعال در برنامه های این هفته افزود: ازدواج یکی از سنت های حسنه در اسلام می 

باشد که بسیار مورد تاکید بزرگان دین قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه بر مساله ازدواج پایدار، بهنگام و آگاهانه تاکید شده است، افزود: دولت 
تدبیر و امید با همکاری نمایندگان در ۲ سال گذشته در راستای رشد، توسعه و ترویج فرهنگ 
ازدواج آسان گام های مثبتی را برداشته است.   وی با اشاره به صدور مجوز مرکزهای مشاوره 
ازدواج در سطح کشور خاطرنشان کرد: در استان قم شش موسسه مجوز فعالیت در این 
زمینه گرفته اند و چهار موسسه دیگر نیز در مراحل اخذ مجوز قرار دارند.    منعم با اشاره به 
برگزاری دوره های آموزشی قبل، حین و بعد از ازدواج گفت: در سال گذشته، برگزاری ۲۴۷ 
کارگاه آموزشی با حضور ۱۰ هزار و ۵۳۸ تَن، یکی از اقدام های این اداره کل در موضوع 
ازدواج بود. مدیرکل ورزش و جوانان قم با اشاره به تشکیل مجمع خیرین ازدواج در قم اظهار 
کرد: هفته گذشته در برنامه ای با حضور مسئولان، رقمی بالغ بر یک میلیارد تومان برای زوج 
های نیازمند جمع آوری شد. وی برگزاری جشن هلهله فرشته ها در گلزار شهدا، برگزاری ۱۰ 
کارگاه آموزشی در زمینه ازدواج، برپایی نمایشگاه ملزومات ازدواج با عنوان »ازدواج آسان، 
عشق پایدار«، جشن ازدواج، تجلیل از خیران فعال در حوزه ازدواج و رونمایی از تولیدات 

رسانه ای زندگی موفق را از جمله برنامه های هفته ازدواج در استان برشمرد.  
* هزینه زیارت، خانه سازی و ازدواج تامین می شود  

نماینده مردم قم و رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی نیز در این آیین، با تبریک سالروز ازدواج امام علی )ع( و حضرت فاطمه زهرا )س( 
گفت: ازدواج یک سنت موکد دینی ما است.    حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری 
خاطرنشان کرد: خداوند متعال وعده فرموده است که هزینه زیارت، خانه سازی و ازدواج 
تامین می شود. وی افزود: یکی از موانع ازدواج و افزایش سن ازدواج این است که طرفین 
صبر می کنند که همه امکانات زندگی تامین شود که همه اینها شاید فقط در قشر خاصی 
فراهم شود، از این رو در این امر باید به توصیه روایات اعتماد و ورود پیدا کرد. وی با اشاره 
به آمار نگران کننده طلاق در برخی از شهرها، بر مساله فرهنگ سازی درست در زمینه 
ازدواج در جامعه تاکید کرد و گفت: باید به مسائلی که در روایت های ما به عنوان خمیرمایه 
زندگی تاکید شده است، مورد توجه قرار بگیرد و رسوم غلط اصلاح شود. نماینده مردم قم 
در مجلس شورای اسلامی، به مساله شناخت و معرفت در زندگی تاکید و اظهار کرد: زندگی 
باید به گونه ای باشد که زن بتواند به همسر خود به عنوان تکیه گاهی مطمئن اتکا کند. 
ذوالنوری به مشاوره پیش از ازدواج و امور زندگی اشاره و خاطرنشان کرد: مراجعه به مشاور 
امین و فهیم می تواند بسیاری از مشکلات زندگی را رفع کند. وی تصریح کرد: امیدواریم 
که وجود مبارک امام علی )ع( و حضرت زهرا )س( که به عنوان مصادیق انسان کامل که 
الگوهای برتر بشریت هستند، برای ما مورد تاسی و اتکا باشد و ان شاءالله بتوانیم به آنها 

متکی باشیم.  
*وام در کمترین زمان و با کمترین ضامن در اختیار زوج ها قرار بگیرد

همچنین سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم در این آیین، با 
تبریک سالروز ازدواج امام علی )ع( و حضرت زهرا )س( و تقدیر از برگزارکنندگان این مراسم 
گفت: مجموعه استانداری و وزارت ورزش و جوانان بر اساس رسالت خود، بنا دارند که با 
توجه به حضور خوب سمن ها، برنامه های مشاوره ای پیش از ازدواج را به سه تا پنج سال 
پس از ازدواج نیز ادامه دهند.   محمدرضا گروسی با بیان اینکه در تسهیلات ازدواج رشد 
خوبی را داشته ایم، افزود: چند روز قبل جلسه ای با مدیران بانک ها برگزار شد و بر اساس 
دستور استاندار به آنها تاکید شد تا وام ها در کمترین زمان و با کمترین ضامن در اختیار 

زوج ها قرار بگیرد.

از محل اجرای نیت واقفان صورت می گیرد

اجرای طرح مشاوره هفتگی رایگان
 در 6 بقعه قم

معاون فرهنگی اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: نوبت های عصر 
طرح مشاوره روانشناختی و خانواده با حضور ۱۰ مبلغ متخصص در ۶ بقعه قم اجرایی 

می شود.
حجت الاسلام والمسلمین یوسف احمدی با اشاره به راه اندازی طرح مشاوره هفتگی در 
بقاع متبرکه شاخص استان قم از سال ۱۳۹۵ اظهار کرد: تا پیش از آن در ایام تبلیغی و به 
صورت مقطعی، طرح مشاوره با حضور مبلغان سازمان اوقاف انجام می  شد اما از این تاریخ 

به بعد، شاهد سامان دهی طرح و نظم بیشتر در برگزاری آن هستیم.
وی افزود: کارگروه مشاوره اوقاف قم از اوایل سال ۹۵ شکل گرفته و در حال حاضر به 
صورت مرتب پنجشنبه ها و جمعه ها در بقاع متبرکه ای که زائران قابل توجهی دارند، طرح 

مشاوره رایگان در موضوعات مختلف اجرایی می شود.
بقاع  به  با اشاره  امور خیریه استان قم  و  اوقاف  اداره کل  معاون فرهنگی اجتماعی 
متبرکه ای که این طرح در آنها اجرا می شود گفت: از جمله این حرم های مطهر می توان به 
آستان مقدس امامزادگان موسی مبرقع)ع(، علی بن جعفر)ع(، شاه سید علی)ع(، جعفر 

شهید)ع( و ابراهیم)ع( و مزار مقدس شیخان اشاره کرد.
وی ادامه داد: در این طرح مبلغان روحانی که دارای حداقل مدرک کارشناسی ارشد 
مشاوره بالینی یا مشاوره خانواده هستند و و برخی از آنها هم دکتری روانشناسی و مشاوره 
دارند بکار گرفته می شوند. احمدی خاطرنشان کرد: این مشاوران در نوبت های عصر که 

معمولا تعداد زائران بقاع متبرکه بیشتر است، پاسخگوی موضوعات مختلفی هستند.
معاون فرهنگی اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه از جمله 
موضوعات  و  احکام  به  می توان  می شود  داده  پاسخ  مشاوران  این  توسط  که  مسائلی 
اعتقادی، برنامه ریزی تحصیلی، پاسخگویی به شبهات دینی، خانواده، اعتیاد، ازدواج و 
طلاق، فرزندپروری و ارتباط بین همسران اشاره کرد گفت: آسیب شناسی بر اساس مشاوره 
سال های گذشته در حوزه های مختلف هم صورت گرفته است و علاوه بر این بازخوردهای 

مردمی هم به صورت منظم رصد می شوند و مورد بررسی قرار می گیرند.
وی ادامه داد: این جلسات در مراکز مشاوره دارای هزینه هستند ولی در بقاع متبرکه به 
صورت رایگان و از محل عواید موقوفاتی که نیت واقفان خیراندیش، اینگونه مسائل بوده 
ارائه می شوند. احمدی با بیان اینکه در بعضی موارد نیاز به تجدید جلسات مشاوره است 
تصریح کرد: حتی المقدور زمان بندی به صورتی انجام می شود که مخاطبان همه جلسات 

مشاوره را در همان بقاع متبرکه انجام دهند.
معاون فرهنگی اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم عنوان کرد: تاکنون 
شاهد مشاوره های منجر به صرف نظر از طلاق و بازگشت نوجوانان فراری از خانواده در 
بقاع متبرکه بوده ایم و مفتخریم که این طرح را به عنوان یک خدمت به زائران از محل عمل 
به نیات واقفان خیراندیش اجرایی می کنیم. وی ادامه داد: کارگاه های مختلفی هم ویژه 
مبلغان، خدام بقاع متبرکه و عموم افراد جامعه با حضور اساتید برجسته برگزار می شود و 
در مجموع رضایت مندی عمومی از طرح وجود دارد و حتی در روزهای میان هفته، برخی 
زائران خواهان حضور مشاوران هستند. احمدی با اشاره به حمایت همه جانبه مدیرکل و 
معاون فرهنگی اجتماعی اوقاف قم از طرح مشاوره در بقاع متبرکه افزود: ارتباط خوبی 
میان مشاوران با کارگروه های مربوطه وجود دارد تا مشاوره ها عالمانه باشند. معاون فرهنگی 
اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه این طرح در چهار بقعه ناحیه 
یک و دو بقعه ناحیه دو شهرستان قم اجرایی شده است گفت: در حال حاضر ۱۰ نفر مبلغ 
در اجرای طرح همکاری می کنند. وی خاطرنشان کرد: بر اساس رصدهای صورت گرفته، 
بیشتر مراجعه کنندگان خواستار دریافت مشاوره در مورد مسائل مربوط به خانواده شامل 
روابط زوجین، تربیت فرزند و آسیب های فردی و اجتماعی مانند طلاق، اعتیاد و فضای 
مجازی هستند . همچنین موضوعات بالینی مانند وسواس، اضطراب و ... هم در مراتب 

بعدی قرار دارند.
 

فرمانده سپاه قم:

۱۳۰ واحد مسکونی در مناطق سیل زده لرستان 
در حال ساخت است

 فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم گفت: تاکنون ساخت ۹۵ واحد در شهرستان 
چگینی و پل دختر توسط ستاد مردمی هدف گذاری شده است و ۳۵ واحد و یک مسجد نیز 

توسط آستان مقدس حرم حضرت معصومه )س( در حال ساخت است.
سردار سید محمدتقی شاه چراغی روز یکشنبه در گفت وگویی با اشاره به حضور نیروهای 
جهادی در مناطق سیل زده استان لرستان اظهار داشت: بعد از حادثه سیل در این منطقه 
و برخی از استان های دیگر کشور، استان قم به عنوان معین استان لرستان انتخاب شد و 
سپاه قم از همان روزهای اول به همراه گروه های جهادی و بسیجی وارد منطقه شدند و در 
مرحله اول و دوم اقدام به خدمت رسانی به مردم سیل زده کردند. وی بابیان این که مردم 
قم نیز انصافا پای کار بودند، ابراز داشت: در مرحله سوم که ساخت و تعمیر منازل بود با 
دریافت کمک های مردمی از استان قم ساخت ۶۰ واحد در شهرستان چگینی آغاز شد. 
شاه چراغی افزود: کمک های ارسالی از قم به طور عمده از سوی ستاد مردمی برای این 
۶۰ واحد ارسال می شود. وی بابیان این که به تازگی هم توافقی با حرم آستان مقدس حرم 
حضرت معصومه )س( صورت گرفته است، ابراز داشت: ساخت ۳۵ واحد مسکونی و یک 
باب مسجد در روستای زوران تل از توابع شهر معمولان با کمک و مساعدت آستان مقدس 
شروع شده است. فرمانده سپاه استان قم تصریح کرد: علاوه بر این به درخواست فرمانده 
قرارگاه بازسازی در استان لرستان مسئولیت ساخت ۳۵ واحد در روستای ابراهیم آباد نیز به 
سپاه قم واگذار شد. شاه چراغی تاکید کرد: مردم را نباید فراموش کنیم چراکه در شرایط 
سختی به سر می برند و انشالله تمام هدف ما این خواهد بود تا آغاز فصل سرما این واحدها 

به بهره برداری برسند.

شوری تهدید  و بی نمکی آزادی؛ دوگانه والدین ناآگاه 

مربی دیجیتال فرزند خود باشیم

در جامعه امروزه ازدواج دیگر "هندوانه در بسته ای نیست" که بر پایه "قسمت" بنا شود، 
چراکه با رشد اجتماعی و افزایش ارتباطات در دنیای امروز، ویژگی های شخصیتی و 
الگوهای رفتاری قابل شناسایی شده اند و به نظر می رسد همین امر کمک می کند تا 
جوانان نسبت به گذشته با دیدگاه درست تری به سمت تاهل و ازدواج حرکت کنند و 

همسر مناسبی برای خود برگزینند.
انتخاب همسر مناسب همواره یکی از مهم ترین دغدغه های زندگی جوانان به شمار 
می رود، اما داشتن »معیار«های مناسبی که براساس آن بتوان پایه های زندگی مشترک 
را با تکیه بر آنها نهادینه کرد، همواره شرط مهمی برای آغاز یک زندگی مشترک موفق 
محسوب می شود. حال سوال این است که جوانان باید برای ازدواج و انتخاب همسر 

مناسب خود چه معیارهایی داشته باشند و این معیارها بر چه اساسی شکل می گیرد؟.
در همین رابطه مژگان نیکنام- روانشناس با تاکید بر اینکه معیار جوانان برای ازدواج به 
خانواده بستگی دارد، معتقد است: هنگامی که جوانان هویت خود را تشخیص می دهند 
باید پدر برای پسر و مادر برای دختر معیارهای صحیح انتخاب همسر را مشخص کنند، 
اگرچه جوانان باید برای ازدواج خود معیار داشته باشند اما خانواده همیشه الگودهنده 
اول بوده  است. در واقع والدین باید ارزش های ازدواج را به فرزندان خود آموزش دهند 
که بر چه اساس و اولویت هایی باید همسر آینده خود را برگزینند. زمانی که خانواده ها 
از مراسم عروسی باز می گردند اغلب درباره نوع ماشین، نحوه برگزاری مراسم و چیدمان 
خانه عروس و داماد صحبت می کنند و همین اظهارات ارزش و معیار فرزندان خانواده را 

شکل می دهد. 
بنابر اظهارات این روانشناس، قانون کلی برای افزایش موفقیت میزان یک ازدواج 
وجود دارد و آن این است که هر چقدر اولویت های افراد برای ازدواج ارزش های اخلاقی 
و غیرمادی باشد احتمال موفقیت ازدواج افزایش می یابد تا این که ارزش ها بر اساس 
ضوابط و مادیات قرار گیرد. در واقع جوانان در سن ۱۸ سالگی باید بیاموزند که ارزش ها 
را چگونه در خود نهادینه کنند، حال آن که شاهدیم برخی جوانان در آستانه ازدواج هنوز 
معیاری ندارند و تنها با اتکا بر هیجان عشق، ترس از تنهایی، بالا رفتن سن و ... تن به 

ازدواج های اشتباه می دهند. 
وی با تاکید بر اینکه معیارهای جوانان برای ازدواج باید اولویت بندی شوند، گفت: 
نمی توان مشخصا معیار و اولویت همه جوانان برای ازدواج را مشخص کرد، چراکه 
معیارها و اولویت های هر فرد برای زندگی متفاوت است، اما به طور کلی تفاوت های فردی 
برای ازدواج بسیار حائز اهمیت است. در همین راستا جوانان باید با تهیه چک لیستی 
تناسب های فیزیکی، فرهنگی، عقیده های اقتصادی و... خود و فرد مورد نظرشان را 
مورد بررسی قرار دهند، البته این مهم بدین معنا نیست که باید در همه زمینه ها با یکدیگر 

تفاهم داشته باشند بلکه باید در برآیند کلی بتوانند بیشترین اشتراکات خود را بیابند. 
با درایت  و  ازدواج کاملًا هوشمندانه  باید  اینکه در دنیای مدرن  به  با اشاره  نیکنام 
پیش بینی شود، افزود: در دنیای امروز همه ویژگی های شخصیتی و الگوهای رفتاری 
قابل شناسایی و حتی در آینده قابل پیش بینی هستند، این در حالیست که جامعه ما 
همیشه باور بر این بوده که دو نفر باید عاشق یکدیگر باشند و پایه های زندگی شان بر پایه 
عشق بنا شود حال آن که امروزه تنها عشق معیار مناسب و کافی به ویژه در اوایل آشنایی 
محسوب نمی شود، زیرا "عشق" هیجانی است که مانند دیگر هیجان های رفتاری تعدیل 
می شود و آنچه که می ماند برآیندی است که به دوست داشتن منتهی می شود به همین 

دلیل روانشناسان بر این باورند که در کنار دوست داشتن باید معیارهایی منطقی وجود 
داشته باشد.

وی بیان کرد: در دنیایی که رشد اجتماعی و ارتباطات افزایش پیدا کرده دیگر همانند 
گذشته ازدواج "هندوانه در بسته ای نیست" که بر پایه "قسمت" بنا شود.

نیکنام در ادامه در پاسخ به این سوال که از نظر روانی جوانان در چه سنی برای ازدواج 
آمادگی دارند؟ این طور توضیح داد: از نظر قانونی دوره جوانی معمولا از ۱۸ سالگی آغاز 
می شود، اما بلوغ روانی و آمادگی روانی برای ازدواج بسیار مهم است. هنگامی که هویت 
افراد مانند ویژگی های فردی و روانی )مسئولیت پذیری و تعهد( درون فرد شکل می گیرد 
یعنی فرد به سن ازدواج رسیده است که هویت دختران از حدود ۲۳- ۲۴ سالگی و پسران 
در ۲۴-۲۵ سالگی شکل می گیرد؛ البته در این زمینه تفاوت های فردی نیز نقش دارند 
چراکه امکان دارد حتی در سنین ذکر شده برخی افراد هنوز به تعهد و مسئولیت پذیری 

برای ازدواج دست پیدا نکرده باشند.
این روانشناس همچنین درباره تاثیر مراکز مشاوره در موفقیت ازدواج و کاهش طلاق 
نیز توضیحاتی ارائه کرد و افزود: مراکز مشاوره مراکزی هستند که بینش افراد را نسبت 
به نیازهای فرد برای ازدواج افزایش می دهند، تجربیات به دست آمده در این حوزه نشان 
می دهد که افرادی که پیش از ازدواج به این مراکز مراجعه می کنند ازدواج های موفق تری 
نسبت به کسانی که بدون توجه به این مراکز مراجعه  می کنند داشته اند، زیرا مراکز مشاوره 
بینش و آگاهی و پیش بینی فرد را نسبت به ازدواج شفاف می کند اما مهم آن است که 

زوجین به نظرات مشاوران توجه کنند.

تاثیر مراکز مشاوره در موفقیت ازدواج و کاهش طلاق

»ازدواج«؛ هندوانه ای که دیگر در بسته نیست

علیرضا اسماعیلی

 خودروها در چند کشور جهان مثل انگلیس، استرالیا 
و مالزی راست فرمان هستند و راننده الزاما در صندلی 
سمت راست مستقر و رانندگی برعکس جاده کشورهایی 
مثل ایران و بسیاری از کشورهای دیگر است لذا راه ها هم 
بر اساس رفتار رانندگی آن کشورها طراحی هندسی شد 
برای نمونه در آن کشورها دور برگردان ها از لاین کندرو به 
لاین کندرو انجام می گیرد و عملا خطری خودروهای در 

گردش را تهدید نمی کند.
کارشناسان و مدیران گذشته کشورمان احتمالا با دیدن 
این طرح هندسی ترافیکی در خارج از کشور، بدون بومی 
سازی، آن را با هدف روان کردن ترافیک و تسهیل رفت و 
آمد کاربران راه اجرا کردند، غافل از اینکه با این اقدام عملا 

ایمنی ترافیک را در معرض خطر جدی قرار دادند.
»دوربرگردان« که عموما »بریدگی« خوانده می شود، 
راه حل خطرناکی برای گذر از یک سمت تندرو بزرگراه به 
سمت دیگر تندرو آن است. بسیاری از خودروها به ناچار 
با انحراف به چپ بسیار خطرناک، خود را به  مجبورند 
بریدگی )دور برگردان( برسانند، چون با این کار خودرو وارد 
منطقه ای می شوند که در آن خودروها مجازند با سرعت 
بیشتری حرکت کنند. در بزرگراه ها و معابری که طرفین 
آنها یا با مانع فیزیکی مانند دیوار نیوجرسی و مانند اینها یا 

با خط ممتد از هم جدا می شوند باندهای کندرو، تندرو و 
احیانا باند سبقت وجود دارد. اکنون تصور کنید خودرویی 
از مسیر کندرو بزرگراه قصد ورود به سمت دیگر بزرگراه از 
طریق دوربرگردان)بریدگی( و تغییر جهت حرکت دارد. 

پس باید مراحل زیر را طی کند.
تغییر مسیر تدریجی به چپ در حین کاهش سرعت و 
ورود به باند تندرو یا حتی باند سبقت، کماکان در حین 
های  اتومبیل  که  است  حالی  در  این  سرعت!  کاهش 
باندهای مذکور دلیلی برای کاهش سرعت ندارند. بنابراین 
آنها هم باید سرعت خود را کاهش دهند؛ توقف در باند 
سرعت یا سبقت در محل بریدگی؛ ورود به باند تندرو در 
سمت مقابل با سرعت نزدیک به صفر با زاویهای ۱۸۰ 
طول  و  سنگین  خودروهای  برای  چرخش   این  درجه! 
زیاد) کامیون و اتوبوس( ضریب خطر را به مراتب افزایش 

می دهد.
 این شیوه تغییر مسیر بیشتر به یک مسابقه اتومبیل رانی 
در پیست ورزشی شبیه است و روزانه اکثر ما در رانندگی 
روبرو  ماست  اراده  از  خارج  که  پرخطر  رفتارهای  این  با 
از دوربرگردان ها،  برای کاهش خطرات گذر  می شویم. 
مخصوصا در شهرها، غالبا در دو طرف بزرگراه سرعت گیر 
احداث می کنند یا با تعریض منطقه بریدگی، ناحیه به 
اصطلاح امنی را برای خودروها ایجاد می کنند. با کمی 
تامل، دیده می شود که این تغییر هندسی نه تنها بدون 

اشکال نیست بلکه خود بر مشکلات میافزاید. مخصوصا 
اینکه مشکل انحراف به چپ اجباری، آن هم در حین 
نیست  تردیدی  پس  کند.  نمی  حل  را  سرعت  کاهش 
بریدگی ها)دوربرگردانها( از نقاط پر حادثه معابر محسوب 

میشوند.
*حال چه باید کرد؟

دوربرگردان ها با هدف ساخت اتوبان و بزرگراه تناقض 
دارند و عملًا با ساخت دوربرگردان و رسیدن سرعت به 
صفر در لاین سمت چپ اختلال بزرگی در مسیر حرکت 
به وجود آمده و پتانسیل بروز حادثه را افزایش می دهد. 
اگرچه با صرف هزینه بیشتر، استفاده از زیرگذر و روگذر 
هم می تواند از پیشنهادات باشد اما این سوال مطرح می 
شود که آیا با وجود چالش های اقتصادی موجود، امکان 
ساخت صدها و یا هزاران روگذر و یا زیر گذر در بزرگراه ها 
وجود دارد؟ بدیهی است که در حال حاضر امکان انجام 
بود.  نخواهد  موارد محدود ممکن  در  کاری جز  چنین 
)دوربرگردان ها(  بریدگی ها  ایجاد  توقف  ضمن  بنابراین 
دربزرگراه های کشور، بهترین روش در وضع موجود اصلاح 
هندسی بریدگی ها و کاهش ریسک خطر در این مناطق 
و الزام اجرای رو گذر و زیر گذر در ساخت راه های جدید 

است.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم انتظامی و مدرس 

دانشگاه تهران

تناقض دوربرگردان ها با هدف ساخت اتوبان و بزرگراه  
طرح دور برگردان؛ درست یا غلط
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اقتصادی

 عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس خبر داد؛

تخصیص۳۰۰میلیوندلاربرایواردات
مواداولیهتولیدلاستیک

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه ۳۰۰ میلیون دلار برای واردات 
مواد اولیه موردنیاز تولید تایر در نظر گرفته شد، گفت: به ازای واردات یک کیلو مواد اولیه 

موردنیاز تولید لاستیک تنها یک دلار پرداخت می شود.
 ولی ملکی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با 
خبرنگار خبرگزاری خانه ملت درباره وضعیت تولید لاستیک، گفت: در صورتی که ارز 
موردنیاز تولید لاستیک تامین شود تولیدکنندگان می توانند 85 درصد تایر موردنیاز 
خودروهای سواری و 75 درصد خودروهای سنگین را تولید کنند، البته با راه اندازی خط 
تولید لاستیک سنگین در کارخانه آرتاویل تایر نیاز تایر خودروهای سنگین به صورت 

1۰۰ درصدی در داخل تامین می شود.
صنعت  کارگروه  افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  در  شهر  مشکین  مردم  نماینده 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس در سه جلسه با حضور تولیدکنندگان، واردکنندگان 
و بانک مرکزی مشکل تامین ارز موردنیاز تولیدکنندگان تایر را مورد بررسی قرار داد در 
نهایت مقرر شد؛ ۳۰۰ میلیون دلار برای تامین مواد اولیه وارداتی در نظر گرفته شد و 

مسئول اعتبارات ارزی بانک مرکزی نیز پرداخت و تخصیص این اعتبار را تضمین کرد.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه برای پیگیری امور مربوط به 
تخصیص ارز برای واردات مواد اولیه تولید لاستیک نمایندگان انجمن تولیدکنندگان تایر 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت معرفی شدند، اظهار کرد: تولید تایر به کائوچو نیاز دارد 

که این ماده در داخل تولید نمی شود و باید زمینه واردات آن فراهم شود.
این نماینده مردم در مجلس دهم با بیان اینکه با تخصیص ارز مناسب برای واردات 
مواد اولیه، تولیدکنندگان داخلی از تمام ظرفیت خود برای تولید تایر استفاده کرده در 
نتیجه عرضه به بازار افزایش پیدا می کند، اضافه کرد: برای واردات هر کیلو تایر 4 دلار 
ارز دولتی پرداخت می شود اما به ازای واردات مواد اولیه موردنیاز تولید تایر تنها یک دلار 
پرداخت می شود در واقع با واردات مواد اولیه در هر کیلو سه دلار صرفه جویی شده، 

اشتغال افزایش پیدا کرده و رونق تولید پیدا می کند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس درباره گرانی تایر در بازار، تصریح کرد: موضوع 
قیمت لاستیک در بازار باید توسط سازمان حمایت از مصرف کننده و تولیدکننده 

ساماندهی شود.
 

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

سودوجریمهبدهیمالیاتیوتامیناجتماعی
تولیدکنندگانبخشودهشود

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی می گوید: سران سه قوه با بخشش 
سود و جریمه بدهی مالیاتی، بدهی تامین اجتماعی و استفاده از سود مرکب بانک ها به 

رونق تولید کمک کنند.
رحیم زارع در برنامه تیتر امشب درخصوص چالش های پیش روی تولید به گزارش 
مجلس در این باره اشاره کرد و گفت: این چالش ها در عرصه های بسیاری وجود داشته 

و در گزارش کمیسیون تولید هم آورده شده است.
وی افزود: به عنوان مثال شاخص ارزش افزوده در بخش صنعت و معدن به لحاظ وزنی 
و ارزش ریالی در مقایسه با سال ۹7 و مدت مشابه سال قبل آن، با 1۳ درصد کاهش، 
سیر نزولی داشته است. زارع در شرح دلایل این رشد منفی تصریح کرد: یکی از عوامل، 
اعمال تحریم ها بود که تاثیر منفی بسیاری بر صادرات و نقل و انتقالات پول داشت و 
عامل دیگر این بود که دستگاه های اجرایی هم برای حمایت از تولید و کالای داخلی 

همکاری چندانی نکردند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: ما به تازگی قانون خروج از رکود را نوشتیم 
و رهبر انقلاب نیز کارشناسانه بودن آن را تائید کردند؛ اما با این وجود متاسفانه بر اجرای 
آن نظارتی نشد و قانون حداکثر استفاده از توان داخلی را نیز تدوین کردیم، اما آن هم 
متاسفانه مغفول ماند. وی گفت: وظیفه مجلس است که با تفویض اختیار، یک بال 

امنیتی و یک بال نظارتی با حضور سازمان های ذیربط در کنار خود تشکیل دهد.
زارع ادامه داد: در کمیسیون تولید، سومین گزارش نظارتی خود را نوشتیم و در تدوین 
آن از نظر متخصصان زیادی بهره گرفته ایم. وی افزود: مجلس در قانونگذاری چیزی کم 

نذاشته است، اما متاسفانه در نظارت قوی عمل نکرده است.
 

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس مطرح کرد

قولوزارتجهادکشاورزیبرایکشیدن
ترمزقیمتمرغ

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس، گفت: مسئولین وزارت جهاد کشاورزی قول دادند 
که در زمینه کنترل قیمت مرغ که به صورت سرسام آور و ترمز بریده در حال افزایش 

است برنامه ارائه کنند.
 سید راضی نوری  در خصوص افزایش قیمت گوشت مرغ در بازار، گفت: بخشی 
از مباحث مطرح شده در مجلس شورای اسلامی با حضور مسئولین وزارت جهاد 
کشاورزی در زمینه افزایش قیمت مرغ و کنترل بازار این محصول بود. نماینده مردم 
شوش در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه مرغ یکی از محصولات استراتژیک 
است که باید نیاز بازار آن تامین شود، ادامه داد: علاوه بر گوشت مرغ باید نیاز بازار به 
گوشت قرمز، برنج، روغن، شکر و سایر اقلام مورد نیاز خانوار تامین باشد به همین دلیل 
همواره ذخایر استراتژیک در کشور وجود دارد.  این نماینده مردم در مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر اینکه کشور در زمینه تولید گوشت مرغ خودکفا است، عنوان کرد: 
با توجه به اختصاص ارز 4 هزار و 2۰۰ تومانی برای تامین نهاده های مورد نیاز پرورش 

دهنگان مرغ گوشتی انتظار داریم که در بازار کمبودی وجود نداشته باشد.
وی با اشاره به اینکه متاسفانه به دلیل عدم نظارت کافی میزان عرضه و تقاضا و واردات 
و صادرات نهاده های مورد نیاز مرغداران تناسبی ندارد و دچار مشکلاتی شده ایم، ادامه 
داد: مسئولین وزارت جهاد کشاورزی قول دادند که در زمینه کنترل قیمت مرغ که به 

صورت سرسام آور و ترمز بریده در حال افزایش است برنامه ارائه کنند.
عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای اسلامی 
در پایان، خاطرنشان کرد: وزارت جهاد کشاورزی باید بتواند جوجه و نهاده مورد نیاز 

مرغداران را با قیمت مناسب و به موقع تامین کنند
  

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس :
قیمتمنطقیدلارحدود۸تا۱۰هزارتوماناست

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: شواهد موجود نشان 
می دهد که دولت گویی تمایل دارد تا قیمت دلار در کانال 1۰ و یا حتی 11 هزار تومانی 
بماند، اما روند فعلی نشان می  دهد که نرخ ارز، طی ماه های آینده روند کاهشی خواهد 

داشت.
 سیدحسن حسینی شاهرودی  با مثبت ارزیابی کردن روند کاهشی قیمت ارز در 
هفته های اخیر، گفت: پیش بینی بسیاری از کارشناسان بازار ارز این است که قیمت 

انواع ارز، به خصوص دلار طی ماه های آتی روند کاهشی خواهد داشت.
است،  نداشته  ارز  قیمت  افزایش  در  به سزایی  تأثیر  آمریکا  تحریم های  افزود:  وی 
بنابراین آمریکایی ها نیز با جنگ روانی در داخل کشور در صدد آشوب بوده و هستند و 
می خواستند این طور القا کنند که تحریم ها در افزایش قیمت ها و نابه سامانی های بازار 
کالاهای اساسی نقش مؤثر داشته، در صورتی که واقعیت چیز دیگری است. نماینده 
مردم شاهرود در مجلس، یکی از دلایل افزایش بی رویه قیمت کالاهای اساسی را نبود 
نظارت مستمر و نیز حضور واسطه ها دانست و اظهار داشت: معتقدم تحریم های آمریکا 
تأثیر بسیار ناچیزی در به وجود آمدن وضع موجود داشته اند. سخنگوی کمیسیون 
اقتصادی مجلس همچنین، یکی از دلایل افزایش قیمت در کالاهای اساسی و ارز را 
سوء مدیریت  های داخلی دانست و تصریح کرد: اگر بانک مرکزی و وزرای اقتصادی دولت 
در اوج تحریم ها که ماه ها پیش آغاز شد، شرایط را پیش بینی کرده و تمهیداتی برای 
آن اندیشیده بودند، شوک قیمتی در بازار به مراتب کمتر شده بود. حسینی شاهرودی 
گفت: قیمت منطقی و واقعی دلار حدود 8 تا 1۰ هزار تومان است. وی اضافه کرد: 
شواهد موجود نشان می دهد که دولت گویی تمایل دارد تا قیمت دلار در کانال 1۰ و یا 
حتی 11 هزار تومانی بماند، اما روند فعلی نشان می  دهد که نرخ ارز، طی ماه های آینده 
روند کاهشی خواهد داشت. نماینده مردم شاهرود در مجلس در پایان خاطرنشان کرد: 
با توجه به اینکه تمرکز صادرات و مبادلات تجاری کشور از دلار به  سمت ارزهای دیگر در 
حال سوق پیدا کردن است، بنابراین، دلار دیگر نقش مهمی در مبادلات تجاری نخواهد 

داشت، البته این مسئله نیازمند طی زمان است که در آینده محقق خواهد شد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد

وجود۴میلیونتنکالایاساسیدربنادرکشور
وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره سرنوشت یک میلیارد یورو ارز دولتی و دستور رئیس 

جمهور برای شفاف سازی آن توضیحاتی داد
فرهاد دژپسند با اشاره به نامه رییس جمهور به 4 وزیر درباره تعیین تکلیف تخصیص ارز 
دولتی به شرکت ها گفت: فرآیند تخصیص و تامین ارز، واردات کالا و ترخیص و توزیع آن 
یک فرآیند آنی نیست و روندی را طی می کند. وی با بیان اینکه در حال حاضر 4 میلیون 
تن کالای اساسی در بنادر کشور وجود دارد، افزود: در چنین شرایطی نمی توان گفت که 
ارز در کشور گم شده است بلکه باید در حوزه فرآیند تخصیص ارز و ترخیص کالا اطلاع 
رسانی دقیق صورت گرفته و شفاف سازی شود. دژپسند تصریح کرد: در حال حاضر 
رییس جمهور در نامه ای به دستگاه های ذیربط دستور داده که پاسخ دهند تخصیص ارز 

به شرکت ها برای واردات کالا ها در چه مرحله ای قرار دارد.

گزارش از هادی سلگی

 مطالعات نشان می دهد تمام کشورهایی که اقدام به اصلاح پولی کرده اند، زمانی 
توانستند از مزایای طرح بهـره منـد شوند کـه ابتدا نرخ تورم را با اقدامات و سیاست های 

اصلاحی، کنترل کرده اند.
چهارشنبه گذشته هیئت دولت لایحه پیشنهادی بانک  مرکزی مبنی  بر تغییر واحد پول 
ملی از ریال به تومان و حذف چهار صفر را به تصویب رساند. دفتر هیئت دولت اعلام کرد 
که این تصمیم با هدف حفظ کارایی پول ملی، تسهیل و بازیابی نقش ابزارهای پرداخت 
نقد در تبادلات پولی داخلی و هماهنگی با آنچه در فرهنگ و عرف جامعه درباره واحد پول 

ملی رواج یافته، اتخاذ شده است.
کاهش تعداد صفرها و تغییر واحد پولی تحت عنوان اصلاح پولی تاکنون در بیش از 
5۰ کشور دنیا به کار گرفته شده است. اصلاح یا رفرم پولی به معنای تغییرات سطحی و 
روبنایی بوده و نمی توان از آن انتظار داشت که تغییرات اساسی در حوزه پولی ایجاد کند. 
این برنامه که در ساده ترین شکل به صورت حذف صفر از پول ملی است، در واقع با تغییر 
ضریب محاسباتی سعی در تسهیل جریان مبادلات مالی و رویه های ثبت و حسابداری 
دارد. مهم ترین دلیلی که این کشورها را ناگزیر از اجرای چنین برنامه ای کرده، ناکارآمدی 
نظام تسویه مبادلات پـولی و عـدم توانـایی پـول ملی در ایفـای وظایف مورد انتظار بوده که 

به طور عمده ناشی از وجود تورم مستمر در نرخ های بالا است.
در ایران هم آمارهای مربوط به شاخص تورم، حاکی از رشد حیرت انگیز قیمت ها است. 

این شاخص )با سال پایه 1۰۰ = 1۳۹5(  که در سال 1۳5۰ معادل ۰.۰5۶ بود، در سال 
1۳۹۶ به 1۰۹.۶ واحد رسید؛ بدین معنی که طی 4۶ سال حدود 1۹57 برابر شده 
است. این موضوع را به شکل دیگری می توان نشان داد؛ 1۰ تومان در سال 1۳5۰ معادل 
1۹ هزار و 5۰۰ تومان در سال 1۳۹۶ بوده است. این شرایط موجب شد اسـکناس هـای 
بـا مبالغ کوچک و سکه های فلزی تقریباً از جریان مبادله خـارج شـده و سـرانه اسـکناس 
1۰ برابر شود، به طوری که طبق آخرین آمار بانک مرکزی از 18 برگ اسکناس در سال 

1۳5۶ به 1۰۶ برگ در سال 1۳87 رسیده است.
*کارکردهای داخلی و خارجی حذف صفرها

مطالعات نشان می دهد تمام کشورهایی که اقدام به اصلاح پولی کرده اند، زمانی 
توانستند از مزایای طرح بهـره منـد شوند کـه ابتدا نرخ تورم را با اقدامات و سیاست های 
اصلاحی، کنترل کنند. در واقع کشورهایی که بـدون توجـه بـه این امر هزینه های 
سنگین ناشی از تغییر واحد پولی را پذیرفتند، طی تنها دو تا پنج سال بعـد، نیازمنـد 
اصلاح دیگری در واحد پولی خود شدند. علاوه بر مورد فوق، نکته مشترک دیگر در تجربه 
کشورهای موفق مجری طـرح اصـلاح پـولی، لحـاظ کردن این برنامه در بسته سیاستی 

ثبات مالی است.
در اکثر این کشورها، اصلاح ساختاری بخش مالی با هدف حصول به شرایط ثبات 
پیگیری می شد که برنامه اصلاح پولی بخشی از آن را تشکیل می داد. سیاست گذاران 
اقتصادی در کشورهایی که با تورم لجام گسیخته مواجه می شـوند، ناچـار بـه اتخاذ 
تصمیماتی جهت کـسب وجهـه بـین المللـی در کنـار جلـب اعتمـاد افکـار عمـومی 

داخلـی هـستند. مستقیم ترین ابزار برای مهار تورم و دستیابی به اهداف یاد شده، اجرای 
برنامه ثبات اقتـصادی اسـت. ایـن برنامه معمولًا بر اساس نرخ ارز یا سیاست پولی تنظیم 

می شود.
*صعود صوری ارزش ریال

طرح اصلاح پولی همان طور که گفته شد، هیچ تغییری در ارزش واقعی پول و قدرت 
خرید افراد صورت نمی دهد و تنها به صورت اسمی، ارزش پول ملی را افزایش می دهد. 
از همین رو، نرخ دلار 12 تومانی در مقابل 12۰ هزار ریالی در صحنه بین المللی ظاهر 
بهتری برای کشور دارد. یکی از حسن های مهم این سیاست این است که مردم برای 
مبادلات مالی دچار دردسر کم تری می شوند و اسکناس ها را در حجم کم تری حمل 

می کنند.
مسئله بعدی  که کارشناسان به آن اشاره می کنند، کاهش هزینه های مربوط به کاغذ و 
چاپ و امحای اسکانس هاست. هر چقدر حجم اسکانس بیشتر باشد، هزینه های مذکور 

هم افزون تر خواهد بود.  
محمود بهمنی، رئیس کل اسبق بانک مرکزی گفته که امروز هزینه ایجاد یک پول 1۰۰ 
تومانی ۳۰۰ تومان می شود. بر همین اساس می توان گفت چاپ پول در وضعیت کنونی 
هزینه زیادی دارد که با حذف چهار صفر، این هزینه ها کاهش پیدا می کند. اگر 1۰۰ 
سکه 1۰۰ ریالی را در ترازو بگذاریم ارزش فلز آن از خود پول بیشتر می شود. بر همین 
اساس، به گفته بهمنی می طلبد که چهار صفر هر چه زودتر حذف شود و باید ظرف ۶ 

ماه تا یک سال اجرایی شود.
*جلوگیری از دلاریزه شدن اقتصاد

یکی دیگر از اثرات مثبت کاهش صفر می تواند جلوگیری از دلاریزه شدن اقتصاد 
کشورها باشد. با کاهش ارزش پول یک کشور، افراد جامعه معمولًا به منظور حفظ قدرت 
خرید، پول خود را به ارزهای جهان روا تبدیل کرده و نگهداری کنند که در این صورت 
کنترل مقامات پولی بر حجم نقدینگی کاهش خواهد یافت. اما با رشد اسمی ارزش پول 
)استفاده از اعداد کمتر در مبادلات( و البته همراه با سیاست های ثبات بخش اقتصادی، 

اعتماد و به تبع آن، استفاده از پول ملی بیشتر می شود.  
در مقابل این نتایج مثبت، برخی کارشناسان هم در مخالفت با این طرح نکاتی را مطرح 
کرده اند. بر اساس گفته های این کارشناسان، اضافه یا کم کردن صفر در شرایط امروز 
هیچ فایده ای ندارد و با آن اعتماد مردم افزایش نمی یابد. یکی از موضوعاتی که مخالفان 
مطرح می کنند این است که در حال حاضر بانکداری الکترونیکی و استفاده از کارت 
اعتباری معضلات مربوط به مبادله با حجم بالای اسکناس را از بین برده و دیگر نیازی 
از این بابت برای کاهش صفر وجود ندارد. البته در این خصوص باید گفت که عملیات 
حسابداری در هر صورت انجام می شود و هر چقدر این عملیات ساده تر باشد، مردم 

دردسر کمتری خواهند داشت.
مسئله دیگری که منتقدان به آن اشاره می کنند هزینه اصلاح و محل تأمین منابع آن 
است، چرا که تغییر حجم زیادی از اسکناس نیازمند هزینه قابل توجهی است. گفته شده 
که محل تأمین اعتبار این سیاست از هر منبعی باشد، قاعدتاً بر حجم سپرده های بانکی 
خواهد افزود، زیرا مجریان طرح )شرکت های پیمانکار طرح( برای اجرای آن، درخواست 
دستمزد خواهند کرد. از نظر این افراد، اگر محل این پرداخت ها، حاکمیت باشد، خطر 

خلق پول چند برابری همچنان محفوظ می ماند.
حال باید منتظر ماند و دید این طرح با چه کم و کیفی به تصویب می رسد و  سیاست گذار 

پولی چگونه آن را اجرایی می کند.

چه زمانی می توان از  مزایای طرح کاهش تعداد صفرها  از پول ملی بهره مند شد؟

خداحافظی با صفرها؛ پاک کردن صورت مسئله یا آبی بر آتش

در دورانی که هرروز مردم اخبار تازه ای از نبرد پهبادها در آسمان و توقیف نفت کش ها در 
دریا می شنیدید و درحالی که اعلام رسمی نرخ 4۰ درصدی تورم، مهر تأییدی بر گلایه ها 
از نظارت ها زد، مسئولان بانک مرکزی و برخی فعالان اقتصادی سرگرم تقابلی جدی بر 
سر موضوعی بودند که به نظر نمی رسد بدنه جامعه تعریف روشنی از آن داشته باشد و 
کارکردهایش را در معیشت خود بداند بنابراین بیراه نیست اگر رمز ارزها را برای عموم مردم 

در حکم رمز و رازی بدانیم که هیچ تصوری از علت این همه اختلاف بر سر آن ندارند.
بااین حال اما نباید از این واقعیت نیز غافل بود که استفاده از همین ابزار به ظاهر رمزآلود 
می تواند بر زندگی و معیشت مردم ما تأثیر داشته باشد؛ تأثیراتی که حداقل در شرایط فعلی 
و با رویکردی که سرمایه گذاران در این حوزه دارند، ممکن است بیشتر مخرب باشد تا مفید.
اگرچه بعضی از سرمایه گذاران در حوزه رمز ارزها و رسانه های علاقه مند یا وابسته به 
آن ها تلاش فراوانی می کنند تا با پیوند زدن این ابزار به مسائلی مانند دور زدن تحریم ها 
و... توجه افکار عمومی و همراهی مسئولان را جلب کنند. در مقابل اما مسئولان دولتی 
حداقل در بانک مرکزی به این پدیده چندان اطمینان ندارند و اصرار دارند بااحتیاط به 
آن نزدیک شوند. به همین خاطر هم از همان روزهای اولی که اخبار آغاز اقدامات برخی 
سرمایه گذاران در بخش خصوصی برای انتشار این رمز ارز منتشر شد خیلی محکم و 
با انتشار مستندی مقررات و خطوط قرمز خود را درباره رمز ارزها اعلام کرد. این اقدام 
همان طور که پیش بینی می شد با موجی از انتقاد و مخالفت از سوی فعالان این حوزه وربرو 
شد و بانک مرکزی را به مانع تراشی در برابر نوآوری ها و عقب ماندن از فناوری های روز دنیا 
متهم کردند ولی دستکم آن طور که برخی متخصصان هشدار می دهند، موضوع به همین 
شیرینی و سادگی ها هم نیست و اگر نهادهای ناظر غفلت کنند، ممکن است همین ابزار 

به ظاهر مفید به مشکل تازه ای برای معیشت مردم تبدیل شود اما چطور؟ خطر رمز ارزها 
برای معیشت مردم چیست؟

*ترس فراگیر
سعید خوشبخت، کارشناس اقتصادی و پولی درباره ریسک های رمز ارزها برای اقتصاد 
کشور می گوید: در دنیا رمز ارزهای گوناگونی با پشتوانه های مختلف ایجاد شدند. برای 
مثال ونزوئلا برای دور زدن تحریم از »پترو« استفاده کرد که شکست خورد. علاوه بر 
این گونه از رمز ارزها، مدل دیگری از رمز ارزها نیز در دنیا ایجادشده که من از آن ها به »رمز 
ارز شرکتی« تعبیر می کنم. به عنوان مثال کمپانی بزرگی مانند »فیس بوک« مدت هاست 
تلاش هایی را برای انتشار رمز ارز خود بانام "لیبرا" آغاز کرده که البته به سد کنگره برخورد 

کرده است.
تا اینجای کار از صحبت های خوشبخت فهمیدیم که مخالفت با انتشار رمز ارزها یا 
دستکم احتیاط در موافقت با آن ها تنها به کشور ما خلاصه نمی شود و در کشورهای دیگری 
مانند آمریکا که معمولًا در استقبال از نوآوری ها پیش قدم می شوند نیز به کارکردهای رمز 
ارزها مشکوک هستند یا حداقل می توانیم بگوییم رمز ارزهایی را که خوشبخت نام آن ها 
را رمز ارزهای شرکتی گذاشته از سوی مسئولان حاکمیتی با دیده تردید و احتیاط نگاه 

می شوند.
*دو پادشاه در یک اقلیم!

سؤال مهم این است که چرا رمز ارزهای شرکتی ممکن است برای اقتصاد یک کشور 
مشکل آفرین شوند؟

خوشبخت در پاسخ به این پرسش می گوید: »انتشار رمز ارزهایی ازاین دست به معنی 

ایجاد یک خزانه داری جدید در هر کشور است که اختیار آن در دست چند شرکت قرار 
دارد. درواقع انگار بانک مرکزی جدیدی متعلق به چند شرکت خصوصی ایجادشده است 
بنابراین کاملًا طبیعی و منطقی است که نه تنها در ایران بلکه بانک های مرکزی در هر 
کشوری مقابل چنین شرکایی موضع گیری می کنند چراکه مدیریت سیاست های پولی و 
مالی از مسئولیت های این نهادها است و مهم ترین ابزار برای این مدیریت هم کنترل نظام 

پرداخت کشور با تولید و انتشار پول، اسکناس و درواقع ارز مرجع آن کشور است«.
انجام گرفته  ارزهای شرکتی  رمز  ایجاد  برای  ایران  در  به تلاش هایی که  اشاره  با  وی 
می گوید: »تا جایی که از اطلاعات منتشرشده می توان فهمید اغلب این رمز ارزها چیزی 
شبیه سکه بهار آزادی بدون کنترل بانک مرکزی هستند. اگر قرار باشد چنین رویه ای در 
کشور به رسمیت شناخته شود، اتحادیه طلافروشان هم به پشتوانه ذخایر طلا و چندین 

هزار طلافروشی می تواند خواستار عرضه توکن مشابهی شود!
*خطر دلاریزه شدن

خوشبخت تأکید دارد که »موضوع  مهم، پشتوانه داشتن رمز ارز است؛ تعریف طلا 
به عنوان پشتوانه رمز ارز به شدت به رشد نقدینگی کمک می کند و این در مورد رمز ارزها 
که پول حاشیه ای به حساب می آیند و کنترل سرعت گردش آن ها هم غیرممکن است، 
می تواند بسیار حساس باشد. از سوی دیگر باید توجه داشت که این ارزها به شدت خرد 
شونده اند و به راحتی می توانند جایگزین ریال به عنوان تنها ابزار قانونی و رسمی پرداخت 
در ایران شوند بنابراین باگذشت زمان، ممکن است تقاضا برای آن ها زیاد شود. این افزایش 
قطعاً تقاضا برای پشتوانه رمز ارز یعنی طلا یا ارز را هم بالا می برد و در این صورت نتیجه 

کاملًا روشن است؛ افزایش قیمت  ارز یا طلا در بازار!!«
به عبارت دیگر این کارشناس هشدار می دهد در صورت رواج رمز ارزهایی که پشتوانه 
طلا یا ارز دارند، تقاضا برای پشتوانه های آن ها هم بالا خواهد رفت و این افزایش خطر 
»دلاری زه شدن« اقتصاد کشور را به دنبال دارد. این همان خطری است که گوشه ای از آن 
را دو سال قبل و در پی افزایش شدید قیمت ارز در بازار دیدیم؛ خیلی از کسبه برای فروش 
کالاهای خود خصوصاً کالاهایی مثل طلا، گوشی موبایل و... از مشتری به جای ریال، دلار 

یا یورو می خواستند!
چه کسی می تواند سرعت گردش رمز ارزها را کنترل کند؟

مشکلات و ریسک های رمز ارزهای شرکتی به همین دو مورد ختم نمی شود؛ دشواری 
مدیریت و کنترل سرعت گردش این ابزارها هم یکی دیگر از ریسک هایی است که بانک 

مرکزی را درباره صدور مجوز برای انتشار رمز ارزهای شرکتی دست به عصا کرده است.
داشت،  بزرگ  جهشی  ارز  قیمت  که  بار  هر  اخیر  سال  چند  طی  هست  خاطرتان 
بانک مرکزی بلافاصله با تغییر سیکل تسویه کارت خوان ها که به »سیکل های پایایی« 
مشهور است، سعی کرد سرعت گردش پول را کم کند. این سیکل ها درواقع ابزارها و 
سرعت گیرهای بانک مرکزی برای مدیریت سرعت گردش پول است چراکه  اگر این سرعت 
مدیریت نشود می تواند به تورم دامن بزند. به همین خاطر هم بانک های مرکزی در دنیا 

نسبت به هر موضوعی که کنترل آن ها را بر سرعت گردش پول کم کند، حساس هستند.
خوشبخت با اشاره به این حساسیت این نکته را اضافه می کند که »در حال حاضر سرعت 
گردش پول در ایران با چرخه های تسویه ساتنا و پایا کنترل می شود و شاهد بودیم که طی 
یک سال گذشته کاهش سیکل تسویه پایا از هفت سیکل به دو سیکل چقدر به کنترل 
سرعت گردش پول کمک کرد اما برای کنترل سرعت گردش رمز ارزها این امکان وجود 
ندارد و این رمز ارزها روزانه هزاران بار قابلیت جابه جایی دارند. به عبارت دیگر در مقوله رمز 
ارزها ما با پولی مواجه هستیم که سرعت گردش و قوانین مربوط به مبارزه با پول شویی یا 
همان )kyc( را لزوماً نمی توان در مورد آن کنترل کرد یا بهتر است بگوییم باسیاست های 

فعلی امکان این کنترل وجود ندارد«.

ارز دیجیتالٍ بدون پشتوانه تهدیدی برای اقتصاد؛

رمزارزهاچقدربرزندگیمردمتاثیردارند؟

 استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان اظهار داشت: به باور بنده حذف چهار صفر از پول ملی بهترین اقدام دولت دوازدهم در زمینه اقتصادی 
است و موفقیتی است که دولت های پس از جنگ تحمیلی آرزوی آن را داشته اند که موفق به اجرای آن نشدند.

عبدالحسین ساسان در مورد حذف چهار صفر از پول ملی کشور گفت: این موضوع نظرات موافق و مخالفی دارد که تقریبا مردم پیگیر 
آنها بوده اند و تقریبا همه به این جمع بندی رسیده اند که این اقدام تأثیری در کاهش نرخ تورم ندارد که نظر کاملا درستی است و قطعا 
اقتصاددانی که در راس بانک مرکزی کشور است و سایر اقتصاددانان کشور را نمایندگی می کند نیز به خوبی این موضوع را می داند.  وی 
ادامه داد: پس اگر هدف از این اقدام کاهش نرخ تورم نیست، هدف دیگر چه می تواند باشد؟ مسلما یکی از اهداف آشکار آن بازگرداندن 
اعتبار به پول ملی به عنوان ناموس ملی کشور است که حرمت بسیاری دارد و باید از ارزش و اعتبار آن پاسداری کرد.  ساسان تصریح کرد: 
معمولًا دولت ها هنگامی اقدام به این کار می کنند که توانایی کنار گذاشتن سیاست های پیشین که موجب بی حرمتی به پول ملی شده 
است را داشته باشند. تقریبا همه کشورهای که صفرهای اضافی را از پول ملی خود حذف کرده اند دقیقا پس از رسیدن به انظباط مالی 
و احساس توانایی پاسداشت از ارزش پول ملی، چنین سیاستی را اتخاذ کرده اند. به نظر می رسد دولت ما مصمم به بازگرداندن انظباط 
پولی و مالی به بودجه و اقتصاد کشور است وگرنه جرات حذف صفرها از پول ملی را نداشت.  این اقتصاددان با اشاره به نمونه های موفق و 
ناموفق اجرای این اصلاح پولی گفت: برخی از مخالفان نمونه زیمباوه را مطرح می کنند مبنی بر اینکه این کشور با وجود حذف 25 صفر 
از پول ملی خود باز نتوانست ارزش پول ملی خود را حفظ کند، پس چه تضمینی وجود دارد که ایران نیز دچار آن نشود؟  باید توجه داشت 
که کشور زیمباوه پیش از اقدام به این کار با بی سابقه ترین نرخ تورم در تاریخ اقتصادی جهان روبه رو بود در حالیکه این موضوع برای ایران 
صدق نمی کند.  وی افزود: نباید فراموش کرد که نرخ تورم کنونی ایران به مراتب پایین تر از دو کشور ترکیه و هلند در زمان حذف صفر از پول 
ملی است که به عنوان نمونه های موفق این اصلاحات یاد می شوند. بنابراین اگر دولت ایران عزم جدی داشته باشد که با حذف صفرها، 
ارزش پول ملی را حفظ کند شرایط بهتری نسبت به ترکیه و هلند دارد. زیرا هلند در دهه 1۹7۰ دچار یکی از معروف ترین بیماری های 
اقتصاد یعنی بیماری هلندی و با تورم 1۰4 درصدی روبه رو بود و ترکیه نیز تقریبا این نرخ تورم را تجربه می کرد، در حالیکه ایران در حال 
حاضر نرخ تورم 42 درصدی را تجربه می کند.  این کارشناس اقتصادی در مورد هزینه های بالای این اصلاح پولی نیز گفت: شاید مخالفان 
این موضوع، بحث هزینه های بالای آن در چاپ پول و استفاده از سیستم و نرم افزار های جدید را مطرح کنند، که باید گفت این انتقاد نیز 
چندان معتبر نیست. زیرا فرسایش پول در اقتصاد ایران بالا است و ما از فرهنگ حفاظت از پول به عنوان پرچم ملی برخوردار نیستیم، از 
همین روی پس از مدتی کل پول ها فرسوده و از گردش خارج می شوند. بنابراین چه صفرها حذف شوند یا نشوند، هزینه چاپ پول در کشور 
بالا است. همچنین هزینه نصب نرم افزارها در مقابل صرفه جویی هزینه ها از نظر حسابداری عدد چندانی نیست. وی خاطرنشان کرد: به 
باور بنده حذف چهار صفر از پول ملی بهترین اقدام دولت دوازدهم در زمینه اقتصادی است و موفقیتی است که دولت های پس از جنگ 
تحمیلی آرزوی آن را داشته اند که موفق به اجرای آن نشدند. ساسان در مورد نامگذاری پول ملی نیز گفت: بنده بارها پیشنهاد داده ام که ما 
می توانیم از پول زمان شکوه و عظمت ایران یعنی تالانت استفاده کنیم و تنها نقطه ضعف این اصلاح، زنده کردن واژه مرده تومان است و 

امیدوارم نمایندگان مجلس نسبت به این موضوع عنایت داشته باشند.

یک کارشناس مسکن گفت: سیگنال های بازار مسکن با توجه به سیکل های 
قبلی، نشان دهنده ورود به دوره رکود چهار تا پنج ساله است.

مهدی روانشادنیا اظهار کرد: بازار مسکن از نفس  افتاده، علتش هم کاهش 
قدرت خرید مردم است و با قیمت های فعلی امکان تامین مسکن برای متقاضیان 
موثر وجود ندارد. البته بعد از این که بازار به ثبات قیمتی می رسد طبیعی است که 
تا چند ماه با تلاطم هایی در برخی مناطق مواجه شویم و در تابستان امسال این 
مساله خود را نشان می دهد. ممکن  است قیمت ها در بعضی مناطق افزایش 

بیشتری داشته باشد، در مناطقی ثابت بماند یا کاهش پیدا کند.
وی با اشاره به کاهش قابل توجه معاملات مسکن در منطقه  1 تهران گفت: 
سال گذشته معاملات و به تبع آن  قیمت مسکن در مناطق شمالی تهران افزایش 
یافت اما در تیرماه  شاهد بودیم که معاملات منطقه 1 از برخی  مناطق جنوبی نیز 
کمتر بود. این مساله حاوی این علامت است که تقاضای سرمایه گذاری در بخش 
مسکن کاهش یافته و خرید و فروش هایی که صورت می گیرد از طرف تقاضای 

مصرفی است.
این کارشناس اقتصاد مسکن افزود: از طرف دیگر تعداد معاملات شهر تهران به 
زیر 5۰۰۰ مورد رسیده که یک رکورد بی سابقه  در شش سال گذشته بوده است. 
در شرایط فعلی، بازار مسکن تا پایان تابستان به تعادل قیمتی در مناطق مختلف 

می رسد. اگرچه کاهش محسوس قیمت ها در افق بلندمدت، محتمل نیست ولی افزایش قیمت، بسیار بعید است.
روانشادنیا اظهار کرد: پیش بینی می شود قیمت مسکن در سطح فعلی باقی بماند مگر این که در اتفاق خاصی در شرایط کلان 
اقتصاد بیفتد. اما سیگنال های بازار مسکن با توجه به سیکل های قبلی رونق و  رکود، نشان دهنده ورود به یک دوره رکود 4 تا 5 ساله 

است و بعد از مدتی تعداد معاملات، اندکی بالا می رود.
وی درباره نقش دولت در زمان رکود مسکن گفت: متاسفانه اتفاق بدی که می افتد این است که همزمان با وارد شدن بازار به رکود، 
سرمایه گذاری در تولید مسکن دچار وقفه می شود. این مساله به تشدید قیمت ها در رونق بعدی می انجامد. کاری که دولت در 
شرایط تحریم های فعلی می تواند انجام بدهد این است که صنعت ساختمان را با توجه به بومی بودن و پیشتاز بودن آن به حرکت 
درآورد. اقدامات دولت می تواند ارایه تسهیلات ارزان قیمت به حوزه ساخت، تسهیل قوانین یا حتی در اختیار گذاشتن زمین های 
دولتی برای عرضه مسکن باشد. به گفته روانشادنیا، بخش خصوصی تا پایان سال سرمایه اش را از بازار مسکن خارج می کند و در 

نتیجه در سال ۹۹ احتمالا شاهد کاهش تعداد پروانه های صادره و رکود بیشتر در تولید و عرضه مسکن خواهیم بود.

یک اقتصاددان:

حذفصفرهاازپولملیبهتریناقداماقتصادیدولتاست
یک کارشناس پیش بینی کرد

بازارمسکنآمادهرکودچهارساله



دوشنبه -چهاردهم مرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 64856
ورزشی

 مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا در منطقه غرب از  
امروز آغاز می شود و ذوب آهن ایران باید در جمع غول های فوتبال 

قاره کهن مقابل الاتحاد عربستان صف آرایی کند.
مرحله یک هشتم نهایی این مسابقات در منطقه غرب آسیا با 
حضور ۴ نماینده از فوتبال کشور عربستان،   ۲ نماینده از امارات 
متحده عربی و یک نماینده از هر یک از کشورهای قطر و ایران 

برگزار می شود.
ذوب آهن که تنها نماینده باقی مانده ایران در مرحله یک هشتم 
نهایی است، در کشور ثالث و در ورزشگاه آل مکتوم شهر دبی 

مهمان تیم الاتحاد عربستان است.
»محمدرضا خلعتبری« و »نیما طاهری« به دلیل مصدومیت 
و »میلاد فخرالدینی« به دلیل محرومیت ۳ بازیکنی هستند که 
ذوبی ها را در سفر به امارات همراهی نکردند. شاگردان »علی 
امروز  است  ها  رقابت  این  بومی  سرمربی  تنها  که  منصوریان« 
نخستین تمرین خود را در ورزشگاه آل مکتوم برگزار می کنند. آنها 
امیدوار هستند با برتری در دیدار رفت  و پس از آن کسب نتیجه 
لازم در دیدار برگشت راه خود را برای صعود به یک چهارم نهایی 

مسابقات هموار کنند.
در طرف مقابل تیم فوتبال الاتحاد است که اردوی آمادگی خود 
را در کشور انگلستان برپا کرد و زودتر نیز خود را به دبی رساند تا 
شاگردان »خوزه لوییس سیبرا« سرمربی شیلیایی این تیم روند 

آمادگی خود را پیش از مصاف با ذوب آهن دنبال کنند.
 لوئیس خیمنز)شیلی - فلسطین(، کارلوس ویلانوا )شیلی(، 
رومارینیو )برزیل( و ایمیلیانو )برزیل( چهار بازیکنی هستند که به 

جمع این تیم عربستانی اضافه شدند.
این در حالی است که منصوریان که پیش از این با تیم های 
استقلال تهران و نفت تهران سابقه حضور در لیگ قهرمانان آسیا 
را دارد.   البته او به رغم  داشتن سابقه در این مسابقات کار سختی 
پیش رو دارد. زیرا مربیان کهنه کار دیگری در این آوردگاه با او رقیب 

هستند.
»ژاوی هرناندز« سرمربی السد قطر که افتخارات زیادی در دوران 
با کسوت  را  رویاهایش  بازیکنی خود کسب کرده است،   حال 

سرمربی در تیم السد جستجو می کند.
»برانکو ایوانکویچ« سرمربی فعلی الاهلی عربستان نیز که در 

۲ دوره قبل این مسابقات با تیم پرسپولیس ایران به نیمه نهایی 
و فینال رسیده بود،   حال با این تیم عربستانی به دنبال کسب 
جام است که قطعا حضور او و منصوریان به جذابیت این رقابت 

ها خواهد افزود.
  »روی فاریا«  سرمربی الدحیل قطر، »رزوان لوچسکیو« سرمربی 
و  النصرعربستان  ویتوریا«  سرمربی  »روی  عربستان،  الهلال 
»موریس شاتین«   سرمربی الوحده امارات نیز دیگر سرمربیان 
سرشناس این دوره از رقابت های لیگ قهرمانان در منطقه غرب 

آسیا هستند.
علیرضا منصوریان: 

برای کسب بهترین نتیجه به زمین مسابقه پا می گذاریم
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن گفت: تیم الاتحاد تغییراتی داشته  

و بازیکنان خارجی خوبی جذب کرده  است.
علیرضا منصوریان، سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن در نشست 
خبری پیش از بازی با الاتحاد اظهار کرد:  فرصت اینکه فصل را 
شروع کنیم و در این بازی حساس شرکت کنیم را نداشتیم، با این 

حال بازی های دوستانه خوبی را پشت سر گذاشته ایم.
او درخصوص حریف عربستانی اظهار کرد: تیم الاتحاد را کاملا 
زیر نظر داشتیم و بازی های دوستانه این تیم در انگلستان را دیدیم 
و  تغییراتی داشتند  آن ها  آنالیز خوبی داشتیم.  این لحاظ  از  و 

بازیکنان خارجی خوبی جذب کرده اند.
منصوریان ادامه داد: ما هم بازیکنانی را جذب کردیم و تغییرات 
داشتیم و چند بازیکن در روزهای اخیر به ما اضافه شدند. افتخار 
بزرگی است که نماینده مردم ایران هستیم و مهمترین مصاف های 

فوتبال ایران را ذوب آهن در مرداد ماه دارد. ما نماینده و پرچمدار 
ایران در رقابت های آسیا هستیم و نهایت تلاش ما و بازیکنان این 
است که بازی خوبی را مقابل تیم خوب الاتحاد به نمایش بگذاریم 
و با صعود به مرحله بعد به حمایت های مردم عزیر ایران پاسخ 

مثبت بدهیم.
 سرمربی تیم ذوب آهن یادآور شد: ما نماینده ایران هستیم و باید 
از کیفیت های فوتبال ایران و ذوب آهن و همچنین از نام ذوب آهن و 
چیزی که مردم ایران به آن دل بستند صیانت کنیم. مطمئنا انرژی 
که آن ها برای ما انرژی می فرستند و به ما انگیزه می دهند. ما 
قدردان آن ها هستیم و مانند دیدارهای گذشته برای کسب بهترین 

نتیجه به زمین مسابقه پا می گذاریم.
حدادی فر: در ذوب آهن از خودگذشتگی موج می زند

قاسم حدادی فر، کاپیتان تیم فوتبال ذوب آهن در نشست خبری 
پیش از بازی با الاتحاد، گفت: من و سایر بازیکنان ذوب آهن از 
اهمیت این بازی کاملا آگاه هستیم . اینکه از طرف مردم ایران، 
هواداران و رسانه ها انرژی خوبی دریافت کنیم برای ما بسیار حائز 
اهمیت است و خوشبختانه در یکی دور روز اخیر کاملا این انرژی 

را دریافت کردیم.
او اضافه کرد: می دانیم دعای خیر مردم و هواداران همراه ما 
است و از طرفی می دانیم که با چه تیمی بازی داریم و از کیفیت 
انجام  و  خوب  خارجی  بازیکنان  جذب  با  آن ها  آگاهیم.  آن ها 
بازی های دوستانه با تیم های خوب انگلیس و برپایی اردو در این 

کشور، با آمادگی کامل به مصاف ما می آیند.
حدادی فر در خصوص وضعیت آب و هوایی دبی و بازی در این 
شرایط افزود: ما اینجا چند بازی کردیم و با شرایط آب و هوایی 
غریبه نیستیم. از طرفی در بازی های تدارکاتی این نکته را مدنظر 
قرار دادیم و دیدار با فولاد خوزستان یکی از این دیدارهای تدارکاتی 
بود. ما یک تیم حرفه ای هستیم که باید بهترین کیفیت را ارائه 
بدهیم. شرایط آب و هوایی شاید تا حدودی تاثیرگذار باشد اما در 
عزم و اراده ما تاثیری ندارد و ما نهایت تلاش مان را انجام می دهیم.
او ادامه داد: با توجه به اینکه لیگ ایران و عربستان هنوز شروع 
نشده دو تیم از این حیث با شرایط یکسانی به مصاف هم می روند. 
این بازی مصاف انگیزه ها، تلاش ها و از خودگذشتگی هاست که 

در تیم ما موج می زند.

لیگ قهرمانان فوتبال آسیا؛

ذوب آهن تنها نماینده ایران در مصاف با غول های آسیا

هوشنگ نصیرزاده:

 حضور بانوان در ورزشگاه ها اثرات فرهنگی 
مثبتی دارد

مدیرعامل پیشین ماشین سازی می گوید باید شاخص هایی که برای تجهیز استادیوم 
اعلام شده، در ورزرشگاه ها لحاظ شود و بعد از اجرایی شدن این مساله مسابقات لیگ 

برتر برگزار می شود.
هوشنگ نصیرزاده، آشنا به مسائل حقوقی و مدیریتی ورزشی در یک برنامه تلویزیونی 
درباره حضور بانوان در ورزشگاه ها گفت: فیفا یک ماده در اساس نامه دارد که در آن 
می گوید فدراسیون های عضو در فیفا نباید هیچ تبعیض نژادی و جنسیتی داشته باشند. 
این یعنی بانوان باید در ورزشگاه حضور داشته باشند. حاکمیت هم می خواهد امنیت 
تماشاگران را تامین کند. نامه هم از فیفا آمده که در آن ما باید در بازی های فوتبال خصوصا 
در بازی ها ملی اجازه حضور بانوان را بدهیم. فدراسیون به تنهایی تصمیم گیرنده این 
مساله نیست و وزارت ورزش هم باید در این مساله دخالت داشته باشد، چون این مساله 
حاکمیت است. باید شبهات برطرف شود و امنیت برقرار شود. حدس من این است که اگر 

بانوان به ورزشگاه  بیایند، اثرات فرهنگی مثبتی داشته باشد.
او درباره تاخیر مسابقات لیگ برتر گفت:  شورای امنیت کشور در دستور العملی گفته 
و  باید ورزشگاه ها به صندلی شماره دار، گیت ورودی و دوربین مدار بسته در داخل 
خارج ورزشگاه و بلیت الکترونیک مجهز شوند تا امکان شناسایی تماشاگر در ورزشگاه 
وجود داشته باشد. این برای تمام باشگاه های لیگ برتر ابلاغ شده و بعد از اجرایی شدن 
این مساله مسابقات برگزار می شود. ما کلا دقیقه نودی هستیم و همه چیز را به روز آخر 
می گذاریم اما نکته این است که ما کارهای سخت را به نسبت کارهای آسان سریع تر انجام 

می دهیم و اگر بگویند که ظرف یک هفته استادیوم باید درست شود، درست می شود.
نصیرزاده افزود: هیچ ورزشگاهی تا به حال اعلام آمادگی نکرده است. این شاخص هایی 
که مطرح شده، دقیقا همان شاخص هایی است که در کنفدراسیون فوتبال آسیا هم وجود 

دارد و به وقوع پیوستن این مساله، اتفاقات خوبی را رقم خواهد زد.
وی درباره تاریخ شروع مسابقات لیگ برتر گفت: تاریخی برای شروع مسابقات وجود 
ورودی  گیت  یک  نفر  هر ۶۵۰  و  است  مهمی  بسیار  مساله  ورودی  گیت های  ندارد. 
می خواهد اما می گویند برای ۱۵۰۰ نفر هم یک گیت وجود داشته باشد خوب است 
درحالی که ورزشگاه ها به سرعت پر می شود و قبلا موجب می شد تا تماشاگر شب قبل 
بازی بیاید و در ورزشگاه  بخوابد. در حال حاضر، ورزشگاه های امام رضا، فولاد آرنا، یادگار 

امام و نقش جهان دارند فرایند آماده سازی خود را طی می کند.

امید عالیشاه:

مقایسه کالدرون با برانکو درست نیست
بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس گفت: کالدرون می داند به تیم بزرگی آمده و برای آشنایی 

با وضعیت بازیکنان هر روز فیلم بازی های قبلی پرسپولیس را می بیند.
 امید عالیشاه درخصوص وضعیت تیم پرسپولیس پس از برگزاری چند بازی دوستانه 
گفت: با توجه به اینکه ما در اردوی ترکیه نتوانستیم بازی های دوستانه انجام دهیم به 
همین دلیل نیاز مبرمی به انجام بازی های دوستانه در تهران داشتیم و به همین خاطر 
در جام شهدا حضور پیدا کردیم و دو بازی در این رقابت ها انجام دادیم. در هفته ای که 
گذشت هم دو بازی دیگر انجام دادیم و قرار است این هفته در دو بازی تدارکاتی دیگر به 
میدان برویم چرا که آقای کالدرون برای شناخت هر چه بیشتر بازیکنان پرسپولیس نیاز به 
بازی های تدارکاتی بیشتری دارد و از طرف دیگر بازیکنان پرسپولیس هم برای رسیدن به 
آمادگی بیشتر باید بازی کنند. خوشبختانه در بازی های تدارکاتی نتایج خوبی هم گرفتیم 

و امیدوار هستم با ادامه این روند روز به روز شرایط بهتری داشته باشیم.
وی در خصوص اینکه یکی از بازیکنان پیکان مدعی شده بود تیم کالدرون از تیم برانکو 
بهتر است،  افزود: به نظر من مقایسه کردن اصلا خوب نیست چرا که هر مربی خصوصیات 
خاص خودش را دارد و نمی توان همه را با هم مقایسه کرد. هر مربی تفکرات خودش را دارد 
و آقای برانکو تیمش را یک طور به زمین می فرستاد و آقای کالدرونهم با تفکر دیگری تیمش 
را روانه زمین می کند. این مقایسه کردن ها اصلا مناسب و درست نیست اما مهم این است 

که پرسپولیس به موفقیت برسد و بقیه مسائل خیلی اهمیت ندارد. 
عالیشاه در باره اینکه رابطه او با کالدرون چگونه است،  تصریح کرد: به هر حال آقای 
کالدرون شناخت خوبی از پرسپولیس داشته و هر روز می بینم که با لب تاپ بازی های 
گذشته پرسپولیس را مرور می کند تا به خوبی با بازیکنان و توانایی های آنها آشنا شود. او 
می داند که به یک تیم بزرگ آمده و می  داند که مسئولیت همه ما بالاست و به همین دلیل 
در ابتدا سعی می کرد بازیکنان را بشناسد و حالا کار به شرایطی رسیده که او به خوبی با 

شرایط پرسپولیس آشنا شده و می تواند ما را به موفقیت های زیادی برساند.
بازیکن تیم پرسپولیس در مورد وضعیت بدنی بازیکنان این تیم هم اظهار داشت: 
خوشبختانه به خاطر انجام بازی های تدارکاتی از نظر بدنی در شرایط خوبی هستیم و با 

انجام این بازی ها در روزهای آینده می توانیم به شرایط بهتری هم برسیم. 
وی در مورد تاخیر به وجود آمده در لیگ برتر ادامه داد: این بلاتکلیفی برای همه بد است 
و امیدوارم که هر چه زودتر قرعه کشی لیگ برگزار شده و تاریخ آغاز مسابقات مشخص 
شود. این بلاتکلیفی برای همه بد است و باید هر چه زودتر برنامه کامل مسابقات مشخص 

شود تا بتوانیم بر اساس آن برنامه ریزی کنیم. 

سجادانوشیروانی: 

استعدادیابی در ایران بی نتیجه است
 دارنده مدال نقره بازی ها المپیک ۲۰۱۲ لندن گفت: معمولا در ایران استعدادیابی با 

سر و صدای زیادی برگزار می شود اما نتیجه آن هیچگاه مناسب نبوده است.
»سجاد انوشیروانی« اظهار داشت: در مورد وزنه برداری و فدراسیون اطلاعی ندارم و 
پیگیر تیم های ملی نیز نیستم. در شرایط کنونی مشغول کارهای دانشگاهی هستم و در 
کنار کارهای دانشگاهی به شاگردهایم نیز خواهم رسید، شاگردهایی که دوست دارند در 

رشته وزنه برداری مشغول باشند.
سرمربی پیشین تیم ملی در پاسخ به این سوال که تربیت شاگرد در زمینه استعدادیابی 
است یا نه افزود: آنچه در ذهن دارم و باید به صورت عینی و تجربی پیاده شود با چشم 
انداز کنونی ورزش ایران فاصله دارد. اگر طرح یا برنامه ای برای استعدادیابی ارائه کنم 
کسانی که از جنس ورزش نیستند دلیلی برای رد آن دارند. حتی مردم عادی نیز می دانند 
استعدادیابی به صورت نمادین برگزار خواهد شد. استعدادیابی به صورت قشنگ برگزار 

می شود و هزینه های زیادی در بر دارد اما برون دادی نخواهد داشت.
کاندیدای کرسی ریاست فدراسیون گفت: سال گذشته یک برنامه استعدادیابی برگزار 
شد اما سوال من این است که برون داد آن چه بود؟ وی با بیان اینکه در حال حاضر به 
هیچ همکاری فکر نمی کنم و پیگیر اعتراض به نتایج انتخابات هستم، عنوان داشت: 
من در مورد وزنه برداری هیچی نمی دانم و عنوان المپیک تنها عنوان شخصی برای من 
است و خود را کارشناس خطاب نمی کنم تا چالش ایجاد نشود. »سجاد انوشیروانی« وزنه 
بردار دسته سنگین وزن ایران مدال نقره بازی های المپیک لندن را در کارنامه دارد. وی 
مدتی سرمربی تیم ملی وزنه برداری بود. انوشیروانی در کنار »علی مرادی« و »محمدرضا 
آخوندی« یکی از سه مدعی جدی کرسی ریاست فدراسیون وزنه برداری به شمار می رفت 

که در نهایت با ۱۱ رای نتوانست موفقیتی کسب کند.

پرویزبرومند:

استقلال یک دروازه بان دیگر می خواهد
 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: آبی پوشان هر چند »سید حسین حسینی« را در 
لیگ نوزدهم درون دروازه دارند اما تیمی همچون استقلال برای موفقیت نیازمند ۲ دروازه 

بان آماده است.
»پرویز برومند« اظهار داشت: استقلال برای این که درون دروازه در لیگ نوزدهم با 
مشکلی روبرو نشود به یک دروازه بان دیگر نیاز دارد. »سید حسین حسینی« دروازه بان 
خوبی است و شایستگی های فنی زیادی دارد اما تیمی همچون استقلال به ۲ دروازه بان 
آماده نیاز دارد. دروازه بان اسبق استقلال خاطرنشان کرد: این تیم در لیگ برتر، لیگ 
قهرمانان آسیا و جام حذفی، دیدارهای حساسی را پیش رو دارد و تجربه ثابت کرده برای 
ماندن در کورس در مسابقات فشرده و پر فشار در هر پست چند بازیکن آماده باید حضور 
داشته باشند. برومند تصریح کرد: سید مهدی رحمتی برای استقلال زحمات زیادی 
کشیده است و می توانست در استقلال به فعالیت خود ادامه دهد، اما برخی از اتفاقات 
باعث شد تا از جمع آبی پوشان جدا شود. وی تاکید کرد: استقلال در لیگ نوزدهم کار 
سختی را پیش رو دارد و باید با تیم های سرسختی برای قهرمانی تلاش کند. البته امیدوارم 
بر خلاف سال های گذشته آبی پوشان تهرانی این بار به موفقیت برسند. پیشکسوت 
استقلال در پایان گفت: استراماچونی مربی خوبی است و در این مدت نظم و انضباط را به 

تیم برگردانده است. او باید همین روش را تا پایان ادامه دهد.

سازمان لیگ فوتبال اعلام کرد :
لیگ برتر فوتبال ۱۵ مردادماه قرعه کشی می شود

 سازمان لیگ فوتبال اعلام کرد که نوزدهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه 
های کشور ۱۵ مردادماه قرعه کشی می شود.

»حیدر بهاروند« رییس سازمان لیگ روز یکشنبه با تایید این خبر افزود: مراسم قرعه 
کشی نوزدهمین دوره لیگ برتر روز سه شنبه ۱۵ مرداد ۹۸ در شهر مشهد برگزار می شود.
وی گفت: شروع مسابقات لیگ به ایجاد الزامات ایمنی و امنیتی در ورزشگاه ها، شماره 
دار شدن صندلی ها، فروش الکترونیکی بلیت مسابقات، نصب گیت ها و دوربین های 

مداربسته در ورزشگاه ها بستگی دارد.
زمان قرعه کشی رقابت های لیگ در حالی تعیین شد که هنوز استانداردسازی در 
ورزشگاه های قائم شهر مازندران، مسجد سلیمان بوشهر و پارس جنوبی جم به پایان 

نرسیده است. همچنین دیگر ورزشگاه ها نیز در حال تکمیل این فرایند هستند.

بررسی علل رفتار اعتراض آمیز ورزشکاران و مربیان ایرانی

کنترل هیجان ضعف بزرگ ورزش ایران
عضو کمیسیون روانشناسی کمیته ملی المپیک با اشاره به 
اینکه پرداختن به تئوری توطئه به جای شناخت علل اصلی رفتار 
ورزشکاران، مربیان و عوامل فنی ورزش ایران همواره وجود دارد، 

گفت: ضعف کنترل هیجانی در ورزش ایران مشهود است.
دکتر خسرو حمزه در مورد آفت اعتراض در ورزش ایران که به 
رده های پایه ورزش نیز سرایت کرده و به طور مثال موجب شد 
تا با اعتراض کشتی گیر تیم ملی نوجوانان ایران در رقابت های 
کرد:  اظهار  برود،  دست  از  ایران  ملی  تیم  قهرمانی  جهانی، 
به  را  مشکلات  منشاء  بتوانیم  که  است  این  مسئله  مهم ترین 
درستی تشخیص دهیم. متاسفانه در ورزش ایران بسیاری از 
مباحث اصلی از جمله اعتراض ورزشکاران، مربیان و عوامل فنی 
ناشی از عوامل ذهنی و روانی است درحالی که همواره سعی بر 
این است که به جای پرداختن به مسائل واقعی، به عوامل بیرونی 

نظیر توطئه و نفوذ رقبا بپردازیم.
*ضعف کنترل هیجانی در ورزش ایران

وی ادامه داد: در مورد کشتی گیر تیم ملی نوجوانان نیز باید 
اعلام کنیم که کنترل هیجانی این کشتی گیر ضعیف بوده است 
درحالی که باید از همان ابتدا چه در خانواده، مدرسه و باشگاه 
و چه تیم ملی به ورزشکاران آموزش های لازم در این رابطه داده 

شود.
عضو کمیسیون روانشناسی کمیته ملی المپیک با اشاره به 
ایران  ورزش  مختلف  بخش های  در  داوران  به  اعتراض  این که 
شاهد  کرد:  اظهار  است،  شده  تبدیل  شایع  موضوع  یک  به 
اعتراضات متمادی در رشته های ورزشی از جمله فوتبال، والیبال، 
کشتی، فوتسال و سایر رشته های ورزشی هستیم و بسیاری از 
قهرمانان علی رغم ظرفیت های بالای فنی اما مدیریتی بر رفتار 
چه  و  مثبت  هیجانات  چه  نمی توانند  و  ندارند  خود  هیجانی 

هیجانات منفی خود را کنترل کنند.
*لزوم ایجاد ساختارهای مناسب آموزشی

حمزه ادامه داد: مساله مهم دیگر که باید با ایجاد ساختارهای 
مناسب آموزشی هرچه سریع تر در دستور کار ورزش ایران قرار 
گیرد، ارائه آموزش های لازم به ورزشکاران، مربیان و سایر عوامل 
فنی است؛ آموزش هایی که نه تنها در ارتباط با کنترل هیجان 

بلکه در مورد مسائل مختلفی از جمله خشم، استرس و سایر 
مسائلی که موجب بروز کنش ها و واکنش های منفی می شود، 

است.
وی با بیان این که باید ضمن پذیرفتن نقایص و مشکلات موجود 
از پرداخت تئوری توطئه دوری کنیم، خاطر نشان کرد: عدم 
کنترل هیجان پاشنه آشیل ورزش ایران است و متاسفانه تا زمانی 
که از پذیرفتن نقایص و دلایل اصلی مشکلات دوری کنیم در 
مسابقات آتی نیز شاهد اتفاقات مشابه خواهیم بود و این مساله 

کماکان حل نشده باقی می ماند.
*تفاوت اسطوره و ستاره و انتقاد از اسطوره سازی نادرست

رییس کمیسیون ورزشی انجمن روانشناسی ایران در ادامه با 
اشاره به این که متاسفانه الگوسازی و اسطوره سازی نامناسب در 
ورزش ایران شکل گرفته و بعضا رسانه ها در این رابطه نقش دارند، 
گفت: نگاه رسانه به ورزش و ورزشکاران دارای اخلاق بسیار مهم 
است و در هیچ کجای دنیا به ورزشکاران و قهرمانانی که رفتارهای 

ناهنجار دارند پاداش داده نمی شود؛ منظور از پاداش در این 
حوزه توجه رسانه ای به رفتارهای ناهنجار یک ورزشکار است و 
متاسفانه در کشور ما تا حد بسیاری به ورزشکاران دارای رفتارهای 
ناهنجار توجه می شود و همین مساله الگو سازی نامناسبی را در 

ورزش برای ورزشکاران رده سنی پایین شکل می دهد.
حمزه ادامه داد: موفقیت ورزشی به جای خود محترم است 
اما اینکه یک ورزشکار چه رفتاری را از خود بروز می دهد، چگونه 
هیجانات خود را کنترل می کند و چه روشی را برای زندگی خود 
انتخاب کرده است از جمله مسائل مهمی است که باید به آن 
توجه کرد. حتی لباس پوشیدن، حرف زدن و دیگر رفتارهای 
یک ورزشکار بسیار مهم است و اسطوره فردی است که هم از نظر 
فنی و هم از نظر اخلاقی ویژگی های مناسبی دارد و نباید با یک 

ورزشکار که به عنوان ستاره مطرح است یکی باشد.
وی با بیان این که ورزشکاری همچون حمید سوریان که از نظر 
مرغوبیت مدال برترین ورزشکار ایران است شخصیت دلپذیری 

دارد، اظهار کرد: هرچند حمید سوریان به عنوان یک انسان 
عاری از نقص نیست اما علی رغم موفقیت های بی شمار هرگز 
دچار خودشیفتگی نشده و رفتار نامناسبی در سطح جامعه نشان 

نداده است.
*قهرمان پروری بیجا در ورزش و رسانه های ایران

رییس کمیسیون ورزشی انجمن روانشناسی ایران با اشاره به 
این که قهرمان پروری بی جا در ورزش و رسانه های ایران شکل 
گرفته که موجب شده شاهد خودشیفتگی برخی از ورزشکاران 
باشیم و این گونه الگوسازی نامناسب برای ورزشکاران در رده های 
سنی شکل بگیرد، گفت: مساله مهم دیگر فرهنگ قالب در یک 
کشور است و این که مردم آن سرزمین چه نگاهی به گرفتن حق 

و حقوق خود دارند.
حمزه افزود: دیگر نکته حائز اهمیت مقوله "فلسفه" در ورزش 
است، در سایر کشورها اصولی برای مربیان تعریف شده و در راس 
آنها فلسفه ورزشی وجود دارد؛ این که موفقیت و هدف در ورزش 
جای خود را دارد اما برد و باخت همه چیز نیست و نباید به هر 
شکل پیروز میدان شد، در حالی که تلاش ۱۰۰ درصدی برای 
کسب موفقیت در راس آموزش ها تعریف شده است اما هرگز 

رفتارهای نابهنجار مورد توجه قرار نمی گیرد.
وی با اشاره به فینال رقابت های لیگ قهرمانان اروپا در سال 
از  نفر  مرگ ۳۸  شاهد  رقابت  این  در  گفت:  میلادی،   ۱۹۸۵
طرفداران تیم یونتوس بودیم  درحالی که لیورپول در پایان قهرمان 
شد، اما پس از پایان این مسابقه تیم های انگلیسی به مدت چند 
سال از حضور در رقابت های لیگ قهرمانان اروپا منع شدند و در 
حالی که تعدادی از مربیان یوفا بریتانیایی بودند اما هیچ گونه 
مداخله و لابی برای کاهش محرومیت در نظر گرفته شده اعمال 

نشد. 
پایان  در  المپیک  ملی  کمیته  روانشناسی  کمیسیون  عضو 
ورزش  در  انضباطی  احکام  صدور  از  انتقاد  با  صحبت هایش 
ایران، بیان کرد: پس از هر حکم انضباطی شاهد اعمال فشار از 
سوی نمایندگان، استانداران و مسئولان فدراسیون های مختلف 
هستیم که این مساله موجب شده هرگز حکمی به درستی اعمال 

نشود و همواره مشکلات در پس داد و ستدها باقی بماند. 

روز  چند  از  بعد  یوونتوس  کاپیتان 
غیبت به خاطر آسیب دیدگی دوباره به 

تمرینات تیمش بازگشت.
یوونتوس  از  بوفون  جدایی  از  بعد 
جورجو  به  تیم  این  کاپیتانی  بازوبند 
کیه لینی رسید. این مدافع باتجربه از 
بازیکنان کلیدی و تاثیر گذار یوونتوس 
در  لیخت  زوج دی  و  به شمار می آید 
خط دفاعی یووه خواهد بود.کیه لینی 
به خاطر آسیب دیدگی که داشت نتوانست یوونتوس را در تور آسیایی همراهی 
کند و چند دیدار دوستانه تیمش را از دست داد.باشگاه یوونتوس از بازگشت این 
مدافع باتجربه به تمرین این تیم خبر داد که این خبر خوبی برای هواداران و کادر 
فنی این باشگاه ایتالیایی به شمار می آید.یوونتوس در دیدار نخست خود در فصل 
جدید رقابت های سری A به مصاف پارما خواهد رفت اما قبل از این دیدار باید 
در یک بازی دوستانه جذاب و جساس به مصاف اتلتیکو مادرید برود.یووه ۸ سال 
پیاپی است که قهرمانی در سری A را به دست می آورد که این یک رکورد در تاریخ 
فوتبال ایتالیا است. این تیم با هدایت ساری خود را آماده نهمین قهرمانی پیاپی خود 

می کند و با توجه به بازیکنانی که در اختیار دارد کار سختی پیش رو ندارد.

باشگاه منچستر یونایتد برای جذب 
دیبالا حاضر است که حقوق سالانه ۱۱ 

میلیون پوند را به او پرداخت کند.
گذشت  که  فصلی  در  دیبالا  پائولو   
یوونتوس  در  نتوانست عملکرد خوبی 
داشته باشد. حضور کریستیانو رونالدو 
دیبالا  تا  باعث شد  انتظارات  برخلاف 
افت محسوسی داشته باشد و یووه هم 
را در فهرست فروش خود  بازیکن  این 

قرار داده است. منچستر یونایتد مشتری جدی دیبالا است و کوریره دلو اسپورت 
ایتالیا نوشت که این باشگاه انگلیسی با خواسته مالی دیبالا موافقت کرده است تا 

این مهاجم آرژانتینی در آستانه پیوستن به شیاطین سرخ باشد.
 به نوشته کوریره دلو اسپورت دیبالا برای پیوستن به یونایتد درخواست حقوق 
سالانه ۱۱ میلیون پوند را دارد که این درخواست با موافقت باشگاه یونایتد همراه 
شده است.دیلی میل هم نوشت که باشگاه منچستر یونایتد برای جذب دیبالا رقم 
حقوق سالانه ۱۰ میلیون پوند را پیشنهاد داد که با مخالفت مدیر برنامه های این 
بازیکن همراه شد و همین باعث شده تا شیاطین سرخ این رقم را برای راضی کردن 

این بازیکن بالا برند.

دیدار  از  پس  سولسشایر  اوله گنار 
منچستریونایتد و میلان اعلام کرد که پوگبا در 

تیمش خواهد ماند.
به دنبال امضای  رئال مادرید  در حالی که 
است  ساله   ۲۲ بیک  د  فان  با  قرارداد 
منچستریونایتد درها را برای فروش پل پوگبا 
بست. اوله گنار سولسشایر پس از پیروزی برابر 
المللی قهرمانان گفت:  بین  میلان در جام 
شکی ندارم پوگبا تا پایان تابستان در یونایتد 

خواهد ماند.
سرمربی منچستریونایتد درباره غیبت بازیکن فرانسوی در این دیدار اظهار کرد: او را 
برای این بازی فرانخواندم. پس از تمرین با او صحبت کردم و در شرایط خوبی قرار نداشت. 
مطمئن هستم به زودی به تمرینات باز خواهد گشت. آسیب دیدگی ندارد. تنها درد داشت 
و نمی خواستیم در رابطه با او ریسک کنیم. در دیدار برابر چلسی )هفته اول لیگ برتر 

انگلیس( باید در شرایط خوبی قرار داشته باشد.
سرمربی نروژی در حالی این اظهارات را بیان کرد که رسانه های بریتانیایی مدعی هستند 
دلیل سفر نکردن پوگبا به ولز، وضعیت جسمانی اش نبود و او با توجه به تمایل رئال مادرید 

برای امضای قرارداد دوست ندارد دیگر در یونایتد بازی کند.

رفتن پوگبا به رئال مادرید منتفی شدموافقت یونایتد با خواسته دیبالابازگشت کیه لینی به تمرینات یووه

معاون مستعفی باشگاه استقلال در روزهای اخیر صحبت هایی انجام داده که ابهامات زیادی 
را راجع به استقلال لیگ هجدهم ایجاد کرده است؛ ابهاماتی که هیات مدیره این باشگاه هیچ 

توضیحی راجع به آن نداده است.
از سوی  این که استعفایش  از  باشگاه استقلال پس  پیشین  علی خطیر، معاون ورزشی 
امیرحسین فتحی، مدیرعامل این باشگاه مورد قبول واقع شد، موارد قابل تاملی را در یک 
کنفرانس خبری و گفت وگوی تلوزیونی عنوان کرد که نشان از وضعیت عجیب و پرحاشیه 

استقلال در لیگ هجدهم می داد.
یکی از موارد مهمی که معاون مستعفی باشگاه استقلال در صحبت هایش مطرح کرد، تصمیم 
باشگاه درباره وینفرد شفر، سرمربی وقت استقلال بود. خطیر درباره این موضوع، ابتدا عنوان 
کرد که او از فروردین ۹۸ استارت مذاکره با استراماچونی را زده  است؛ درست زمانی که هفت 
هفته از لیگ برتر باقی مانده بود، استقلال در کورس قهرمانی بود و هنوز امید به صعود از 

گروهش در لیگ قهرمانان داشت.
خطیر زمانی که با سوالی درباره این موضوع مواجه شد، توضیح داد: آن زمان کسی متوجه 
مذاکرات من با استراماچونی نشد. ضمن این که در جلسه اسفندماه هیات مدیره باشگاه مصوب 

شد که شفر حتی در صورت قهرمانی در لیگ برتر، در پایان فصل از استقلال جدا شود.
این توضیح خطیر - که هنوز از سوی هیات مدیره استقلال تایید یا تکذیب نشده است - نشان 
از تصمیمات عجیب مدیریتی استقلالی ها در لیگ هجدهم می دهد. این تصمیم هیات مدیره 
در صورت رسوخ به تیم، اولا، باعث به هم ریختن تمرکز سرمربی تیم می شد، چون او مطمئن بود 
که با وجود داشتن قرارداد و حتی قهرمانی در لیگ برتر، قراردادش در پایان فصل فسخ می شود. 

دوما، بازیکنان، دیگر در اختیار سرمربی استقلال نبودند و به حرف های او گوش نمی دادند.
در مجموع اگر چنین تصمیمی از سوی هیات مدیره استقلال گرفته شده باشد و اعضای تیم 

از آن خبردار بودند، مدیران استقلال ضربه بزرگی به بدنه تیم زده بودند.
هم چنین خطیر در صحبت هایش به مورد دیگری اشاره کرد که مربوط به کامران منزوی، عضو 
هیات مدیره باشگاه استقلال بود. معاون مستعفی باشگاه استقلال در کنفرانس خبری اش 
گفت که منزوی در فروردین ماه نام چند بازیکن را به عنوان بازیکنان خروجی اعلام کرده که 
شامل پژمان منتظری، خسرو حیدری، مهدی رحمتی، علی کریمی، فرشید باقری، روزبه 

چشمی بود.
منزوی تاکنون این ادعای خطیر را تایید یا تکذیب نکرده است و تنها گفته "آقای خطیر، 
شال گردنت در دفترم جا مانده، بیایید و آن را بگیرید!" شال گردنی که هنوز مشخص نیست کنایه 
از چه دارد و خطیر هم در توضیح آن گفته که شال گردنش در جلسه فروردین ماه هیات مدیره در 

دفتر منزوی جا مانده ولی برای پس گرفتنش به دفتر او نمی رود.
پاسخ کنایه آمیز منزوی به ادعای خطیر، هیچ چیزی را برای هواداران استقلال مشخص نکرده 
و هواداران منتظر این هستند که بدانند آیا عضو هیات مدیره باشگاه شان به جای سرمربی تیم 

درباره فهرست خروجی تصمیم گیری کرده است یا نه؟
ظاهرا علی خطیر هرچه بیش تر صحبت می کند، به ابهامات استقلال بیش تر اضافه می کند؛ 

ابهاماتی که باشگاه استقلال توضیحی راجع به آن نداده است.

تیم کوهنوردی آبفای قم به قله ۴۰7۵ متری شیرکوه در استان یزد صعود 
کرد.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، تیم کوهنوردی 
آبفای قم در ادامه صعود به قلل مرتفع ایران، قله ۴۰7۵ متری شیره کوه در 

شهرستان تفت استان یزد را درنوردید.
تیم کوهنوردی شرکت آب و فاضلاب را در این صعود، علی جان صادق 
پور مدیرعامل و آقایان حسین محمدی، محمدمهدی علیزاده، رضا غفاری، 

جاسب زنگنه اینانلو، ناصر رضایی پور و جواد خوش لقا همراهی  کردند.
شیرکوه بلندترین قله استان یزد با ارتفاع ۴۰7۵ متری از سطح دریا، در 
جنوب غربی شهرستان تفت و در فاصله ۵۰ کیلومتری یزد واقع شده است و 

امتداد شمالی رشته کوه زاگرس به شمار می رود.
 یادآور می شود کوهنوردان آبفای قم در یک سال اخیر به قله های دماوند، 

سبلان، برف انبار، علم کوه، شهباز، توچال و ویلی جیا صعود کردند.

معاون مستعفی هرچه بیش تر صحبت می کند ابهامات بیشتر می شود
چالش سکوت هیات مدیره استقلال مقابل ابهامات خطیر

صعود تیم کوهنوردی آبفای قم 
به قله شیرکوه
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آقای فیلسوف چگونه با مخالفانش کنار خواهد آمد ؟

علی لاریجانی
سوژه اختلاف اصولگرایان  

 علی لاریجانی هنوز به صراحت درباره احتمال حضورش در انتخابات مجلس 
یازدهم و ریاست جمهوری، حرفی نزده  است. با این وجود، به نظر می رسد حمایت 
او از دولت روحانی و مراوده اش با برخی اصلاح طلبان، حالا سوژه اختلاف اصولگرایان 

تندرو با او شده  است.
از حدود یک سال قبل، خبرهایی درباره احتمال کاندیداتوری علی لاریجانی در 
انتخابات ۱۴۰۰ که حالا نزدیک به ۱۲ سال است بر صندلی ریاست مجلس شورای 
اسلامی تکیه زده ، مطرح شد. سید حسین نقوی حسینی، نماینده اصولگرای مجلس 
دهم در گفت وگوی خود با برنامه اینترنتی رودررو خبر داده بود: اینکه آقای لاریجانی 
اراده اش بر این است که در انتخابات ۱۴۰۰ کاندید ریاست جمهوری شود، یک چیز 

قطعی است. از اقدامات و فعالیت ها و رفت وآمدهایش مشخص است. 
غلامرضا مصباحی مقدم، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام هم به روزنامه آرمان 
گفته بود: آقای لاریجانی قطعاً در آینده سرنوشت سیاسی کشور، نقش تعیین کننده ای 
ایفا خواهد کرد. البته سخن بنده به معنای آن نیست که ایشان قصد دارند در انتخابات 
ریاست جمهوری شرکت کنند یا خیر. احتمال دارد ایشان پس از پایان دوران ریاست 
مجلس دوباره به عنوان نماینده در انتخابات مجلس حضور داشته باشند و ریاست 

مجلس آینده را نیز در اختیار بگیرند.
علی مطهری، نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی هم به شفقنا گفته 
 بود: هر چند آقای لاریجانی صراحتاً نمی گوید که کاندیدای ریاست جمهوری در سال 

۱۴۰۰ است، اما این احتمال را رد نمی کند.
محمدرضا باهنر، فعال سیاسی اصولگرا و رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری در 
گفت وگو با نامه نیوز در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا لاریجانی در مجلس آینده هم 
رئیس خواهد ماند، اظهار کرده: اگر خود آقای لاریجانی اصلًا در انتخابات شرکت کنند.

با این حال، رئیس فعلی مجلس، حدود سه ماه قبل در همایش بزرگداشت روز 
معلم در دانشگاه تربت حیدریه احتمال حضورش در انتخابات ۱۴۰۰ را تکذیب کرد 
و در واکنش به اشاره علیرضا حسینی، استاندار خراسان رضوی مبنی بر احتمال 
کاندیداتوری او در انتخابات ریاست جمهوری گفت: استاندار با مطلبی که بیان کردند، 

قصد جان ما را دارند، ما در این وادی نیستیم.
* پایداری ها؛ مخالفان سرسخت علی لاریجانی

در حالی که گمانه زنی ها برای احتمال کاندیداتوری علی لاریجانی تقویت شده 
 است، برخی اصولگرایان سر ناسازگاری با او برداشته اند و وحدت جبهه اصولگرایی 
دچار چالشی جدی شده  است. محمدرضا باهنر به نامه نیوز گفته  است که تیپ 
دکتر لاریجانی بالاخره کاملًا در جریان اصولگرایی تعریف می شود. ولی اینها از آقای 

لاریجانی در شورای وحدت دعوت نکردند که باید تلاش کنیم ان شاءالله حل شود.
باهنر درباره اختلافات پایداری ها با سایر اصولگرایان و لاریجانی گفته است: اگر 
پایداری فکر کند که خودش جدا یک مغازه باز کند مثلًا می تواند توفیق داشته باشد، 
حتماً به جریان اصولگرایی ضربه می زند، ولی نتیجه اش هم توفیق پایداری نخواهد بود. 
آن طور که ابوالقاسم رئوفیان، فعال سیاسی اصولگرا به ایرناپلاس گفته اصولگرایانی 
که منسوب به جمنا هستند، صد در صد با نامزدی آقای لاریجانی مخالف هستند. از 
اصولگرایان پایداری هم که چیزی باقی نمانده   است و تنها سه نفر مدعی اند که عقبه ای 
ندارند. البته جبهه پایداری که حدود هفت درصد از مجلس دهم را به خود اختصاص 

داده، اعلام کرده که در انتخابات مجلس آینده با لیست مستقل حاضر خواهد شد.
اکنون باید دید که لاریجانی، برای شرکت در دو انتخابات آینده، چگونه با مخالفانش 
کنار خواهد آمد. آیا هزینه کنار گذاشتن پایداری ها را می پردازد و به سراغ اصلاح طلبان 

خواهد رفت یا با اصولگرایان معتدل تر همراه خواهد شد؟
* حضور در فهرست اصلاح طلبان 

ناصر ایمانی، فعال سیاسی اصولگرا به ایرنا گفته  است: درباره آقای لاریجانی و طیف 
لاریجانی باید به چند نکته اشاره کرد. نکته اول این است که ایشان به دلیل وضع 
نامطلوب اصلاح طلبان در افکار عمومی، تمایلی برای همراهی دوباره با آنها ندارد و به 
همین دلیل، بازگشت به اصول گرایی برایشان گزینه محتمل است که البته این باعث 

ریزش رأی های طیف لاریجانی خواهد شد. 
مقصود ایمانی از موضوع همراهی دوباره با اصلاح طلبان، اشاره به حضور نام 
لاریجانی در فهرست مورد حمایت اصلاح طلبان قم در انتخابات مجلس دهم است. 
البته لاریجانی در این انتخابات مورد حمایت جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، تشکل 

ریشه دار اصولگرا نیز بود.
این فعال سیاسی اصولگرا معتقد است: نکته دوم درباره جریان لاریجانی هم به 
حساسیت ویژه شخص علی لاریجانی به جریان موسوم به پایداری ربط پیدا می کند. 
در واقع اگر قرار بر هم نشینی اصول گرایان با پایداری چی ها باشد، قطعاً لاریجانی حاضر 
به حضور در فهرست اصول گرایی نخواهد بود و اگر هم یا اصول گراها پایداری را کنار 
بزنند یا آنها خودشان از اصول گرایان جدا شوند، گمان نمی کنم علی لاریجانی مشکلی 

برای پیوستن به شورای وحدت اصول گرایان داشته باشد.

جدیدترین اختلاف دولت و مجلس به هیئت عالی حل اختلاف قوا ارجاع شد

حل اختلاف در بلاتکلیفی ریاست
 بیش از هفت ماه از درگذشت آیت الله سیدمحمود هاشمی شاهرودی می گذرد، اما 

هنوز یکی از صندلی های او خالی است.
صندلی های او در شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام را با حکم رهبر 
انقلاب صادق آملی لاریجانی پر کرد، اما هنوز گزینه جایگزین او در هیئت عالی حل 
اختلاف و تنظیم روابط قوای سه گانه مشخص نشده است. با این حال، اختلاف جدید 
دولت و مجلس بر سر لزوم گزارش سالانه رئیس جمهوری به نمایندگان، به این هیئت 

بدون رئیس ارجاع شده است.
سید محمود هاشمی شاهرودی از زمان تشکیل هیئت عالی حل اختلاف و تنظیم 
روابط قوای سه گانه، یعنی از سال ۹۰ ریاست آن را برعهده داشت و سال ۹۵ که رهبر 
انقلاب حکم اعضای آن را برای پنج سال دیگر تمدید کرد، او نیز در مقام ریاست هیئت 
عالی حل اختلاف و تنظیم روابط قوای سه گانه ابقا شد. محمدحسن ابوترابی فرد، امام 
جمعه موقت تهران، مرتضی نبوی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، عباسعلی 
کدخدایی، سخنگوی شورای نگهبان و سیدصمد موسوی خوشدل از مسئولان حقوقی 

دفتر رهبر انقلاب چهار عضو دیگر این هیئت هستند.
* اختلاف احمدی نژاد با برادران لاریجانی

با افزایش اختلاف ها میان دولت محمود احمدی نژاد، با برادران لاریجانی در قوای 
مقننه و قضاییه، هیئت عالی حل اختلاف و تنظیم قوای سه گانه با دستور رهبر معظم 
انقلاب شکل گرفت. هرچند وجود چنین نهادی در قانون اساسی پیش بینی نشده 
است، اما بند هفت اصل ۱۱۰ قانون اساسی »حل اختلاف و تنظیم روابط قوای 
سه گانه« را از وظایف و اختیارات رهبر معظم جمهوری اسلامی معرفی کرده است. 
آیت الله خامنه ای در سال ۹۰ با تشکیل هیئت عالی حل اختلاف و تنظیم روابط 
قوای سه گانه، اختیاری را که قانون اساسی به ایشان داده است، به این هیئت پنج 

نفره تفویض کردند.
* موارد اختلافی در دولت احمدی نژاد

در زمان تشکیل این هیئت، اختلافات فزاینده بین دولت محمود احمدی نژاد و 
مجلس شورای اسلامی بر سر سرپیچی رئیس دولت از ابلاغ و اجرای قوانین مصوب 
مجلس در جریان بود. از جمله مهم ترین موضوعاتی که در دولت اصولگرای احمدی نژاد 
به این هیئت ارجاع شد، برنامه پنجم توسعه، بودجه سال ۹۱، مکاتبات معاونت نظارت 

مجلس با دولت و همچنین هدفمندی یارانه ها بود.
* نظر منفی درباره مینو خالقی

هیئت عالی حل اختلاف و تنظیم روابط قوای سه گانه پس از اختلاف میان شورای 
نگهبان و دولت بر سر حضور مینو خالقی، منتخب مردم اصفهان در مجلس نیز وارد 
میدان شد، اما نتیجه آن، پذیرش نظر شورای نگهبان و در نهایت، جلوگیری از ورود 

منتخب مردم اصفهان به بهارستان بود.
* موارد اختلافی در دولت روحانی

با حضور دولت حسن روحانی در پاستور، اختلاف میان قوای سه گانه کاهش یافت، 
اما به صفر نرسید و هیئت عالی حل اختلاف و تنظیم قوای سه گانه دو موضوع برای 
بررسی داشت؛ لایحه جامع وکالت و قانون حمایت  از آمران به معروف  و ناهیان از منکر 
دو موضوعی است که دولت حسن روحانی با قوه قضاییه و قوه مقننه درباره آنها به 
اختلاف برخورد. این هیئت درباره لایحه جامع وکالت حق را به دولت داد، اما درباره 
قانون حمایت  از آمران به معروف  و ناهیان از منکر که دولت مخالف اجرای آن بود، 

حق را به مجلس نهم داد.
* بررسی اختلاف جدید در هیئت عالی حل اختلاف بدون حضور رئیس

در روزهای اخیر نیز در پی اختلاف دولت دوازدهم با مجلس شورای اسلامی بر 
سر لزوم گزارش سالانه رئیس جمهوری به نمایندگان، بار دیگر نام هیئت عالی حل 
اختلاف و تنظیم روابط قوای  سه گانه به میان آمده و این هیئت قرار است نظر نهایی 
را درباره اختلاف جدید بین دولت و مجلس بدهد. اما رئیس جدید هیئت عالی حل 
اختلاف و تنظیم روابط قوای سه گانه بعد از درگذشت آیت الله هاشمی شاهرودی هنوز 
تعیین نشده و معلوم نیست جلسات این هیئت قرار است چگونه و به ریاست چه 

کسی برگزار شود؟ 

نکتـه

ویـژه

سخنگوی دولت گفت: تهاجم بی سابقه و تحریم ناشیانه ظریف 
در حقیقت تهاجم به یک شخص نیست، تهاجم به بنیادهای دولت- 

ملت ایران است.
»علی ربیعی« پیش از ظهر روز  یکشنبه در نشست خبری در 
جمع خبرنگاران با اشاره به تاریخ انتخابات در ایران گفت: انتخابات 
دوازدهم مرداد ۱۳۵۸ اگر چه نخستین انتخابات آزاد در تاریخ 
ملت ایران نبود، اما بدون تردید کامل ترین و آزادترین انتخابات در 
جغرافیای منطقه بود.سخنگوی دولت افزود: بی سبب نیست امروز 
همین الگوی دولت - ملتی که شکل گرفت، با نخستین انتخابات 
آزاد و انتخاب های پس از آن، دولت - ملتی که بر مبنای قانون 
اساسی است، دائما در معرض تهاجم بی امان آمریکا قرار گرفته 
است.وی افزود: از کودتای ۲۸ مرداد تا دهه های بعدی مشاهده 
کردیم که ایالات متحده آمریکا همواره پایه های سیاست خارجی 
خود را در منطقه ما به تعبیر بر شن های روان یعنی بر سست ترین 
حکومت های استبدادی و بحران زا بنا کرده است و اساسا با دولت 
- ملت برخاسته از رای مردم سر به خصومت گذاشته است.ربیعی 
یادآورشد: تهاجم بی سابقه و تحریم ناشیانه به ظریف در حقیقت 
تهاجم به یک شخص نیست، تهاجم به بنیادهای ملت- دولت ایران 
است. آمریکا می خواهد القا کند که در ایران یک ملت و یک دولت و 
یک نمایندگی واحد ملی وجود ندارد. اما این تهاجم چنان ناشیانه و 
چنان نسنجیده است که جامعه مدنی ما پیشتازانه پشت سر ظریف 
و در حقیقت پشت سر دولت-ملت حقوقی و قانونی ایران ایستاد و 
متحد شد. ربیعی خاطرنشان کرد: تحریم ظریف توسط آمریکا نشان 
می دهد که آمریکا هنوز از اعتیاد و بیماری مزمن و جان سخت 
کودتا گرایی رها نشده است و هنوز هم نوع جدیدی از کودتاگرایی 
در هیات حاکمه آمریکا جاری  است و امروز دوباره همان ذهنیت 
کودتایی را می بینیم که در پس تحریم ظریف عمل می کند.وی 
یادآورشد: خوشحالیم که قدرت جامعه مدنی ما به اندازه ای است که 
حمایت از ظریف، حمایت از دولت و ملت و حمایت از تمام نهادهای 
حاکمیتی در برهه های مختلف در مقابل زورگویی های آمریکا را به 
دنبال داشته است و امروز هم این جامعه پیشتاز مقاومت در مقابل 

زورگویی آمریکا شده است.
* آمریکا با تحریم ظریف خودش را دیپلماسی محروم 

کرده است
وی با بیان این که این اقدام آمریکا خلاف همه روندهای 
دیپلماتیک اتفاق بی سابقه ای هم در تاریخ دیپلماسی جهان است، 
تصریح کرد: اینکه دولتی دائماً ادعای مذاکره کند و بعد وزیر خارجه 
همان کشور را که دعوت به مذاکره می کنند تحریم کنند اگر 
مضحک نیست پس چیست؟ در دیدار با یک سناتور از او دعوت 
می کنند که به ملاقات بیاید و سپس او را تحریم می کنند. وی اضافه 
کرد: به اعتقاد ما این تحریم نشان می دهد که سیاستمداران کاخ 
سفید موضوعات را قدری هم شخصی کردند، این ادعا از روزی که 
این تیم در آمریکا به قدرت رسید و در مورد ظریف صحبت هایی را 
بیان کردند کاملًا حسادت های کودکانه و شخصی هم در آن نمایان 
بود. ربیعی گفت:  آمریکا ظریف هراسی و همچنین هراس از منطق 
و سخنان محکمه پسند وی را به نمایش گذاشته که ریشه در 
تلاش آنها برای القای دو دولتی در ایران دارد. اما آمریکا باید بداند از 
نظر دولت جمهوری اسلامی ایران ظریف مسئول سیاست خارجی،  
دیپلماسی عمومی، دیپلماسی امنیتی و هر مسیر دیپلماتیکی است 
که باید از مسیر وی بگذرد. همه مسیرها باید از طریق ظریف بگذرد.  
وی یادآورشد: این که آمریکایی ها ظریف را تحریم کردند خودشان 

را از گفت و گو و دیپلماسی محروم کرده اند.
* ظریف معتمد نظام و رهبری است

سخنگوی دولت افزود: خلاف اظهارات تفرقه افکنانه ترامپ 
ظریف معتمد نظام و رهبری است. ایستادن سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی و ستاد کل نیروهای مسلح و ارتش و از همه بیشتر و مداوم 
تر رهبری معظم انقلاب در پشتیبانی ظریف، یکپارچگی ملی ما 
علیه کاخ سفید را نشان می دهد.ربیعی گفت: این اقدام آمریکا، 
وحدت داخلی ما را تشدید کرده است و واکنش منفی جامعه 
جهانی را هم در پی داشته و سازمان ملل متحد هم این اقدام 
را نکوهش کرده است،  اتحادیه اروپا و بسیاری از کشورها اعلام 
کرده اند که این تحریم ها را به رسمیت نمی شناسند. داخل هیات 
حاکمه و میان احزاب آمریکا هم مناقشه بر سر این تحریم شکل 
گرفته است.وی یادآورشد: از این پس این تحریم یک نماد و سندی 
محکم بر ناکامی آمریکا در منزوی سازی ایران هم تبدیل شده و 
صدای ظریف به مثابه زبان گویا و توانمند، قوی تر و پر طنین تر از 
گذشته شنیده خواهد شد.سخنگوی دولت خاطر نشان کرد: اخیرا 
هم شاهد حمایت مقام معظم رهبری برای چندمین بار از ظریف 
بوده ایم که این حمایت ها هم نشان دهنده تحلیل نادرست کاخ 

سفید از تحولات داخلی ایران است.
* در تامین کالای اساسی مردم کمبودی نداریم

ربیعی گفت: با متمرکز شدن اختیارات بازرگانی در قائم مقامی 
وزرات صمت، گزارشی ارائه شد و در روزهای آینده، نرم افزاری 
قیمت های صد قلم کالای اساسی که برای زندگی مردم ضروری 

است؛ به طور روزانه به اطلاع مردم خواهد رساند. سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان قیمت های قابل قبول در صد قلم کالا را اعلام می 
کند تا مردم در صورت تخلف بتوانند در این سامانه اعلام شکایت 
کنند. شکل بازرسی ها »اسنپی« خواهد بود و نزدیک ترین بازرس 
به مرکز تخلف مراجعه خواهد کرد.  سخنگوی دولت با اشاره به 
بررسی موضوع تامین کالاهای اساسی در نشست امروز هیات 
دولت، تاکید کرد: کالای اساسی به منظور مصرف و ذخیره برای 
سال ۹۸ چه از داخل و چه از خارج کاملا خریداری شده و هیچگونه 
کسری برای کالای اساسی در سال ۱۳۹۸ نخواهیم داشت.  وی 
درباره قول پیگیری ارزهای اختصاص یافته به وزارتخانه ها هم 
گفت: وزرات جهاد کشاورزی ۷۰ درصد، وزرات بهداشت ۲۳ درصد، 
وزرات صمت ۶ درصد و وزرات ارشاد ۱ درصد ارز دریافت کرده اند.  
ربیعی ادامه داد: با پیگیری های صورت گرفته مشخص شد در 
بخش جهاد کشاورزی خوشبختانه ۱۰۰ درصد کالاهایی که به آن 
ها ارز اختصاص داده شده بود؛ وارد کشور شده و موجود است. فاصله 
ای که با بانک مرکزی دارد به دلیل مفاصا حساب و اسناد ترخیص 
یا اسناد کشتی هاست که با تاخیر انجام می شود.سخنگوی دولت 
افزود: در بخش جهاد کشاورزی این اطمینان وجود دارد که کالاها 
وارد کشور شده اند و این موضوع کاملا قابل رصد است. به علت 
تحریم زمان مفاصا حساب ها طولانی شده که این منطق هم از 
سوی وزارتخانه زیربط و بانک مرکزی قابل قبول است.  ربیعی با 
اشاره به تشکیل کمیته ارزهای تخصیصی در هر وزراتخانه گفت: 
کمیته اصلی ارزهای تخصیصی توسط آقای همتی تشکیل شده 
است.  سخنگوی دولت ادامه داد: ارزی که برای واردات لاستیک 
اختصاص داده شده بود به طور کامل رصد و سفارش های آن 
عملیاتی شده است و مشکلی وجود ندارد.  وی گفت: ارز تخصیص 
داده شده به وزارت ارشاد هم مشخص است و نگرانی از پیگیری و 
رد ارزی نداریم.  ربیعی با اشاره به تصمیم دولت در برخورد قضایی 
با متخلفان ارزی توضیح داد: از وزیر بهداشت سپاسگزارم که کمیته 
زیربط تشکیل دادند و بر اساس آخرین آمار برای تجهیزات پزشکی 
از یک میلیارد و ۴۲۴ میلیون دلار، ارز اختصاص یافته در سال ۹۷، 
فقط ۲۲۶ میلیون دلار آن  در حال بررسی است و بررسی های آن 
کامل نشده است.  سخنگوی دولت درباره ارز اختصاص یافته به دارو 
هم گفت: یک میلیارد و سیصد میلیون دلار که برای واردات بوده و 
۵۵۰ میلیون برای واردات کارخانه های تولیدی بوده است که بعد از 
تجهیزات پزشکی، ارز دارو هم دنبال خواهد شد.  وی افزود: با دقت 
وزارت بهداشت پنج پرونده تعلل هم به دادگاه معرفی خواهد شد 
که جزییات آن را وزیر بهداشت اعلام می کند.  ربیعی خاطرنشان 
کرد: همانگونه که تضمین دادیم و اعلام کردیم حتی از یک سنت 
ارز دولتی هم عدول و غفلت نخواهد شد و با دقت تمام رسیدگی 

خواهیم کرد.
* استفاده از رانت تحصیلی مذموم است

ربیعی درباره طرح معاون حقوقی قوه قضاییه درباره »عدم 
تحصیل فرزندان مسئولان کشور در خارج« گفت: البته معاون قوه 
قضاییه دیدگاه شخصی خود را اعلام کرده اند، اما اگر هر طرحی به 
قانون تبدیل شود قابلیت اجرا خواهد داشت و ما نیز خود را بر اجرای 

آن موظف می دانیم و تبعیت خواهیم کرد.
سخنگوی دولت با تاکید بر مبارزه و جلوگیری از استفاده از رانت 
افزود: هر کسی از یک فرصت برای تحصیل در خارج از کشور و 
یا در بورس های داخل کشور به صورت رانت استفاده کرده باشد 
مذموم است. وی گفت: اگر فرزند یکی از مسئولان امکان و فرصت 
پیدا کند که به خارج از کشور برود و بورس بگیرد و تحصیل کند؛ 
اگر هر کسی که می شناسد و مطلع است اسامی را اعلام کند، 

قابلیت پیگرد دارد.

سخنگوی دولت گفت: گونه های مختلف رانت را تجربه کردیم 
رانت بورسیه های تحصیلی از سنت هایی نادرستی بود که وجود 
داشت بورس های تحصیلی که دانشجویان چند ترم در خارج از 
کشور ثبت نام می کردند و پس از آن به داخل انتقال پیدا می کردند 

که هیچ کدام آنها درست و زیبنده نیست.
وی افزود: تحصیل فرزندان مسئولان با استفاده از رانت مذموم 
است که باید همین الان هم برخورد شود؛ از جنبه امنیتی این 

موضوع می تواند برای هر کسی در هر جایی اتفاق بیافتد.
سخنگوی دولت تصریح کرد: این طرح از طرف معاون قوه 
قضاییه چون به شکل رسمی اعلام نشده است و من از دیدگاه وی 
کاملا مطلع نیستم باید طرح به صورت رسمی بیان و ارسال شود تا 

بر اساس جزییات بتوانیم نظر بدهیم.
* قائل به مذاکره برای گرفتن عکس یادگاری نیستیم

درباره دعوت سناتور  به سوالی  پاسخ  در  سخنگوی دولت 
آمریکایی از ظریف برای دیدار با ترامپ در کاخ سفید گفت: بگذارید 
جزئیات این دیدار را ظریف فردا در نشست مطبوعاتی که خواهند 
داشت بیان کنند.وی افزود: بدون پیش شرط های گفته شده مبنی 
بر قطع تروریسم اقتصادی در هیچ کجا مذاکره ای با آمریکا صورت 
نخواهد گرفت. این نخستین بار نیست که ترامپ، ایران را دعوت به 
مذاکره کرده است اما ما قائل به مذاکره برای گرفتن عکس یادگاری 
نیستیم.ربیعی با اشاره به خروج دولت ترامپ از تعهدات فراوان بین 
المللی دولت آمریکا خاطر نشان کرد: هیچ تضمینی وجود ندارد که 
با آمریکا مذاکره ای انجام شود و کاخ سفید باز هم از دیدگاه خودش 
بر نگردد. این نوع مذاکره چه از طرف ظریف و چه هر فرد دیگری 
که فقط برای دیده شدن است، قابل قبول نیست. اگر آمریکایی ها به 
دنبال مسائل داخلی خودشان چون انتخابات و چشم و هم چشمی 
های داخلی هستند، ما اسیر آن ها نخواهیم شد.ربیعی تاکید کرد: 
ما مسیر هر کسی که می خواهد به میز مذاکره برگردد را قبلا اعلام 

کرده ایم که قطع تروریسم اقتصادی و تحریم های ظالمانه است.
سخنگوی دولت در توضیح شائبه ای که ایرانی ها برای مذاکره 
منتظر بازگشت دموکرات ها به قدرت هستند، افزود: برای ما فرقی 
نمی کند سرنشین آن »خانه پوشالی« تیم دموکرات یا جمهوری 
خواه باشد در هر صورت ما بر اساس اصول و منافع خودمان صحبت 

خواهیم کرد.
ربیعی درباره علت خشم آمریکا از ظریف هم گفت: فکر می کنم 
بخشی از خشم گروه ترامپ از ظریف به خاطر این است که آن ها 
تصور می کنند چرا او با دموکرات ها مذاکره کرد، با ما مذاکره انجام 
نمی کند. باور نمی کنید گاهی اوقات رفتارهایی در سطح کشورهای 
قدرتمند دیده می شود که انگار داستان های کودکانه در حال رخ 
دادن است. کشورهای قدرتمند اینگونه دنیا را به بازیچه می گیرند و 
به خاطر اختلافات داخلی خودشان بسیار خون ها و فراوان حق ها 

را در دنیا پایمال می کنند.
* دولت بدون مداخله از افزایش مشارکت در انتخابات 

مجلس حمایت می کند
ربیعی درباره ایجاد فضای رقابتی برای افزایش مشارکت سیاسی 
مردم گفت: وزیر کشور از مدت ها قبل رایزنی با گروه های مختلف 
سیاسی را به صورت مجزا شروع کرده است و جلساتی هم داشته 
است.سخنگوی دولت افزود: دولت از برگزاری انتخابات با مشارکت 
بالا حمایت می کند و حتما وجود سلائق مختلف نشاط و پویایی 
انتخابات را و حتی در این شرایط نشان دهنده قدرت همه برابر یاوه 

گویی های آمریکا است.
وی با اشاره به برگزاری انتخابات ۱۲ مرداد ۱۳۵۸ گفت: در آن 
انتخابات همه گروه ها و احزاب، مشارکت داشتند. زنده یاد آیت الله 
طالقانی بیشترین رای را آورد و بقیه رای های پایینی داشتند، اما 

در انتخابات حضور داشتند.ربیعی بیان کرد: دولت از دیدگاه های 
مختلف که در چهارچوب قانون اساسی و نظام جمهوری اسلامی 
اعتقاد دارند و فعالیت می کنند استقبال می کند.وی تاکید کرد: 
دولت بدون هیچ مداخله ای از برگزاری پر شور انتخابات مجلس با 
مشارکت بیشتر مردم حمایت می کند، وزیر کشور نیز مانند دوره 
های گذشته ماموریت دارد و تلاش هم می کند تا تنوع بیشتری از 

گروه های سیاسی، در انتخابات حضور داشته باشند.
* برای شناسایی دهک های پردرآمد شفاف عمل می 

کنیم
ربیعی درباره شناسایی و حذف سه دهک پر درآمد جامعه از 
دریافت یارانه ها گفت: طبق قانون بودجه شناسایی و حذف افراد 
پر درآمد وظیفه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است. در سال 
های قبل نیز بر اساس پایگاه اطلاعاتی رفاه ایرانیان حدود ۵ میلیون 
نفر در سه دهک بودند که شناسایی و حذف شدند البته تعدادی 
هم اشتباه شده بود که اصلاح شد، اما تعداد زیادی حذف شدند.وی 
با بیان اینکه در خصوص شناسایی و حذف دهک ها شفاف عمل 
می کنیم گفت: الان هم اگر افراد پر درآمدی در  شناسایی شوند از 
دریافت یارانه حذف خواهند شد.   اگر بر اساس شاخص ها موارد 

دیگری شناسایی شود، شفاف اعلام می شود.
* حساب عربستان و امارات جداست

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که تغییر رویکرد امارات می 
تواند در کاهش تنش های منطقه ای تاثیر داشته باشد و این که 
می تواند منجر شود که عربستان هم مسیر مثبتی را در گفت و گو 
با ایران باز کند، گفت: همیشه از حسن همجواری و فعالیت برای 
تقویت مناسبات میان کشورهای همسایه استقبال کردیم.   یکبار 
اعلام کردیم و باز اعلام می کنیم که حساب امارات و عربستان را از 
آمریکا جدا می دانیم و معتقدیم کشورهایی که در منطقه هستیم 
می توانیم امنیت منطقه را خودمان ایجاد کنیم.  سخنگوی دولت 
ادامه داد: ما از اظهاراتی که مقام های دولت عربستان سعودی 
داشتند استقبال می کنیم منتها منتظر اقدامات عملی برای این 
اظهارات هستیم. پا پیش گذاشتن با اقدامات عملی، ایران هم از آن 
استقبال خواهد کرد.وی گفت: ما از قطعنامه هایی که برای امنیت 
صیادی صورت می گیرد و همچنین از سایر موافقتنامه هایی که 
برای پیشرفت روابط دوجانبه هم باشد استقبال می کنیم.  ربیعی 
تاکید کرد: اگر هر برنامه ایی برای امنیت کشتیرانی در منطقه هست 
ما در آن مشارکت می کنیم و خودمان را مسئول امنیت می دانیم و 
ایران خود را به عنوان یک کشور بزرگ و پرقدرت برای امنیت خلیج 

فارس و آبراه های منطقه می داند.
* استدلال دولت در هیات حل اختلاف قوا متقاعد کننده  بود

ربیعی درباره تشکیل هیات حل اختلاف قوا و بررسی نامه 
رئیس جمهوری به رهبری گفت: این هیات تشکیل شده است 
و  لعیا جنیدی معاون حقوقی رئیس جمهوری و حسینعلی امیری 
معاون پارلمانی رئیس جمهوری به عنوان نمایندگان دولت در 
جلسات شرکت می کنند.  وی به گزارش معاون پارلمانی رئیس 
جمهوری اشاره کرد و افزود: حجت الاسلام والمسلمین ابوترابی به 
عنوان نماینده رهبر معظم انقلاب در این جلسات حضور دارند که 
با حوصله به استدلال های نمایندگان دولت گوش کرده اند که 
جای قدردانی دارد.ربیعی بر دیدگاه دولت مبتنی بر قانون اساسی 
تاکید کرد و افزود: نباید بر آن چه که در قانون اساسی شامل سوال 
و استیضاح و نحوه اجرای آن مصرح شده است، چیزی اضافه شود.  
وی گفت:  قانونی اساسی کشور برای اعمال نظارت مجلس بر دولت 
در درون خود ظرفیت دارد و از طرفی نباید موجب سست شدن 
نظام های اداری شود.  ربیعی گفت: بیان نظرات، سوال و استیضاح 
حق مجلس است اما هر  گزارش سالانه و ارائه برنامه برای سال 
بعد به مجلس، وزارتخانه ها را برای تدوین گزارش بنا به احترامی 
که برای مجلس قائل هستند، از برنامه ریزی و اجرای آنها بازخواهد 
داشت.سخنگوی دولت اظهار داشت: هیات حل اختلاف هنوز نظر 
خود را بیان نکرده است، اما نمایندگان دولت ضمن تشکر از سعه 
صدر سایر نمایندگان در هیات، معتقدند که نظر و استدلال های 

دولت در این جلسات متقاعد کننده بوده است.
 * عده ای غیرمنصفانه در مقابل ظریف موضع گیری نکنند

وی در پاسخ به سوالی درباره این که برخی چهره های آمریکایی 
اعلام کردند که ظریف حتی توانایی دفاع از خود در برابر تخریب 
یک سریال تلویزیونی را ندارد و نمی تواند حق خود را بگیرد چگونه 
می توانیم با او مذاکره کنیم، گفت: حضور ضد انقلاب در کاخ سفید 
زیاد شده است کاملا احساس می کنم که ادبیاتی که کاخ سفید 
صحبت می کند خیلی به ادبیات صدا و سیمای گروهک ها نزدیک 
شده است.ربیعی افزود: متاسفانه ما از تیرانا تا کاخ سفید تا برخی هم 
که ناآگاهانه در داخل موضع گیری هایی می کنند که منافع ملی 
تضعیف می شود مورد گله است. اما به هر حال احترام به آزادی 
بیان است.وی ادامه داد:  هرچه در تحریم ظریف کنکاش می کنم و 
با دوستان مطلع صحبت می کنم دشمنان به دنبال القاء دو دولتی 
در ایران هستند که از اهداف مهم القایی است که درباره با ظریف 

انجام می دهند.

سخنگوی دولت :

تحریم ظریف تهاجم به بنیادهای دولت- ملت ایران است

نماینـده مجلس هفتـم گفت: ما هنـوز به جایگاه اصلـی اقتصاد پی نبردیم. شـاید 
دلیلـش، دلایـل نظری بوده باشـد، شـاید زیاد از حد روی انسـان ها حسـاب بـاز کردند. 
ایـن تصـور وجود داشـت که با انقلاب اسـلامی همه متحـول، امام و امام زاده می شـوند.

عماد افروغ، جامعه شـناس و نماینده مجلس هفتم، در پاسـخ به این سوال که چرا با 
وجـود برگزاری دادگاه های برخورد با مفسـدان اقتصـادی و صدور احکام و جریمه های 
سـنگین و بعضـا صدور حکـم اعدام، بازهـم باور عمومـی درباره برخورد جدی با فسـاد 
ایجاد نشـده اسـت، به خبرآنلاین گفت: مسـائل مربوط به مشکلات اقتصادی ما یک یا 
دو مولفه ای نیسـت، یعنی در مباحث مربوط به مشـکلات اقتصادی کشـور هم مشکل 
نظـری داریـم هـم عملی. اصولا ما متناسـب  به بافـت، ذات و ماهیت انقلاب اسـلامی، 

نظریه پردازی اقتصادی نکردیم.
* با انقلاب اسلامی همه امام و امام زاده شدند؟ 

وی افزود: همان ابتدا بحث هایی در رابطه با اقتصاد اسـلامی مطرح شـد که خیلی 
سـریع پرونده اش بسـته شـد. یعنی نیامدیم ببینیم اقتصاد چه جایگاهی دارد، شـاید 
دلیلـش، دلایـل نظـری بوده باشـد، شـاید هم بیـش از حد روی انسـان ها حسـاب باز 
کردنـد. پنـداری که با انقلاب اسـلامی همه متحول می شـوند، پنداری که همـه امام و 
امـام زاده می شـوند. نه نظارت هـای کافی صورت گرفت نه نظریه پـردازی صورت گرفت. 
یعنی بحث عدالت اجتماعی تحت الشـعاع خیلی مسـائل دیگر قرار گرفت. این موضوع 
خودش یک پروژه مسـتقل اسـت و بخشـی از آن به قوه قضاییه و برخورد با مفسـدان 

اقتصادی برمی گردد بخشـی از آن به فسـاد اقتصـادی برمی گردد.
نماینـده مجلس هفتم با بیان اینکه فسـاد اقتصادی با فاسـد اقتصادی ارتبـاط دارد 
اما جدایی هم دارند، گفت: متاسـفانه فسـاد اقتصادی در کشـور ریشه ساختاری دارد اما 
فاسـد اقتصادی عاملی اسـت که در این سـاخت بیمار اقتصادی مرتکب فساد می شود. 

بنابراین با این سـاخت باید سـاختاری مبارزه کرد.

* از یک رابطه قدرت - ثروت متکی به نفت رنج می بریم
افـروغ بـا بیـان اینکه، بارها گفته شـده کـه ما از یـک رابطه قدرت-ثـروت متکی به 
اقتصاد نفتی رنج می بریم، خاطرنشـان کرد: تا موقعی که این مقوله هم هسـت، فسـاد 
اقتصادی هم جریان دارد؛ فاسـد اقتصادی هم در چنین زمینه سـاختاری رشد می کند.

وی ادامه داد: حواسـمان باشـد که فاسـد اقتصادی و فسـاد اقتصادی را با هم خلط 
نکنیـم، بایـد بـا هـردو برخورد کـرد اما نباید یکـی را به دیگـری تقلیل داد. سـخت در 
اشـتباهیم اگـر فکـر کنیـم می شـود جامعـه را بـا جابجایی صـرف افـراد اصـلاح کرد. 
یعنـی هـم باید سـاختارها اصلاح شـود هم افـراد صالـح را به کار گماشـت. گیریم که 
بخواهیـم با فاسـد اقتصـادی هم برخورد کنیم اما ریشـه های فسـاد اقتصـادی تنها به 
افـراد بازنمی گـردد و سـاختاری اسـت. از اول انقلاب تاکنون هم هیچ مبارزه سـاختاری  

مخصوصـا از بعد جنگ تاکنـون ندیدیم.
* مردم حق دارند که حس کنند هنوز فساد اقتصادی وجوددارد

ایـن جامعـه شـناس در ادامه افـزود: از نگاه مـن مردم حق دارند که احسـاس کنند 
فسـاد اقتصادی کماکان سـاری و جاری اسـت. چون آنها با زندگی روزمره شـان عجین 
هسـتند و بهتـر از مـا می تواننـد ایـن را درک کننـد. آن هـا وقتی به بـازار مـی روند، به 
تفرجـگاه یـا تفریح مـی روند و هر کاری کـه انجام می دهند، کاملا متوجه این شـکاف 
طبقاتـی و درآمـدی می شـوند. یـا وقتـی به خریـد می روند، وقتـی اول ماه  یـا آخر ماه 
نگاهی به جیب شـان می کنند، بهرحال متوجه می شـوند که دچار محرومیت نسـبی 
شـده انـد و خودشـان را دیگران مقایسـه می کننـد. بنابراین نمی توان این مسـئله را با 

شـعار و نگـرش تک بعدی به فسـاد اقتصـادی این مسـاله را حل کرد.

* سر نخ ریشه ساختاری فساد اقتصادی به دست دولت هاست
افـروغ تاکید کرد: مهمترین مسـاله فسـاد اقتصادی، ریشـه سـاختاری آن اسـت و 

سـرنخ ریشـه سـاختاری هم به دسـت دولت هاسـت. تعارف هم نداریم، دولت ایکس 
و ایگـرگ هـم نداریـم. بحث سـاختاری می کنیـم، در بحث سـاختاری هم می گوییم 
زمـام امـور اقتصـاد نفتـی بـه دسـت دولت اسـت.وی بیـان کرد: تـا موقعی کـه این ها 
اصـلاح نشـود و تعدیـل شـکاف درآمـدی نشـود، کمـاکان حس مـردم این اسـت که 
فسـاد اقتصـادی سـاری و جـاری اسـت. باید اقدام اساسـی  صـورت گیرد و سـرنخ این 
اقـدام اساسـی هـم به حاکمیـت یعنی قـوای مجریه، مقننـه و قضاییه برمی گـردد، تا 
ایـن اقدامـات صـورت نگیـرد و تحولات سـاختاری صورت نگیـرد این حـس بر طرف 

نمی شـود و مایه تاسـف هم اسـت.
* در حکومت اسلامی، عدالت اجتماعی ارزش اولیه دارد نه ثانویه

این اسـتاد جامعه شـناس گفت: به نظر من اگر به مسـائل اقتصادی کشـور توجه 
نشـود، از یـک منظـر بـه انقلاب اسـلامی توجـه نشده اسـت. چون بهرحـال امـام )ره( 
می فرمود که هدف از تشـکیل حکومت اسـلامی، اسـتقرار عدالت اجتماعی اسـت. این 
محور اصلی اسـت و ارزش اولیه هم دارد. ارزش ثانویه ندارد. معمولا می گویند که آزادی 

ارزش ثانویه دارد. 
* هیـچ دولتی بعد از جنگ نیامد ریشـه های سـاختاری غلـط را اصلاح 

کند
افـروغ گفـت: نمی تـوان از عدالـت اجتماعی به عنـوان هدف اصلی غافل شـد. مایه 
تاسـف اسـت. ما کماکان در مسئله عدالت اجتماعی زیر سطح توقعی که مردم داشتند 
هسـتیم. منظور من سیاسـت های شخصی پوپولیستی نیست. سیاسـت های ریشه ای 
اسـت. هیچ دولتی بعد از جنگ نیامد که دسـتی در آن ریشـه های ساختاری غلط ببرد 
و اصـلاح کنـد، مـا را با یک آمایش سـرزمینی روبرو کند و مـا را از اقتصاد نفتـی و اداره 
متمرکـز کشـور دور کنـد.وی در انتهـا بیان کـرد: تا موقعی که این ها هسـت، مطمئن 

باشـید که همین آش اسـت و همین کاسه.

 یک عضو کمیسـیون امنیت ملی و سیاسـت خارجی مجلس شـورای اسلامی معتقد است: تحریم آقای ظریف خلاف عهدنامه مقر 
سـازمان ملل اسـت، چراکه بر اسـاس عهدنامه مقر سـازمان ملل، آمریکا متعهد شـده که حتی دیپلمات  های کشـورهای دشـمن، حق 

آمد و شـد به آمریکا داشـته باشند.
حشمت الله فلاحت پیشه، نماینده مجلس و عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی درباره تحریم محمدجواد ظریف، وزیر 
امـور خارجـه کشـورمان توسـط دولت آمریکا می گویـد: تحریم ظریف موقتی اسـت. این موضوع نشـان دهنده اسـتیصال آمریکایی ها 
در حوزه سیاسـت خارجی اسـت.فلاحت پیشـه مطـرح می کند: آمریکایی ها وقتی معاهـده مقر را امضا کردند، متعهد شـدند که حتی 
دیپلمات های کشـورهای دشـمن خود و حتی کشـورهایی که در جنگ با آمریکا هم هسـتند، حق آمد و شـد به این کشـور را داشـته 

باشـند. اما تحریم جدید آمریکا، خلاف معاهده مقر اسـت.
این عضو کمیسـیون سیاسـت خارجی مجلس با اشـاره به اینکه در نهایت باید درباره این تحریم جدید، تجدیدنظر صورت بگیرد، 
توضیـح می دهـد: ایـن اتفاق نشـان داد کـه آقای ظریف، در رأس سـخنگویان علیه مواضع اقتدارگرایانه ترامپ اسـت و او نشـان داده که 

دیپلماسـی جمهوری اسـلامی ایران، تأثیرگذار بوده  است.

او همچنیـن ادامـه داد: بـه اعتقـاد مـن چـون بخش اعظم رسـانه ها در داخل آمریکا، سیاسـت ترامـپ و پومپئو را رد می کننـد، قرار 
گرفتـن آقای ظریف در لیسـت تحریم، باعث شـده که او بتواند جایگاه بیشـتری در حـوزه عمومی آمریکا برای خود باز کنـد و در داخل 
آمریـکا، توجه بیشـتری به مواضع، نظرات و توییت های ایشـان می شـود. من فکر می کنم آقـای ظریف باید بتواند راهبرد خـودش را در 
قالب دیپلماسـی عمومی، به آن بخش از دنیا که مخالف سیاسـت های ترامپ اسـت، نشـان دهد؛ مهم این اسـت که الان در آمریکا هم 

گوش شنوای بیشـتری خواهد داشت.
فلاحت پیشـه همچنین اضافه می کند: جمهوری اسـلامی ایران، تجربه ۴۰ سـال تحریم را دارد. تحریم دیپلماتیک هم تنها در یک 
صورت جهانی می شـود که در قالب بند تحریم  دیپلماتیک از بندهای ۱۵ گانه از ماده ۴۱ فصل هفتم منشـور ملل متحد، اعمال شـود 

و تا زمانی که یک دیپلمات از این طریق تحریم نشـود، به این معنی اسـت که تحریم نشـده  اسـت.
این نماینده مجلس بر این باور اسـت که آمریکا  خلاف عهدنامه مقر و منشـور سـازمان ملل و کنوانسـیون های مرتبط از ژنو و وین 
عمـل کـرده  اسـت. در شـرایط کنونی که بخـش عمده دنیا نگاه انتقـادی به ترامپ دارنـد و معتقدند که ترامپ، بخش اعظـم دیوارهای 

دیپلماسـی را که دیپلمات های خوشـنام دنیا چیده اند، از میان برداشـته، این اتفاق، فرصتی تازه برای ایران اسـت.

عماد افروغ :

بدون تعارف با فساد اقتصادی ساختاری برخوردکنیم

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی:

تحریم ظریف موقتی است



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir۵۹ معدن الجواهر: ص

پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 32۹0320۹ - 32۹06160 صندوق پستی: 3718۵/44۹۵ 

نشانی:قم ، بلوار شهید صدوقی،  کوچه 21ممیز یک،  پلاک 47 

اذان صبح:4/45 طلوع آفتاب: 6/19 اذان ظهر: 13/12  اذان مغرب: 20/24

ب(
زتا

رو
( 3

ری
شه

هم
پ:  

چا
02

1 -
 44

۵4
۵0

76
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

ت

خداوند، ابراهيم عليه السلام را دوست خود 
نگرفت، جز از آن رو كه ]مهمانان و بينوايان را[ 
اطعام مى كرد و شب هنگام كه مردم در خواب 

بودند، نماز مى خواند

دوشنبه - 14 مرداد 1398- سال بیست و دوم - شماره  4856

اولین جلسه هماهنگی و مشورتی ادارات صباشهر 
به میزبانی شورای اسلامی با حضور مهندس کریمی 
روسای   ، اسلامی  اعضا شورای  و  رئیس   ، شهردار 
با  شهرداری  سالن  در  مسئولین  سایر  و  ادارات 
هدف هم افزایی و هم فکری در راستای خدمت به 

شهروندان برگزار گردید.
مهندس کریمی شهردار صباشهر در این جلسه 
ضمن خیر مقدم به حاضرین در جلسه به موضوعاتی 
اشاره کرد و گفت : ما علاوه بر این جلسه ، جلسه 
ستاد بحران را به صورت مرتب در دستور کار داریم 
به  و  مشخص  ادارات  های  مسئولیت  و  وظایف  و 
موقع پاسخ مکاتبات با برنامه ریزی که انجام شده 
صورت میگیرد و زمانی که نیاز به مشارکت باشد 
همگی همکاری لازم را انجام میدهند . وی افزود : 
در حال حاضر شهرداری ها به بیش از 15 الی 20 
سازمان در خصوص مسائلی از جمله : تامین سرانه 
های ورزشی ، مباحث فرهنگی ، موضوعات امنیتی 
، مواردی که به اداره راه و شهر سازی و وزارت نیرو 
مرتبط است بخشی از باراجرایی را تقبل و کمک 
کرده در صورتی که در شهر های دیگر دستگاه ها از 
اعتبارات سازمانی خود استفاده می کنند. صباشهر از 
تجمع چند محله و روستا تشکیل شده و از سازمان 
ها تقاضا دارم به مقوله آموزش های شهروندی توجه 
ویژه ای داشته باشند و برنامه های خوبی را ارائه 
کنند. لازم به ذکر است تمامی این تلاشها و همکاری 
ها در جهت رضایت مردم می باشد و تقاضای آنها 

به حق است و نمی توان از آن چشم پوشی کرد .
شهردار صباشهرتصریح کرد: در سال 98 بحث 
بستر سازی و پایش تصویری را که اولین قدم می 
روشی  با  و  شده  مشخص  نیز  آن  بودجه  و  باشد 
داد  خواهیم  انجام  کند  می  اعمال  فرمانداری  که 
اورژانس  و  مخدر  مواد  با  مبارزه  ستاد  همچنین 
اجتماعی در راستای پیشگیری از اجاره دادن منازل 
توسط مشاورین املاک به افراد غیر موجه همکاری 
لازم را خواهد داشت و برای معتادان متجاهر برنامه 
خوبی پیش رو داریم و ضمنا برای قطع انشعابات 
محترم  دادستان  مشکل  این  حل  و  مجاز  غیر 
همکاری خوبی دارند ، ساماندهی اماکن متروکه ، 
معابر و محور اصلی را برحسب قانون در دستور کار 

شهرداری قرار دادیم .
زاده  امام  برای  کرد:همچنین  خاطرنشان  وی 
دوستان  که  داریم  شبکه  طراحی  به  نیاز  عبداله 
همکاری اولیه را انجام دادند و همکاران در شورا نیز 
اعتبارات لازم را اختصاص دهند تا این مشکل نیز 
مرتفع گردد ، هم اکنون در صباشهر با چالش آب 

که مسئله کشوری است روبرو هستیم و آبرسانی به 
حریم نیازمند شبکه می باشد و باید از ظرفیت ها 
استفاده کنیم تا با انجام اقدامات لازم در سال جاری 
برای سال آینده مسائل و مشکلات را تا حدی بر 
طرف نموده و با تفکر بر زیر ساختیها سعی بر رفع 

امورات مربوطه نماییم.
در  نیز  صباشهر  اسلامی  شورای  رئیس  شیری 
جلسه هدف از تشکیل شورای اداری را این گونه بر 
شمرد و افزود : ایجاد هماهنگی میان ادارات ، وحدت 
رویه ، اتاق فکر برای حل مسائل و مشکلاتی که در 

سطح شهر با آن روبرو هستیم جهت جلب رضایت 
نسبی مردم میباشد. وی در ادامه گفت : از آنجا که 
در آمد ادارات به صورت کافی نمی باشد با خصوصی 
سازی و مشارکت مردم در بخش سرمایه گذاری می 

توان کمک شایانی به شهروندان ارائه نمود. 
در این جلسه اعضا شورای اسلامی نیز با گفتگو و 
مشارکت این گونه نظرات خود را شفاف بازگو کردند 
: ما نمایندگان مردم هستیم و از ما توقع پاسخگویی 
را دارند و هدف بالا بردن کیفیت خدمات می باشد و 
شورا به عنوان منتخبین مردم دغدغه همه مسائل را 

دارد و باید با استفاده از ظرفیت ها و کمک دستگاه 
ها و ادارات بتوانیم رضایتمندی شهروندان را بوجود 
برای  ها  فرهنگسرا  از ظرفیت  و هم چنین  آوریم 
آموزش و بالا بردن تفکر شهری استفاده و مشارکت 
مردم را داشته باشیم و با اطلاع رسانی های به موقع 
و منظم در جهت داشتن شهری سالم قدم برداریم 
را  دانیم مشکلات شهروندان  برخود وظیفه می  و 

پیگیری نماییم . 
 سپس رئیس حوزه بسیج به دو مقوله امنیتی و 
اجتماعی اشاره و از اجرای برنامه با سمن ها ، معاونت 
اجتماعی ، بنر های پیشگیری ، خدمت رسانی به 
2/000 نفر به صورت رایگان در بحث چشم پزشکی 
برای  کامل  آمادگی  و  گفت  و...  پزشکی  دندان   ،
آموزش را نیز اعلام نمود و رئیس اداره برق در بحث 
تامین روشنایی معابر صحبت های مفیدی ارائه داد 
و رئیس اداره مخابرات درخواست استعلام از اداره 
قبل از شروع گود برداری را خواستار شد تا از قطعی 
برق و آسیب رسیدن به کابل ها جلوگیری شود و 
طرح هایی برای بهبود کیفیت نیز داشت و رئیس 
آبفا افزود : منطقه صباشهر 12500 انشعاب دارد 
و میزان آبی که استعمار می کنیم کافی است مگر 
اینکه با برداشت های غیر مجاز ، خرابی ، فرسودگی 
، قطع آب و ... روبرو شویم وهم چنین وی آمادگی و 
اعتبار لازم برای ساخت مخزن در شهرک مصطفی 
خمینی و مخزن صبا شهر برای سال آتی را اعلام و 
درخواست مساعدت در خصوص زمین مربوطه را 
داشت.همچنین روسای ادارات نیز به بیان نظرات و 
پیشنهاد های خود پرداختند از جمله رئیس کلانتری 
صباشهر موضوعاتی همچون پایش دوربین تصویری 
، ایجاد پارکینگ ، جمع آوری معتادان کارتن خواب ، 
مشاورین املاک ، اماکن متروکه و مخروبه ، روشنایی 
معابر را بازگو کرد و از مهندس کریمی با پیگیری و 

انعقاد قرارداد با کمپ رضوان تشکر ویژه ای نمود.

به میزبانی شورای اسلامی شهر صباشهر برگزار شد 

اولین جلسه هماهنگی و مشورتی ادارات صباشهر 

نامحـرمانه
توقیف ثبت اسناد جعلی یک زمین خواری! 

نماینده مردم قروه و دهگلان در مجلس شورای اسلامی گفت: یک فرد غیربومی از سه سال پیش 
با یک سند جعلی ادعا کرده بود که تمامی زمین های منطقه چاردولی شامل شهر دزج و روستاهای 
قصلان و ناظم آباد متعلق به وی است.علی محمد مرادی اظهار کرد: طی 20 روز اخیر متاسفانه این 
فرد در نقاب خیرخواهانه و با ترفند وقف کردن این زمین ها، سعی در تصرف آن داشت که حتی مراحل 
اولیه در اداره ثبت اسناد و اوقاف هم انجام شده بود که با اعتراض مردم منطقه روبرو شد.نماینده قروه و 
دهگلان در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: این مسئله را هم در تهران و هم در استان کردستان در 
سازمان اوقاف و امور خیریه و ثبت اسناد پیگیری کردیم که خوشبختانه با توجه به حساسیت موضوع 
امروز توانستیم این مسئله را متوقف کنیم.وی در ادامه تاکید کرد: هشدار می دهیم چنانچه افرادی 
معجول در نقاب خیرخواهانه بخواهند آرامش مردم را بر هم بزنند و با وسیله رانت، زمین های مردم را 
تصرف کنند به شدت با آنها برخورد خواهیم کرد و آنها را به دستگاه قضایی و مردم معرفی خوهیم کرد.

وی خاطرنشان کرد: ادعای این فرد کاملا کذب بود و برای ما محرز شده است و اگر چنانچه بخواهند به 
آن ادامه دهند به دستگاه قضایی معرفی می شوند.

سه میلیون تهرانی در معرض فرونشست زمین
دبیر کارگروه ملی مخاطرات طبیعی اعلام کرد که طبق برآوردها در شهر تهران حدود سه میلیون نفر 
در معرض مخاطرات ناشی از فرونشست و فروریزش زمین هستند.دکتر علی بیت الهی در گفت و گو با ایسنا 
درباره اینکه فرونشست و فروریزش زمین با یکدیگر چه تفاوت هایی دارند و شهر تهران در معرض کدامیک 
از این مخاطرات است، اظهار کرد: ما در کشور با دو پدیده مخاطرات زمین شناسی روبرو هستیم که به شدت 
ایمنی شهری ما را تحت تاثیر قرار داده اند. یک پدیده فرونشست و دیگری فروریزش است که باید میان آن ها 
تفاوت قائل شویم. در شهر تهران فروریزش زمین بیشتر مشاهده می شود که از جمله موارد فروریزش زمین 
می توان به فروریزش میدان شهران که با آتش سوزی لوله گاز همراه بود، فروریزش خیابان پیامبر، چند 
فرو ریزش در خیابان مولوی و.. اشاره کرد. طی وقوع این مخاطره چاله هایی به قطر 10 تا 20 متر در سطح 
زمین ایجاد می شود که از خصوصیات آن هم می توان به ناگهانی بودن آن که منجر به ریزش ساختمان ها، 

سقوط خودروها درون چاله، آسیب دیدن خط لوله ها و... می شود، اشاره کرد.

حذف کمیسیون ماده ۱۰۰ برای جلوگیری از دور زدن قانون 
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها در مجلس، معتقد است: تشکیل کمیسیون ملی انتخابات 
به تقویت جایگاه شورا ها و کاهش تخلفات کمک می کند.ابوالفضل ابوترابی با یادآوری بروز تخلفات 
سیاسی و اقتصادی در سایه فقدان نظارت در شورا های شهر و روستا، گفت: نظارت در جریان تایید 
صلاحیت کاندیدای انتخابات شورا های شهر و روستا باید مورد توجه قرار گیرد، بسیاری از فساد های 
شهری مرتبط با کمیسیون ماده 100 است، این کمیسیون به تخلفات وجاهت قانونی می دهد.نماینده 
مردم نجف آباد، تیران و کرون در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: علاوه بر دقت لازم در تایید 
صلاحیت کاندیدای انتخابات شورا های شهر و روستا، قوانین مرتبط با شورا ها باید اصلاح شود تا فضا های 
دور زدن قانون مانند کمیسیون ماده 100 از بین برود. همچنین نظارت بر شورا های شهر و روستا نیز 

باید تقویت شود.

یک مجسمه در تهران گم شد
احمد مسجدجامعی، عضو شورای شهر تهران در تذکری که به مناسبت سالروز مشروطه بیان داشت، 
گفت: در همه شهر ها خانه مشروطه داریم، به غیر از تهران و در شورای شهر دوم قرار بود خانه مدرس 
تملک شود، اما این موضوع محقق نشد و بودجه برای خانه نصیرالدوله اختصاص یافت. مسجدجامعی 
در ادامه در ارتباط با میدان حسن آباد گفت: مرمت این میدان می تواند جهت بهتر شدن پیگیری شود. 
مجسمه ملک المتکلمین در این میدان قرار داشت، ولی پس از مدتی به پارک شهر انتقال یافت و اکنون 
می گویند که گم شده است که باید دستور سریع برای پیگیری این قضیه داده شود. وی خاطرنشان کرد:  
در منطقه کن تنها پل تاریخی آن به ثبت ملی رسید، ولی متأسفانه در سیل اخیر این پل آسیب دید و 

باید برای مرمت و ترمیم آن از سوی شهرداری منطقه اقدامی فوری صورت گیرد. 

»اصلحِ پایداری ها« در رویای ریاست مجلس
نام سعید جلیلی این روز ها در لیست افرادی دیده می شود که نگاهش را از پاستور گرفته و به سمت 
بهارستان دوخته است. سعید جلیلی در جدیدترین تلاش های انتخاباتی اش نه فقط کرسی نمایندگی 
مجلس که حتی ریاست مجلس را هدف قرار داده است. پایداری ها اخیرا خبر از مدلی انتخاباتی داده اند 
و گفته می شود یک سر آن به سرلیستی جلیلی در انتخابات مجلس 98 خواهد رسید. آیا جلیلی همان 

اصلحی که »امکان رأی آوری« را هم برای این جبهه داشته باشد خواهد شد؟

اینکه  به  با توجه  استاندار قم گفت: 
قم مرکز جهان تشیع محسوب می شود، 
گردشگری  توسعه  و  درمانی  توریسم 
سلامت یکی از اولویت های مهم این استان 

به شمار می آید. 
بهرام سرمست روز یکشنبه در حاشیه 
بازدید از مرکز تخصصی و فوق تخصصی 
چشم پزشکی جوادالائمه )ع( قم در گفت وگو 
با خبرنگاران اظهار داشت: این مرکز دارای 
امکانات پیشرفته و ازنظر کادر پزشکی نیز 
از پزشکان بسیار ماهر و زبده است.وی 
بیان داشت: حجت الاسلام والمسلمین سید 
جواد شهرستانی نماینده مرجع عالی قدر 

حضرت آیت الله سید علی سیستانی بانی 
این مرکز بوده و در سطح استان امکانات 
پزشکی خوبی را فراهم آورده و هدف از این 
بازدید نیز قدرانی از خدمات تیم پزشکی، 
حجت الاسلام  آن ها  راس  در  و  خیران 
شهرستانی است.وی پشتیبانی از خیران و 
جامعه پزشکی را وظیفه دولت عنوان کرد 
و افزود: درصد بالایی از مراجعان به این 
مرکز چشم پزشکی را اتباع خارجی به ویژه 
عراقی ها و حتی کشورهای اروپایی تشکیل 
می دهند و برخی آن ها در جریان این بازدید 

از خدمات این مرکز ابراز رضایت کردند.
استاندار قم گفت: وقتی قابلیت ها و 

است  فراهم  استان  پزشکی  زیرساخت 
می توانیم به گردشگری سلامت  امیدوار 
باشیم.سرمست خاطرنشان کرد: قم مرکز 
با توجه به وجود  جهان تشیع است، و 
تجهیزات پیشرفته پزشکی در این استان 
می توانیم برای توسعه گردشگری سلامت 
برنامه های بسیار دوراندیشانه و گسترده ای 

داشته باشیم.
وی بیان داشت: یکی از هدف گذاری ها 
گردشگری  استان  توسعه  راهبرد  برای 
سلامت است و بنا داریم در کنار چنین 
مراکزی هرگونه زیرساخت های لازم ازنظر 
پزشکی و مراکز درمانی را حمایت کرده 

و توسعه دهیم و از اقدام های خیرخواهانه 
حمایت کنیم.استاندار قم در بخش دیگری 
در  سوالی  به  پاسخ  در  از سخنان خود 
استان  ساخت  حال  در  مراکز  خصوص 
فعالیت  درمانی  توریسم  موضوع  در  که 
می کنند، بیان کرد: بیمارستان تخصصی 
قلب قم به همت نماینده آیت الله سیستانی 
در حال تکمیل و بیمارستان هزار تختخوابی 
نیز در حال احداث است و به شدت از سوی 

مدیریت استان حمایت می شود.
نمودن  فراهم  برای  کرد:  اضافه  وی 
گردشگری سلامت مراکز بهداشتی درمانی 

در اولویت استان قرار دارد.

استاندار:

توسعه گردشگری سلامت از اولویت های مهم قم است

سیر نجومی افزایش اجاره خانهکاریکاتور

محمدعلى رجبى

شهردار قم اعلام کرد

ممنوعیت ساخت نمای رومی در قم
شهردار قم گفت :براساس بخشنامه شهرداری و مصوبه کمیسیون ماده 
پنج استان اجرای نماهای موسوم به رومی در شهر قم ممنوع بوده و از 
ارائه پایان کار به ساختمان های با این نماها خودداری می شود.دکتر سید 
مرتضی سقاییان نژاد اظهارداشت : نماهای رومی در برابر خطرات محیطی 
بسیار آسیب پذیر هستند اما چون ازنظر ظاهری زیبایی دارند مورد اقبال 
برخی از شهروندان قرار می گیرند، کمبود الگو و جایگزین به جای نماهای 
رومی یکی از مشکلات معماری و عمران در قم است. شهرداری برنامه 
ریزی های ویژه ای را برای طراحی الگوهای اسلامی و ایرانی معماری و 
شهرسازی آغاز کرده است.سقاییان نژاد افزود: براساس بخشنامه شهرداری 
و مصوبه کمیسیون ماده پنج استان اجرای نماهای موسوم به رومی در شهر 
قم ممنوع بوده و از ارائه پایان کار به ساختمان های با این نماها خودداری 
می شود.وی با اشاره به برنامه ریزی شهرداری برای کنترل و نظارت بر 
اجرای نماهای ساختمانی در شهر قم، اظهار کرد: فضای شهرسازی و 
معماری قم باید متناسب با جایگاه این شهر به عنوان ام القرای جهان تشیع 
و فضای معنوی و در عین حال آب و هوای آن باشد.شهردار قم به بخشنامه 
شهرداری برای ممنوعیت اجرای نماهای موسوم به رومی در شهر، اظهار 
کرد: این مساله در کمیسیون ماده پنج نیز تصویب شده و مراحل اجرایی آن 
نیز ابلاغ و آغاز شده است.سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه نظارت بر روند اجرای 
نماها در ارائه پایان کار به شهروندان اجرا می شود، افزود: براساس قانون و 
ضوابط شهری برای ساختمان هایی که این موارد را رعایت نکنند پایان کار 
صادر نمی شود.وی با بیان اینکه شهرداری برنامه های ویژه ای برای بهبود 
شرایط معماری و شهرسازی در قم مد نظر دارد، گفت: ما در چند بخش 
برنامه هایی را آغاز کردیم تا بتوانیم مدیریت مطلوبی بر روند ساخت و ساز و 
اجرای نماهای ساختمانی و در کل شکل گیری معماری شهر در قم داشته 
باشیم.شهردار قم خاطر نشان می کند: این موارد و ضوابطی که در حوزه 
معماری و شهرسازی تدوین شده در بلوار پیامبر اعظم)ص(که یک محور 
معنوی و تمدنی در شهر قم خواهد بود نیز رعایت شده و در این بلوار ساخت 

و سازها متناسب با معماری و شهرسازی اسلامی صورت می گیرد.

شهردار منطقه هشت قم خبرداد

آغاز عملیات ترمیم و بهسازی 
آسفالت معابر سطح پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از آغاز عملیات ترمیم وبهسازی آسفالت معابر 
سطح این منطقه خبر داد.ابوالفضل مستقیمی گفت: با توجه به هزینه های 
بالای تولید و پخش آسفالت و با هدف حفظ کیفیت و افزایش طول عمر 
آسفالت معابر اقدام به اجرای این پروژه کرده ایم.وی در ادامه با بیان اینکه 
اجرای این طرح با روش تراش و ترمیم و درزگیری آسفالت انجام می شود، 
ابراز داشت: طی بررسی های انجام شده از میزان خرابی آسفالت معابر اصلی 
در سال جاری این طرح در بلوار های دانشگاه، امامت، آزادی و خیابان امام 
حسین )ع( اجرا می شود.مستقیمی در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر 
قسمتی از این پروژه انجام شده است، افزود: تاکنون درزگیری آسفالت به 
طول 2۴هزار متر انجام شده است.وی در ادامه با اشاره به هزینه اجرای 
این پروژه خاطر نشان کرد: طبق برآوردهای اولیه اجرای این پروژه مبلغ 
5میلیارد ریال هزینه در بر خواهد داشت.وی در ادامه بیان داشت: افزایش 
کیفی معابر سطح شهر در راستای تسهیل در عبور و مرور شهروندان از 
اولویت های مدیریت شهری می باشد.مستقیمی در ادامه با اشاره به مزیت 
های اجرای این پروژه اذعان داشت: اجرای پروژه فوق باعث افزایش طول 

عمر آسفالت شوارع و جلوگیری از پیشرفت خرابی ها خواهد شد.

شهردار منطقه شش قم اعلام کرد 

تولید ۲۴ هزار گلدان گل فصلی
 در سه ماه نخست سال جاری 

شهردار منطقه شش قم از تولید 2۴ هزار گلدان گل فصلی در سه ماه 
نخست سال جاری خبر داد.علی حاتمی فرد با بیان اینکه کاشت فاز دوم 
حاشیه بلوار کارگر  به مساحت 2 هزار و 500 متر خاکریزی سال قبل 
صورت گرفت، اظهار کرد: امسال هم 2 هزار و 500 متر دیگر خاکریزی شد 
و امسال بحث آبرسانی آن را با اعتبار یک میلیارد و 900 میلیون ریال در 
دستور کار است.شهردار منطقه شش قم با بیان اینکه تولیدات ما در بحث 
گل فصلی در سه ماه نخست سال بیش از 2۴ هزار گلدان بوده است، افزود: 
گل های پوششی بیش از ۴ هزار گلدان تولید شده و 9 هزار و 150 درختچه 
هم تولید شده است.حاتمی فرد اظهار کرد: با توجه به گرمای شدید هوا 
شستشوی درختان در سطح منطقه صورت می گیرد که طی آن بیش از 
5 هزار و 800 اصله درخت شستشو  شده است و در حال سم پاشی برای 
مبارزه با آفت کنه هستیم که بیش از 8 هزار ۷00 اصله درخت سم پاشی 
شده است، درختان نارون هم یکماه قبل برای آفت سوسک سم پاشی 
شده اند.وی گفت: کاشت نهال در ناحیه یک بالغ بر هزار و 520 اصله صورت 
گرفته، در ناحیه دو ۴1۴ اصله و در ناحیه سه نیز هزار و ۷۷5 اصله کاشت 
شده که مجموعا بیش از ۳ هزار اصله نهال است.شهردار منطقه شش 
قم گفت: قراردادی در خصوص مبلمان شهری داریم که اعتبارات لازم 

اختصاص یافته تا تکمیل امکانات بوستان ها، معابر، باغچه ها صورت پذیرد.

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری  خبرداد

انعقاد قرارداد احداث ۲۰ جایگاه
 کوچک  سوخت رسان در قم

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری گفت: قرارداد منعقد شده 
از سوی شهرداری در خصوص احداث جایگاه های کوچک سوخت رسانی 
برای 20 جایگاه است که 6 مورد آن تاکنون فعال شده است.محمدرضا 
معرفت با اشاره به اقداماتی که در سال های اخیر در حوزه سرمایه گذاری در 
شهرداری قم انجام شده است، اظهار کرد: یکی از پروژه هایی که با محوریت 
مدیریت شهری انجام شده و مورد توجه بسیار زیاد شهروندان نیز قرار گرفته 
است بحث قرارداد مشارکت در احداث ایستگاه های کوچک سوخت رسان 
در سطح شهر قم بوده است.قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری 
با بیان اینکه قرارداد این پروژه در تاریخ اول آذرماه سال 95 به صورت 
B.O.T)ساخت، بهره برداری، انتقال( با تعداد 20 جایگاه منعقد شد، تصریح 
کرد: مدت بهره برداری سرمایه گذار در قرارداد این پروژه 11 سال پیش بینی 
شده است.معرفت حجم سرمایه گذاری در این پروژه را 80 میلیارد ریال 
عنوان کرد و گفت: پس از اتمام مدت قرارداد جایگاه های سوخت در اختیار 
شهرداری قرار خواهد گرفت که هم اکنون تعداد 6 جایگاه فعال بوده و به 

شهروندان خدمت رسانی می کند.

رییس مرکز هوشمند ترافیک شهرداری قم:

۱۱۰ دوربین نظارتی جدید 
تا پایان سال در قم راه اندازی می شود

رییس مرکز هوشمند ترافیک شهرداری قم از راه اندازی 110 دوربین 
نظارتی جدید تا پایان سال جاری در سطح شهر قم خبر داد.

اکبر قلیچ با اشاره به اهمیت پایش و نظارت اقدامات در سطح شهر قم، 
اظهار داشت: دوربین های مختلفی در سطح شهرها وجود دارد که یکی از 
آن ها دوربین های نظارتی برای کنترل رفتاری، فعالیتی و به طورکلی دوری 

از روش های سنتی نظارت در سطح شهر است.
رییس مرکز هوشمند ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه افزایش 
تصادفات در سطح شهر، رفتن به سمت هوشمند سازی مدیریت ترافیک 
را امری اجتناب ناپذیر کرده است، ابراز کرد: سامانه های کنترل ترافیک 
به منظور پایش رفتارهای ترافیکی رانندگان در سطح شهر فعال هستند که 

نقش مهمی در کاهش مشکلات ترافیکی در قم داشته است.
قلیچ ادامه داد: در حال حاضر 95 سامانه نظارتی در شهر فعال است که 
5 دوربین آن مربوط به کنترل پروژه های عمرانی و یا مناسبت های مختلف 

در قم است.
وی خاطرنشان کرد: 110 دوربین نظارتی جدید برای کنترل و نظارت 
بیشتر تا پایان سال در سطح شهر قم نصب و مورد استفاده قرار خواهد 

گرفت که همه شوارع و معابر شهری تحت پوشش قرار می گیرد.

اخبــار

پیام آموزشی 
رعایت قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی، 

نشانگر شخصیت و فرهنگ اجتماعی است.
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

با استناد به ماده ۲5 آیین نامه ایجاد ،اصلاح ،تکمیل 

و  گردشگری  تاسیسات  نرخگذاری  و  بندی  درجه   ،

هیأت   ۱39۴/۰6/۰۴ مصوب  آنها  فعالیت  بر  نظارت 

محترم وزیران و در راستای اجرای ضوابط دستورالعمل 

ای صنعت  های حرفه  تشکل  فعالیت  و  ایجاد  نحوه 

 95۲۱۰۰/۲667۱ شماره  به  ابلاغی  ایران،  گردشگری 

مورخ ۱395/۰8/۱۰ و اصلاحات بعدی ابلاغی از سوی 

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان میراث فرهنگی، 

صنایع دستی وگردشگری ، از کلیه اعضاء دارای مجوز 

با در دست داشتن مدارک ذیل در  دعوت می شود 

مجمع عمومی موسس  انجمن حرفه ای مجتمع های 

گردشگری ، تفریحی و سفره خانه های سنتی استان 

قم  که در روز شنبه مورخ ۱398/۰6/۰۲ راس ساعت ۱۱ 

صبح در محل مجتمع گردشگری آرتا به آدرس : میدان 

7۲ تن کمربندی جمکران بعد از 75متری عماریاسر 

برگزار می گردد ، شرکت نمایند.

مدارک مورد نیاز جهت حضور در مجمع عمومی :

- کارت شناسایی

- مجوز فعالیت 

دستور جلسه: 

۱- تصویب اساسنامه اولیه

۲-  انتخاب ظهیات مدیره و بازرس

3-  تعیین روزنامه جهت درج آگهی

۴-  تعیین ورودی و حق عضویت 

عمومی  مجمع  صلاحیت  در  که  موارد  سایر    -5

می باشد.

آگهی برگزاری مجمع عمومی 
موسس انجمن حرفه ای مجتمع های 
گردشگری،تفریحی و سفره خانه های 

سنتی استان قم

هیأت موسس انجمن حرفه ای مجتمع های 
گردشگری،تفریحی و سفره خانه های سنتی استان قم

آگهی برگزاری مجمع عمومی

مدیرکل امور مالیاتی استان قم گفت: مودیان مالیاتی 
که اقدام به پرداخت اصل مالیات و جرایم غیرقابل بخشش 
نمایند، می توانند از بخشودگی 100 درصدی جرایم مالیاتی 
قابل بخشش بهره مند شوند.سهراب امدادی فرد افزود: بر 
اساس دستور سازمان امور مالیاتی کشور و در راستای حمایت 
از تولید و فعالان اقتصادی، افزایش رضایتمندی ارباب رجوع و 
حمایت از مودیان مالیاتی تصمیم هایی در زمینه بخشودگی 
جرایم مالیاتی اتخاذ شده است.وی اضافه کرد: این دستور بر 
اساس بخشنامه ۴1/98/200 در هشتم مردادماه ابلاغ شده 
است و همه مودیان مالیاتی حقیقی و حقوقی می توانند از 

مزایای آن استفاده نمایند.وی ادامه داد: این بخشنامه برای 
جرایم قابل بخشش مواد 169، 190، 19۳، 19۷ و 199 
قانون مالیات های مستقیم و مواد 22 و 2۳ قانون مالیات بر 
ارزش افزوده برای مودیان اشخاص حقیقی و حقوقی است.

وی گفت: طبق مقررات 169 قانون مالیات های مستقیم و 
آیین نامه اجرایی تبصره سه، مودیان مکلف به ارسال معاملات 
می باشند و در صورتی که اطلاعات را تا ۳0 مهرماه به صورت 
کامل وارد سامانه نمایند، از بخشودگی جرایم بهره مند می 
شوند.وی تصریح کرد: اگر مودی در مهلت تعیین شده برای 
پرداخت مالیات و جرایم غیرقابل بخشش مراجعه نکند، نه 

تنها هیچ بخشودگی شامل وی نمی شود، بلکه حساب ها و 
اموال وی نیز توقیف می شود.وی افزود: مودیان مالیاتی پس 
از پرداخت اصل مالیات و جرایم غیرقابل بخشش، درخواست 
بخشش جرایم را به سازمان اعلام می کنند که کارشناسان 
امور مالیاتی پس از بررسی وضعیت مالیات واحد مورد نظر، 
مودی را از پرداخت جرایم قابل بخشش معاف می کنند.

امدادی فرد با تاکید بر این که چشم پوشی در دریافت مالیات 
نداریم، گفت: پرداخت مالیات باعث رونق تولید، کمک به 
بخش های تولیدی و فعالان اقتصادی و ایجاد اشتغال پایدار 

برای جوانان کشور خواهد شد.

 مدیرکل امور مالیاتی استان قم:

مودیان مالیاتی  از بخشودگی ۱۰۰ درصدی جرایم استفاده نمایند


